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V OKVIRU RAZMIŠLJANJE O ZELO AJ^UALNi TEMI

Pri decentralizaciji samo- da bomo od delavcev dobili ze- 
upravljanja, pri velikih mož- lo malo predlogov, 
nostih gospodarjenja v eko
nomskih enotah, smo upraviče
no pričakovali, da bo ta pri
dobitev razmahnila novator- 
stvo in racionalizatorstvo. Nič 
več samo posameznik, ampak 
delovna skupina je postala ne
posredno zainteresirana, da 
zmanjša proizvodne stroške in 
Poveča dohodek.

Ob tem pa se pojavlja še 
nov problem: kdo naj uživa 
rezultate takih prizadevanj, 
kolikšno naj bo razmerje pri 
nagradi med proizvajalcem, 
ekonomsko enoto in podjet
jem? Imamo primere, ko je 
proizvajalec za svoj predlog 
samo pohvaljen, imamo spet 
prim,ere, ko dobi za to enkrat-

Prve izkušnje ekonomskih no nagrado, imamo primere, ko
enot pa kažejo, da smo ravno 
na to pobudo preveč pozab
ljali in da ravno neizdelani 
Pravilniki in premajhen inte
res vodstev podjetij zavira 
sprostitev izrednih možnosti za 
Povečanje proizvodnje. Mimo

dobi določen odstotek čistega 
dohodka za dobo šestih mese
cev ali enega leta, imamo pri
mere, ko posameznik dobi pri
znanje, ekonomska enota pa 
ne, in spet obratno, ko se ra
cionalizacija izplačuje vsem

Zapostavljeni racionalizatorjji
tega sicer rastejo v delovnih 
kolektivih pobude za racionali
zacijo, za boljšo organizacijo 
Proizvodnje, toda v večini pri
merov je to slučajnost, name
sto da bi bila organizirana ak
cija.

Kolikor sploh imajo pra- 
. vilnike o nagrajevanju za ra-

proizvajalcem v ekonomski 
enoti ob njihovem mesečnem 
dohodku.

Ravno zato se nam zdi po
trebno, da začnemo čimprej iz
delovati tudi pravilnike, s ka
terimi bomo urejali in nagra
jevali te pobude vsaj v eko
nomskih enotah. Kasneje, ko

cionalizatorstvo in novatorstvo, bodo za nami prve izkušnje, pa 
so le-ti v glavnem rezultat pre- bo potrebno izdelati natančnej- 
teklosti. V večini primerov je še pravilnike, ki bodo spodbu- 
zapisano, da je potrebno vsak zali k razmišljanju o boljši or-
predlog tehnično dokumenti
rati, ga poslati na vpogled po
sebej za to sestavljeni komisiji, 
ki šele lahko odloča o nagradi 
ta izum in racionalizacijo. To 
je razumljivo v primerih, ka
dar gre za nov izum, za kore
nit poseg v sam proizvodni 
mehanizem. Toda veliko racio
nalizacij nima tako širokega 
pomena, sestojijo se iz vrste 
drobnih predlogov in izboljšav, 
ki vsak zase ne pomenijo 
ogromnih prihrankov, toda kot 
celota so za gospodarstvo iz
redno pomembni. In če za 
takšne majhne dopolnitve in 
izboljšave zahtevamo vso teh
nično dokumentacijo, potem se 
lahko sprijaznimo z dejstvom,

ganizaciji dela in večji proiz
vodnji slehernega proizvajalca. 
Pogoj pa je, da mora biti vsak 
tak pravilnik v svojih dolo
čilih zelo konkreten in da je 
treba njegova določila natanč
no izvajati, ne pa, da kasneje 
iz zelo različnih nagibov spre
minjamo postavke, izračune, 
ker smo naknadno ugotovili, 
da bi lahko nekdo dobil pre
več, da je bil njegov napgr 
premajhen za nagrado, ki jo je 
za to prejel. Veliko subjektiv
nih slabosti bo potrebno pre
magati, da bomo v objektivnih 
pogojih lahko razvili vse po
bude in prizadevanja proizva
jalcev za večjo proizvodnjo.

VINKO TRINKAUS ,

ZADOLŽENOST IN LIKVIDNOST
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V preteklih letih, zlasti pa še lani, je bila zna- §
| čilnost celotnega finančnega poslovanja gospodar- j
| skih in tudi negospodarskih organizacij vse bolj J
I naraščajoča medsebojna zadolženost. Hkrati smo §
| dnevno ugotavljali, da celo najbolj solidne gospo- jj
y darske organizacije ne morejo v redu poravnavati |
1 svojih obveznosti, zaradi česar so imele tudi po več §
| mesecev blokirane žiro račune. To je seveda dokaj 1
| negativno vplivalo na poslovanje, omejevalo eks- |
| panzijo proizvodnje in vzbujalo v gospodarstvu |
1 psihozo negotovosti glede prevzemanja in izpolnje- |
| vanja tekočih obveznosti. V razpravah o možnostih |
| za ureditev teh problemov, pa tudi v nekaterih po- |
1 drobnejših analizah, nelikvidnosti in prezadolže- jj
B nosti, je prevladalo mnenje, da je medsebojna za- 1
I dolženost poglavitni vzrok za nelikvidnost in vse jj
| pojave, ki so nelikvidnost spremljali.

Prav zato so bili tudi vsi ukre
pi, ki so bili letos spomladi spre
jeti za ureditev celotne proble
matike finančnega poslovanja, 
usmerjeni predvsem v izkoreninje
nje medsebojne zadolženosti. Tako 
je bila najprej izdana uredba o 
zagotovitvi plačil iz pogodb med 
uporabniki družbenega premože
nja, ki predpisuje zelo ostre sank
cije proti tistim organizacijam, pa 
tudi odgovornim funkcionarjem 
teh organizacij, ki ne bi v pogod
benem roku poravnavale svojih 
obveznosti. Nadalje je bila pozne
je preko posebnih klirinških raču
nov izvedena kompenzacija nespor
nih obveznosti in terjatev znotraj 
gospodarstva, storjeni pa so bili 
tudi ukrepi za poravnavo vseh dru
gih starih obveznosti v gospodar-, 
stvu in izven gospodarstva. Konč
no je bil uveljavljen tudi obračun 
dohodka na podlagi vnovčene rea
lizacije, ki naj bi prisilil podjetja, 
da storijo vse ukrepe,da bodo čim
prej dosegla poravnavo svojih ter
jatev. Ce omenimo razen teh ukre
pov še pomembna prizadevanja za 
vskladitev vseh oblik potrošnje — 
predvsem investicijske in prora

čunske — z dejanskimi material
nimi možnostmi gospodarstva, mo
ramo ugotoviti, da smo s kom
pleksno akcijo letos spomladi sku
šali odstraniti negativne pojave in 
njihove posledice v našem finanč
nem gospodarstvu, ki so se nabra
li že več let.

Od omenjenih ukrepov je mini
lo nekaj mesecev, vmes je bil iz
veden tudi že prvi obračun dohod
ka po novih načelih, krepko se že 
bližamo koncu poslovnega leta, 
hkrati pa so se začele tudi že in
tenzivne priprave za sprejetje 
družbenega plana in temeljne go
spodarske politike v 1. 1963. Zaradi 
tčga ne bo napak, če bomo skušali 
nekoliko podrobneje osvetliti tudi 
sedanje težnje na področju finanč
nega poslovanja v našem gospo
darstvu, saj bo razmah proizvod
nje v zadnjih mesecih letošnjega in 
ugoden start v prvih mesecih pri
hodnjega leta v precejšnji meri od
visen prav od urejenih razmer gle
de finansiranja tekočega poslova
nja.

Čeprav še ni na razpolago po
datkov, ki bi zanesljivo prikazova
li rezultate vseh ukrepov, s kate-

i^KUŠNJE IZ SOSEDNJIH REPUBLIK

STROKOVNOST V PROIZVODNJI -
BOLJŠI UČINEK IN VEČJI DOHODEK

Center za strokovno izobraževanje zagrebške j 
| tovarne »Janko Gredelj« so ustanovili pred dvema g 
| letoma kot samostojno organizacijsko enoto, ki ima g 
| svojo upravo, strokovni svet, ki ga je postavil or- j 
| gan upravljanja, ter sodobne učilnice v posebni no- g 
| vi montažni zgradbi v sklopu tovarne, opremljene g 
| z vsem potrebnim inventarjem in sodobnimi učni- g 
| mi pripomočki.
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VeluStanov*tev centra ie zahtevala 
nih a P°treba po srednjih vodil- 
, JJ kadrih, tehnikih, normircih, 

•bučnih nadzornikih, mojstrih 
°izy°dnih oddelkov ter speciali- 
an>h delavcih.

^Vse več električnega in avtoge- 
'"arjenja, popravljanje Diesel 

jz e*ektričnih lokomotiv ter pro- 
odnja novih motornih vlakov in

k\k?n.ov' vse to je zahtevalo pre- 
^ahtikacijo številnih delavcev. Mi- 
tj leSa je tovarna začela poslova- 

Po načelu ekonomskih enot in 
?aht a'cvat' P° učinku, to pa je 

,evalo zavedne in strokovno 
Posobljene kadre, 

bj rva naloga centra je bila, da 
|0.n.a delovnih mestih popisali, do
sti-' i *n analizirali na osnovi dela 
tzdi °Vn' pr°fil potrebnih kadrov, 
str L.aV° Programa za posamezne 
p in delovna mesta so zaupali 
terit, - m strokovnim svetom, ka
vi elani so najboljši strokovnja-
Žen ' ^^okvalificirani delavci, in- 
in * v' let v°ditelji tistih oddelkov 
iznk °.nomskih enot, za katere bi

taževali kadre. Zelo so računa- podjetja o strokovnem šolanju in

li na to, da bi bili programi čim 
bliže potrebam delovnih mest, da 
bi vključevali gradivo, ki je osnov
no za dobro razumevanje delovne
ga procesa, za usvajanje delovnih 
veščin, kot je znanje tehnologije 
materiala, organizacije dela in eko
nomike poslovanja. Sprejeli so na
čelo izobraževanja popolnega so
cialističnega človeka, ki bo imel 
razen strokovno praktičnega ^ in 
teoretičnega znanja tudi splošno 
družbeno ekonomsko znanje, ki je 
nujno potrebno za funkcije uprav
ljanja ter pravilno gledanje na naš 
gospodarski in družbeni razvoj. Za
to so od vseh učnih ur pri vsaki 
obliki šolanja ločili 25 »/o do 30 «/„ 
za splošno in družbeno ekonom
sko gradivo, 70 °/o pa za strokovno 
izobraževanje. Določeno število ur 
so, pač odvisno od potrebe in za
motanosti del na delovnih mestih, 
določili za praktičen pouk pod 
vodstvom strokovnih inštruktor
jev.

Načelo določanja kandidatov za 
šolanje so uredili s pravilnikom

pridobivanju strokovne izobrazbe 
s praktičnim delom, ki predvideva, 
da se morajo vsi člani delovnega 
kolektiva do štiridesetega leta sta
rosti obvezno strokovno šolati, če 
nimajo potrebne izobrazbe za 
opravljanje del na delovnih me
stih, na katerih delajo. Vsak član 
delovnega kolektiva, ki v določe
nem roku (po tabeli) ne bi prido
bil potrebne strokovne izobrazbe 
v centru ali pa v rednih šolah, bi 
moral oditi na drugo, nižje delov
no mesto.

Na osnovi navedenih predpisov 
strokovna vodstva oddelkov, eko
nomskih enot in služb sama dolo
čajo in uradno zadolžujejo svoje 
ljudi za strokovno šolanje, s kad
rovsko službo in kadrovsko komi
sijo delavskega sveta pa analizira
jo kandidate in sestavljajo spiske. 
Pri izbiranju kandidatov strogo ra
čunajo na to, da omogoča njihova 
prejšnja izobrazba spremljanje in 
učenje predvidenega učnega pro
grama, pri nekaterih oblikah šo
lanja (na primer za strojne tehni
ke in druge poklice) pa organizira
jo seminarje in sprejemne izpite iz 
osnovnega gradiva.

Koliko, kakšno vrsto in kakšen 
strokovni profil kadrov bodo izob
raževali. je določeno s podrobno 
obdelanim letnim in perspektivnim 
planom potreb po kadrih za že 
prej določena; delovna mesta. Ko 
končajo šolanje, so kandidati na 
razpolago kadrovski službi, ki jih 
razporeja na delovna mesta.

Zdaj vključuje center v okvir 
svojega dela naslednje oblike stro
kovnega in ekonomsko političnega
izobraževanja: dveletno srednjo
tehnično šolo za odrasle z dvema

oddelkoma, ki deluje v kooperaciji 
s tehnično šolo Zagreba, dveletno 
srednjo ekonomsko šolo internega 
tipa s specializiranim poukom za 
računski in komercialni sektor, te
čaje za pridobitev visoke kvalifi
kacije, kvalifikacije in polkvalifi- 
kacije, seminarje za ekonomsko 
izobraževanje članov organov 
upravljanja, za družbeno-politično 
in ekonomsko izobraževanje aktivi
stov sind. podružnic obratov in 
tovarniškega odbora sindikatov, 
tečaje za industrijske poslovodje 

(Nadaljevanje na 2. strani)

rimi smo skušali izkoreniniti za
dolženost in zboljšati likvidnost 
predvsem v gospodarstvu, dopu
šča dokaj težaven finančni položaj 
nekaterih strok (npr. črne meta
lurgije, trgovine na debelo itd.), 
oceno, da z ene strani letošnji 
ukrepi v celoti niso dosegli svojega 
namena, čemur še je z druge stra
ni pridružil prav v zadnjih mese
cih ponovni porast zadolženosti. 
Ali gre pri tem za osamljen j e po
jave ali pa se bomo ponovno v 
vseh strokah znašli v položaju, ki 
bo podoben lanskemu, bo mogoče 
zanesljivo ugotoviti čez nekaj ted
nov, ko bodo znani rezultati po
sebne republiške ankete o zadolže
nosti in likvidnosti najvažnejših 
organizacij v republiki. Ne glede 
na dokumentacijo, ki bo zbrana 
neposredno v podjetjih, pa lahko 
že sedaj ugotovimo, da smo bili 
spomladi, ko smo se lotiti ukrepov 
za ureditev tekočega finansiranja 
v gospodarstvu, prav gotovo pre
veliki optimisti, saj smo pričakova
li največjih rezultatov že od sa
mega znižanja obsega terjatev in 
obveznosti. To znižanje smo de
jansko v večini strok tudi dosegli, 
vendar pa se hkrati likvidnost go
spodarstva le ni povečala v enaki 
meri.

Vse kaže, da pri nas niti v teo
riji še niso povsem razjasnjeni ne- ■ 
kateri pogledi na posamezne pro
bleme finančne politike in gospo
darjenja s finančnimi sredstvi. Ta
ko je po vsej verjetnosti tudi s 
problematijo glede zadolženosti 
oz. medsebojnega kreditiranja, že 
pred leti se je pojavilo mnenje, da 
sta medsebojno kreditiranje in 
njegova posledica močna prezadol
ženost najvažnejši vzrok za vse 
druge negativne pojave v gospo
darstvu, zaradi česar so bili tudi 
vsi ukrepi za sanacijo gospodar
stva usmerjeni predvsem v odstra
nitev medsebojnega' kreditiranja. 
Če bi se dosledno in stalno rav
nali po tem mnenju, bi lahko eno
stavno spremenili službo plačilne
ga prometa v Narodni banki v 
obračunsko centralo, ki bo avto
matično poravnavala in medseboj
no prebijala vse fakture že takoj 
ob predložitvi ne glede na dobro- 
imetja posameznih nosivcev gospo
darjenja, saj bi bila ta dobroimet- 
ja v takem režimu povsem brez 
pomena. Medsebojnega kreditira
nja pri takšnem načinu plačevanja 
prav gotovo ne bi imeli, vse drug^ 
probleme finančnega gospodarstva 
pa bi s tem samo še stopnjevali. 
Zato bo treba posebej poudariti 
ugotovitev, da medsebojna preza
dolženost ni vzrok, ampak samo 
ena od številnih negativnih posle
dic slabega gospodarjenja posa
meznih uporabnikov družbenega 
premoženja.

Doslej je bil tako teoretični kot 
praktični pomen te ugotovitve 
mnogo preveč zanemarjen. Zato 
je bila tudi vsa ostrina letošnjih 
ukrepov usmerjena predvsem proti 
medsebojnemu kreditiranju, na
mesto da bi se zavedali, da je tisti 
pojav, ki ovira normalni razvoj 
gospodarstva, nelikvidnost, ne pa

medsebojno kreditiranje samo po 
sebi. Glede na to bi morala celotna 
družbena akcija predvsem skušati 
sanirati prave vire nelikvidnosti, 
t. j. neracionalno in nenamensko 
gospodarjenje nekaterih gospodar
skih in negospodarskih organiza
cij. Neracionalno gospodarjenje pa 
je prihajalo najostreje do izraza v 
potrošnji, ki ni bila krita s sred
stvi doseženega dohodka niti ni 
bilo izgledov, da bo takšno kritje 
v doglednem času realizirano. To 
velja prav za vse vrste potrošnje 
družbenega sektorja: za proizvod
no,, investicijsko in proračunsko. 
Podjetje, katerega zaloge narašča
jo, ker ne more prodati proizvod
nje ali pa j.e nezmerno nabavljalo 
surovine, je ne glede na vzroke 
takšnega položaja potrošilo dolo
čena sredstva, rte da bi naknadno 
ustvarilo ustrezni dohodek in s 
tem zagotovilo kritje tako porab
ljenih sredstev, če je bila takšna 
proizvodnja krita z bančnim kre
ditom ali z blagovnim kreditom 
dobavitelja, je vseeno. V obeh pri
merih namreč pričakovani doho
dek ni dosežen, določena družbena 
sredstva, namenjena za finansira
nje tekočih poslovnih potreb, pa 
so imobilizirana zaradi takšne ne
racionalne proizvodnje potrošnje, 
saj podjetje svojih obveznosti do 
kreditorja ne bo moglo poravnati.

Investitor, ki gradi, ne da bi 
imel zagotovljena potrebna inve
sticijska sredstva, ali pa s sicer 
zagotovljenimi sredstvi zgradi ne
koristen objekt, ter proračunski 
organ, ki prekorači realne okvire 
svoje potrošnje, sta porabila del 
družbenih sredstev, ki je bil na
menjen za objektivno bolj korist
ne namene. Ta sredstva so prak
tično zamrznila, ni. pa nikakršnih 
perspektiv, da bi bila tako od
tegnjena sredstva ponovno vrnje- 

■ na v denarno-blagovno kroženje. 
Upniki takšnih podjetij, investitor
jev ali proračunskih organov ne 
dosežejo pravočasnega plačila za 
svoje terjatve, zaradi česar tudi ne 
morejo poravnavati svojih obvez
nosti. Tako se torej začne spirala 
medsebojne prezadolženosti. Pri 
tem ne gre prezreti tudi dejstva, 
da takšna neracionalna potrošnja 
nujno poraja inflacijo, saj ustvar
ja videz stalno nezadovoljene po
trošnje, kar vpliva na nenehno na
raščanje cen. Z druge strani pa tu
di takšna potrošnja povsem napač
no usmerja nekatere dolgoročne 
odločitve v gospodarstvu npr. 
glede investicij, perspektivnih pro
izvodnih programov, politike cen, 
rentabilnosti itd., saj ne temelji 
na realnih gospodarskih gibanjih, 
ampak le na navidezni in dejansko 
nepokriti konjunkturi. Krivcev za 
nelikvidnost in druge negativne po
jave v finančnem gospodarstvu to
rej tudi ne smemo iskati pri ti
stih gospodarskih organizacijah, 
ki imajo morda trenutno blokirane 
žiro račune, ampak predvsem tam, 
kjer so razne oblike potrošnje pre
bile realne okvire akumuiativnosti 
ali pa so bila sicer že akumulirana 
sredstva izrazito slabo porabljena.

(Nadaljevanje na 2. strani)
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— Vidite, pri nas je organizacija dela že tako na višku, da naše stranke še opa
zile niso, da smo bili štirinajst dni na dopustu!

Karikatura M11 AN MAVER
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MAJHEN KOLEKTIV 
Z LEPIMI USPEHI, 
GOSTOL IZ GORICE 
VPRAŠUJE:

Doklej še?
V Goriških strojnih tovar

nah (GOSTOL) so za letos 
predvideli, da bodo izdelali za 
650 milijonov dinarjev izdelkov 
ali za 65 milijonov več kot la
ni. Kolektiv je poskrbel, da so 
polletni proizvodni načrt si
cer presegli za 7 %, vendar 
navzlic temu niso dosegli pla
niranega dohodka. Manjkajo 
jim namreč nekateri, detajli, 
kot sami pravijo; torej razni 
izdelki, brez katerih ne more
jo kompletirati najrazličnejših 
strojev za livarsko, lesno, pe
kovsko, konfekcijsko, slašči
čarsko in opekarniško indu
strijo. Tako se jim nabira ne
dovršena proizvodnja.

Zgolj za ilustracijo naj za
pišemo, da že šest mesecev sto
ji na prostem več drobilcev za 
opekarne (vsak je vreden 20 
milijonov). Manjkajo ležaji, ki 
bi jih morali uvoziti. Pristojni 
organi so podjetju najprej spo
ročili, da ni zahodnih deviz in 
naj ležaje poskusijo kupiti v 
eni izmed vzhodnih držav. Ko 
je GOSTOL zbral vso potreb
no dokumentacijo, se je zade
va obrnila. Podjetju so naro
čili, naj se pripravi na uvoz za 
čvrste valute. Ko je bila ta 
dokumentacija zbrana, pa spet 
ni bilo deviz... Tako po še
stih mesecih zadeva še hi re
šena, podjetje pa plačuje ne
potrebne obresti za »zamrznje
na« obratna sredstva v strojih, 
ki bi jih vsaj prodalo, četudi 
morda še ne bi bili plačani.

Neredno plačevanje je nam- | 
reč drugi problem, ki ,'je pri
zadevnemu kolektivu GO
STOL onemogočil, da bi 
spodbudno številko o poveča
nem fizičnem obsegu proiz
vodnje ovrednotil tudi s po
datki o prodani in plačani 
proizvodnji. V Goriških stroj
nih tovarnah odkrito povedo, 
da so največji odjemalci (LI
TOSTROJ, železarne, Loške, 
tovarne hladilnikov in drugi) 
obenem tudi najslabši plačni
ki. Sami sicer dobro vedo, da 
imajo ta podjetja podobne te
žave; da jim manjka obratnih 
sredstev, da jim zastaja nedo
vršena proizvodnja, ker tudi 
oni ne morejo dobiti vsega ti
stega, s čimer bi lahko skom- 
pletirali svoje izdelke. To je 
vse res, to so naposled sploš
ne jugoslovanske in objektiv
ne težave. Toda res je tudi to, 
da vrsta ukrepov, sprejetih v 
letošnjem letu, v načelu olaj
šuje reševanje vseh teh in še 
drue;h težav. Če pa praksa 
opozarja, da se ti problemi 
urejajo vse preveč počasi, je 
menda jasno tudi to, da se z 
njimi spoprijemamo premalo 
odločno; s preveliko obzirnost
jo. Kaj je š 
torej jasno.

NOVO MESTO

Razvoj zahteva gospodarsko integracijo
Gospodarska zbornica v Novem mestu je na 

prvi seji upravnega odbora pretresala realizacijo 
družbenega plana v gospodarstvu v prvem polletju. 
Podatki so zbrani po periodičnih obračunih za vse 
panoge razen kmetijstva in gozdarstva in izdelani 
na podlagi plačane realizacije. Medsebojna primer
java proizvodnje, dohodka, čistega dohodka, oseb
nih dohodkov, poslovnih stroškov, zalog in kredi
tiranja kaže, da je tudi v novomeškem okraju go
spodarstvo prišlo do tiste stopnje, ko bodo vedno 
močneje prihajale do izraza potrebe po gospodar
skem povezovanju v panoga^.

treba storiti, je 
-mG

Realizacija proizvodnje v 
prvem polletju dosežena s 
45,42 %>, zaračunana realizacija 
z zalogami s 47 %>, gospodarstvo ■ 
je v prvem polletju letos ustva
rilo 39,38 %>, 40,90 °/o čistega do- . 
hodka, poslovni stroški so dose
ženi s 40,85 %>, prometni davek 
pa ustvarjen s 56,84 %.

Ustvarjeni dohodek, čisti do
hodek in poslovni stroški se ne 
gibljejo tako, kot je določen plan 
(izračuni so po plačani realiza
ciji), saj so poslovni stroški za 
približno 3 % višji, kot bi smeli 
biti.

Stanje v gospodarstvu, ka
kršnega kažejo periodični obra
čuni, ni zadovoljivo. Vsekakor 
bo . moralo gospodarstvo napeti 
vse sile, da bi letošnji družbeni 
plan izpolnilo. Napori bodo po
trebni v vseh kolektivih, tam, 
kjer so možnosti, da bi plan pre
segli, pa se bodo morali najbolj 
truditi.

Zelo zanimiva sta predvsem 
dva pojava. Zaloge so se pove
čale, hkrati s tem pa je v gospo
darstvu opaziti precej razvito 
obliko medsebojnega kreditira
nja. Oba pojava sta v medse
bojni vzročni zvezi. Povečane 
zaloge dajo slutiti, da se je pro
izvodnja premalo orientirala na 
tržišče, zato zdaj pritiska na tr
govino in gostinstvo in je pri
pravljena prodajo tudi krediti
rati. Kot logična posledica so 
se zaloge v trgovini povečale za 
blizu 25 °lo, čeprav izbira blaga 
ni mnogo boljša kot prej, v go
stinstvu pa za 38 °/o. Na seji 
upravnega odbora zbornice so 
opozorili, da bo treba zaloge v 
gospodarstvu temeljiteje anali
zirati, ker obstaja bojazen, da je 
v njih morda skrito tudi ne- 
kurantno blago, ki nima vred
nosti. s kakršno 'je izkazano. Tu 
bo lahko pomagalo samo zniže
vanje, ker je odveč pričakovati 
kakršnihkoli administrativnih 
ukrepov ali olajšav.

Za 2 milijardi 628 milijonov 
din večje terjatve do kupcev od 
obveznosti do dobaviteljev kaže
jo, da gospodarstvo v novome
škem okraju kreditira navzven. 
To kreditiranje je brez dvoma 
nezdravo, krijejo ga bančna sred
stva. Če bi bilo stalno, bi pro
vizije in ' obresti zanj znesle 
okoli 214 milijonov din. Tudi
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tukaj so vzroki v proizvodnji, 
ki se premalo ravna po zahtevah 
tržišča. Tako obsežno medse
bojno kreditiranje je s finanč
ne plati neutemeljeno tudi za
to, ker je bilo letos na razpola
go mnogo več bančnih in kredit
nih sredstev kot prej, gospodar
stvo pa se jih je najbrž premalo 
posluževalo. Precej krivde pa je 
prav gotovo na še vedno neures
ničeni reorganizaciji komunal
nih bank, o kateri je bilo izre
čenih že preveč besedi, storje
nega pa vsekakor premalo.

Ko so na seji razpravljali o 
vzrokih za takšno stanje, se je 
razvila živahna razprava o nujni 
potrebi gospodarske integracije.

Našteli so več primerov, ki jas
no kažejo, da bo treba v tej 
smeri hitro ukrepati.

Lesno predelovalna indu
strija je v okraju precej razvita, 
večji del pa jo sestavljajo manj
ši obrati z zastarelimi in izrab
ljenimi napravami, ki so tudi 
lokacijsko močno razbiti. Za re
konstrukcijo vseh obratov bi bi
lo potrebnih sorazmerno malo 
sredstev, seveda če bi jih go
spodarsko povezali. Učinek bi 
bil zlasti za izvoz znatno večji. 
V tekstilni industriji sta brez 
težav samo Novoteks in Lisca, 
razprava o združevanju vseh 
podjetij tekstilne stroke v okra
ju pa traja že dlje časa. V 
gradbeništvu je poleg edinega 
večjega podjetja SGP Pionir 
Novo mesto, v vsaki komuni 
manjše gradbeno podjetje, ki ži
votari na račun gradnje stano
vanj in pri takšni »proizvodnji« 
pač ne more uporabljati meha
nizacije in sodobnih metod dela. 
Podražitev gradenj pa gre na 
račun investitorjev. Tudi tukaj 
bo treba najti rešitev, ki bo spre
jemljiva za lokalne činitelje 
(le-ti največkrat svoja gradbe
na podjetja ljubosumno čuva
jo) in gradbeništvo medsebojno 
povezati ter v njem zagotoviti 
porast produktivnosti z uvaja
njem sodobnih metod dela in 
sodobnih gradbenih materialov. 
Več proizvodnih obrtnih podje
tij se je tako razvilo, da so pre

rasla potrebe svojega tržišča in 
se znašla pred problemom, kako 
prodajati svoje izdelke. Takšna 
obrtna podjetje bodo morala 
čimprej usvojili industrijske 
tehnološke postopke in organi
zacijo dela, kar pomeni, da bo
do morala v kooperacijo z več
jimi industrijskimi podjetji ali 
pa se jim priključiti kot specia
lizirani obrati.

Podobnih problemov, ki se v 
vseh gospodarskih panogah ved
no bolj in bolj pojavljajo, ne 
moremo reševati v posameznih 
podjetjih, ker je to zelo drago 
in neučinkovito. Gospodarstvo 
bomo lahko krepili, mu zagoto
vili razvoj in težave odpravili 
z gospodarskim povezovanjem 
podjetij, ki bo temeljilo na 
skrbno pripravljenih analizah. 
Pri tem ni pomembno, če zdru
žitev ni zanimiva za koga iz
med partnerjev že danes, ka
dar jo zahteva perspektivni 
razvoj. Meje komun in okraja 
ne morejo in ne smejo biti ovi
ra, saj gospodarstvo ne pozna te
ritorialnih meja. To velja po
udariti zlasti zato,. ker je bilo 
v novomeškem okraju že slišati 
politično in gospodarsko škod
ljive izjave o »izvozu« kapitala 
iz komune v komuno. Gospo
darska zbornica bo skrbno pri
pravljala programe za širši in 
povezan razvoj podjetij in go
spodarskih panog, ki ga čas za
hteva.

OB ROBU OBISKOV V NEKATERIH »MAJHNIH« PODJETJIH

Ostri, vendar koristni ukrepi
Pred leti smo na plenumih in 

na drugih sestankih posebej govo
rili o »majhnih« podjetjih in bilo 
je precej prizadevanj, da bi jim 
nekako pomagali. O njih smo go
vorili kot o naših nezakonskih 
otrocih. Ko pa jih danes obiščeš 
— po vsem tem, kar smo v zad
njem času koristnega spoznali in 
sklenili — moraš reči, da glede pri
zadevanja za boljše gospodarjenje 
ni prav nobene razlike med manj
šimi in velikimi podjetji.

Ondan sem obiskal nekaj tkim. 
»majhnih« podjetij, ki so obrtniški 
način proizvodnje že preživela in 
se vključujejo v naprednejšo pro
izvodno dejavnost. Tako sem zve
del za nekatere težave, katerih ko
renine poganjajo iz starega siste
ma in ki so jih zdaj, ko so se nji
hovi delovni kolektivi in organi 
samoupravljanja že marsikaj no
vega naučili, odločno spodrezali.

Naj koj v začetku povem, da 
r*. gre za usodo nekaterih direktor
jev in drugih vplivnih uradnikov, 
ki so bili v minulih dneh pri njih, 
kot pravimo »na tapeti«, pač pa 
predvsem za boljši odnos do dela 
in do gospodarjenja. i

Naj navedem dva primera:
Delovni kolektiv Agroservisa, 

zadružnega obrtnega podjetja za

Strokovnost v proizvodnji
(Nadaljevanje s 1. strani) 

in pripravi j alee del ter enoletno 
politično šolo ZK Hrvatske. V 
dveh letih delovanja centra je bilo 
zajetih v omenjenih oblikah šola
nja več kot sedemsto članov de
lovnega kolektiva. Mimo tega je 
napravil center tildi nekatere iz
obraževalne usluge železniškim 
podjetjem, ko je šolal specializira
ne strokovnjake za zračne zavore.

Pouk y šoli in na vseh tečajih 
je načeln.. po delovnem času, so 
pa tudi take oblike izobraževanja, 
pri katerih imajo obiskovalci 
skrajšan delovni čas za dve uri 
dnevno tiste dni, kadar je pouk. 
Skrajšan delovni čas je odobril 
odbor tistim kandidatom, od kate
rih pričakujejo kar najhitrejše 
strokovno izobraževanje. Kritje za 
skrajšan delovni čas na delovnih 
mestih v '-rigadah in službah daje
jo obisk' cem iz sklada za šol
stvo, ki je centralen za vse podjet
je. Nadomestilo dajejo v višini pol
nega zaslužka ki bi ga dobil" kan
didat za ure, ki jih je preživel pri 
pouku, če bi redno delal (pri tem 
je vštet tudi učinek). Tako s šo
lanjem nihče ničesar ne izgubi. 
Vsem obiskovalcem ne glede na 
obliko izobraževanja zagotovijo 
brezplačno vse potrebne učbenike 
in skripta.

Zaradi discipline so v pravilni
ku za strokovno izobraževanje 
predpisani strogi ukrepi za kan
didate, ki neopravičeno zamujajo 
pouk, izostajajo ali prekinejo šo
lanje. Vse je postavljeno na eko
nomsko osnovo, da bi finančna 
sredstva, določena za strokovno 
izobraževanje, čim rentabilneje iz
koristili. Za vse izostanke od po-, 
uka je treba pop.ej prositi za do
voljenje upravitelja centra ali nje
govega namestnika, za vsako ne

opravičeno uro izostanka pa od
trgajo od zaslužka kandidata 
ustrezne stroške za pouk, pri če
mer so vključeni vsi izdatki na do
ločenem tečaju ali v šoli. Če kak 

‘ kandidat med poukom samovoljno 
in*6rez opravičila prekine šolanje, 
mora plačati vse stroške šolanja, 
ki so odpadli nanj do prekinitve. 
Zato ni mnogo izostankov. Zaradi 
discipline in zagotovitve obvezno
sti, da bo kandidat ostal v službi 
podjetja po končanem šolanju, do
bijo vsi »učenci« pogodbe in jih 
podpišejo. Te pogodbe omogočajo, 
da bi se učinkovito in pravilno 
vskladili osebni interesi posamez
nikov z interesi kolektiva in skup
nosti.

Zdaj je center v novo zgrajeni 
montažni zgradbi s površino več 
kot 350 kvadratnih metrov, v ka
terih so štiri velike in svetle učil
nice s sodobno opremo, zbornica 
in pisarna uprave. Pri pouku upo
rabljajo kandidati sodobne učne 
pripomočke, filme, projekcije dia
pozitivov, magnetofone in podob
no, pred nedavnim pa so, zahva
ljujoč pomoči Zveznega centra za 
izobraževanje vodilnih kadrov, de
lali tudi poskuse za uvedbo slušno- 
vizualnega pouka. Ti poskusi so 
pokazali ugodne rezultate. Razen 
učilnic v zgradbi centra uporablja
jo za pouk tudi primerne prostore 
v tovarni.

Stalnega profesorskega kadra 
center še nima. Predavatelji so ho
norarni profesorji, predvsem pa 
strokovnjaki z visoko in srednjo 
strokovno izobrazbo ter daljšo 
prakso, in strokovnjaki iz tovarne, 
ki imajo smisel in izkušnje za do
ločeno delovno področje. Izkori
stijo tudi predavateljski kader iz 
drugih podjetij, ustanov in šol.

Center je prenehal prejšnjo 
prakso, da so ob zaključku šola

nja opravljali izpite iz vseh pred
metov, kajti to je zelo obremenje
valo kandidate. V tehnični in eko
nomski šoli ter na tečajih za pri
dobitev kvalifikacije in visoke kva
lifikacije so uvedli opravljanje iz
pitov po predmetih. Izpit delajo 
kandidati gred komisijo ter ga 
evidentirajo, da bi ga ob koncu 
šolanja vpisali v spričevalo. Od 
letošnje jeseni bodo začeli izvajati 
sistem kolokvijev iz posameznih 
predmetov. V tehnični šoli delajo 
po sistemu semestralnih izpitov, 
pri čemer imajo kandidati na raz
polago štiri roke. Med poukom ni 
nobenih izpraševanj niti ponavlja
nja gradiva kot v rednih šolah, 
temveč morajo kandidati glede na 
skrajšan čas šolanja pazljivo po
slušati razlage predavateljev ter 
samostojno študirati — in se učiti 
doma iz učbenikov. Pri večini teča
jev je — razen v tehnični šoli — 
pouk samo štirikrat tedensko, ta
ko da so trije dnevi — sreda, so
bota in nedelja —' določeni za uče
nje, nekatere izmed teh dni pa lah
ka-po potrebi izkoristijo za prak
tične vaje.

V planu je, da bodo v prihod
njem obdobju spremljali in ana
lizirali ekonomičnost strokovnega 
izobraževanja tistih kandidatov na 
delovnih mestih, ki so končali šo
lanje. Že zdaj so na razpolago ne
kateri rezultati, ki so jih dobili ta
ko, da so spremljali izpolnjevanje 
postavljenih nalog. Iz teh rezulta
tov je razvidno, da je strokovno 
izobraževanje ugodno vplivalo na 
izvajanje boljših d- lovnih metod, 
na boljo organizacijo, kvaliteto in 
bolj ekonomično poslovanje, tako 
da niso bila zaman finančna sred
stva, ki so jih porabili za izobra
ževanje.

vzdrževanje in proizvodnjo kmetij
skih strojev v Brežicah, je pred ne
davnim le izbojeval bitko, ki jo je 
začel pred petimi meseci, ko je di
rektorju izrekel nezaupnico. Ce 
govorimo o bitki, mislimo pred
vsem na vsa tista njihova priza
devanja, da bi svoje podjetje po
stavili na noge, uredili njegovo po
slovanje in preprečili neodgovorno 
dejavnost direktorja.

Predsednik sindikalne podružni
ce tega podjetja je na nedavnem 
sestanku delovnega kolektiva de
jal, da je bilo to, kar so v zadnjih 
mesecih doživeli, trda, vendar ko
ristna šola vsega delovnega ko
lektiva.

V prošnji za razrešitev direktor
ja, ki so jo člani kolektiva poslali 
občinskemu ljudskemu odboru 
Brežice, je med drugim dobesedno 
rečeno:

»V našem podjetju že dalj časa 
občutimo pomanjkanje gospodar
ske sposobnosti direktorja. To se 
odraža predvsem pri razvoju pod
jetja, finančnem uspehu in poslo
vanju s strankami. Imeli smo več 
primerov, da so pogodbe prinašale 
podjetju le izgubo. Delavski svet 
je večkrat opozoril direktorja o po
manjkljivostih, vendar to ni za
leglo ...

Pri dogovorih s poslovnimi ko
mitenti ni upošteval nasvetov in 
strokovnega mnenja članov kolek
tiva, temveč je samovoljno nasto
pal, čeprav je to prineslo podjetju 
le izgubo.«

V poročilu, ki ga je občinski 
sindikalni svet Brežice poslal 
okrajnemu sindikalnemu svetu No
vo mesto, pa je med drugim reče
no:

»Podjetje je pri tem utrpelo 
skoraj sedem milijonov škode ...«

»Samo zaradi sklepanja škodlji
vih pogodb v drugi polovici 1961 
je podjetje utrpelo za 3,100.000 di
narjev materialne škode.«

V pismu občinskemu ljudskemu 
odporu pravijo:

»Delovni kolektiv je po vsem 
tem sklenil, da prevzame vso od
govornost za uspeh podjetja. Ra
zen redne proizvodnje še vedno 
preurejuje in gradi prostore in od
delke kljub temu, da prejema le 
90 »/o. osebnih dohodkov, 10 «/o do
hodkov pa vlaga v ureditev prosto
rov ...«

To je le nekaj podatkov o ne
gospodarskem poslovanju v »Agro- 
servisu«. Zdi pa se mi, da jih je 
dovolj.

Poglejmo še drug primer:
Tudi v Avtoremontu v Gornji 

Radgoni so imeli težave z direk
torjem, sicer nekoliko drugače kot 
v brežiškem Agroservisu, toda to
likšne, da so se morali odločiti za 
— nezaupnico.

šlo je predvsem za napačen od
nos direktorja do delavcev, orga
nov upravljanja in družbenih or
ganizacij v podjetju, za samovoljo, 
ki je povzročila tudi gospodarsko 
škodo.

Pripovedujejo:
»Bil je čuden svat. Vedno je 

morala obveljati njegova. Na ni
kogar se ni oziral, nobenega ni 
upošteval.«

V zadnjem času je to podjetje 
precej napredovalo in ko se je ko
lektiv toliko okrepil, da je lahko 
izvolil svoj delavski svet, je pri
šlo do odkritih trenj, ki so bila 
vedno ostrejša, kolikor bolj je de

lavski svet spoznaval svoje dolž
nosti in pravice.

Nekaj konkretnih primerov: 
Avtoremont je odkupil od grad

benega podjetja 'njegove prostore 
in delavski svet se je s tem stri
njal, direktor pa je meni nič, tebi 
nič, začel urejati te prostore'po 
lastni zamisli in brez predračunov, 
in to je veljalo podjetje dva mili
jona dinarjev, prostori pa so ure
jeni nepraktično in slabo.

Pri delitvi osebnih dohodkov 
uporabljajo v tem podjetju toč
kovni sistem. Le ta še ni popoln, 
vendar že spodbuja večje zanima
nje za delo, ker temelji na učinku 
posameznikov in delovne skupine, 
pri točkovanju pa sodelujejo vsi 
člani ekonomske enote. Zgodilo se 
je na primer, da je mojster točko
val delovno delo kovača z devetimi 
točkami in z njegovo oceno se je 
ekonomska enota strinjala, direk
tor pa je zahteval manjšo oceno, 
in je rohnel, dokler ni obveljalo 
njegovo mnenje. Mojstri so raz
porejali delavce, direktor pa je nji
hove razporede »postavljal na gla
vo«. Sam je odločal, kdo naj bo 
sprejet in kdo odpuščen, čeprav je 
v pravilniku zapisano, da ekonom
ske enote same skrbe za sprejem 
in odpust. Po njegovem ukazu so 
porabili investicijska sredstva za 
majhne popravke in zdaj jim pri
manjkuje vseh sredstev, zlasti ob
ratnih.

Direktorja so marsikdaj opozar
jali na njegove napake, toda nji
hova opozorila so naletela na glu
ha ušesa. In ko nič ni pomagalo, 
so mu izglasovali nezaupnico.

ni Slo samo za
ADMINISTRATIVNE UKREPE

Ce bi šlo samo za disciplinske, 
oziroma administrativne ukrepe, 
torej za zamenjavo direktorja, in 
hkrati ne bi uredili svojega gospo
darjenja in medsebojnih odnosov, 
ki so temelj delavskega upravlja
nja, ne bi napisal tega članka.

Zdi se mi predvsem pomembno, 
da so delovni kolektivi, o katerih 
govorimo, razpravljali in še raz
pravljajo o vseh teh minulih tego
bah ne zato, da bi nekoga očrnili, 
ampak predvsem zato, da bi lahko, 
ko ocenjujejo pomanjkljivosti v 
preteklosti, govorili o tem, kako se 
je treba ravnati v bodoče. V spo
padu z vsem, kar je tujega delav
skemu upravljanju, so našli marsi
kaj novega, zlasti glede oblikova
nja in delitve dohodka in urejanja 
notranjih odnosov. O tem zdaj go
vorijo. Sklep, da starega direktor
ja, ki se ni mogel vključiti v so
dobno upravljanje proizvodnje in 
se mu je zdelo, da lahko počne kar 
se mu pač zahoče, ne potrebujejo 
več, je bil rezultat sprememb, ki 
so jih doživeli v minulih dneh na 
poti od obrtniške do industrijske 
proizvodnje in tudi vsega tistega, 
kar samoupravljanje zahteva in 
prinaša. Ljudje, ki tega niso ra-

Zadolženost 
in likvidnost

(Nadaljevanje s 1. strani)
Medsebojno kreditiranje, ki na

stane na podlagi nerealno visoke 
in nepokrite potrošnje, torej nika
kor ni prostovoljno. Zato je glede 
teh primerov tudi povsem napačno 
prepričanje, da je glavni in edini 
krivec za povečanje zadolženosti 
prodajalec, ki ne stori potrebnih 
ukrepov za selekcijo svojih kupcev 
in redno izterjatve dolgovanih 
zneskov. To prepričanje je vrsto 
let vodilo vse akcije proti medse
bojnemu kreditiranju, zaradi če
sar smo se vse do letos borili zo
per ta pojav tako, da banke niso 
odobravale kreditov tistim podjet
jem, ki so za svojo proizvodnjo s 
prodajo na trgu že dobila družbe
no priznanje, ampak predvsem ti; 
stim, ki so uspela dokumentirati 
bolj ali manj objektivne vzroke za 
porast vseh vrst zalog. S temi kre
diti je bilo mnogokrat omogočeno 
nadaljevanje in podpiranje druž
beno nepotrebne proizvodnje, ko 
pa je bila ekonomska škoda dovolj 
velika, se je vselej tudi našel ne
boleč izhod iz nastalega položaja. 
Prav zaradi takšnih stališč glede 
kreditiranja kupcev in kreditiranja 
zalog v gospodarstvu se tudi m 
mogel razviti" ter v praksi polno 
zaživeti sistem plačevanja z meni
cami, saj je osnovni pogoj za me
nično poslovanje eskontiranje me
nic v bankah, kar pa je povsem 
nemogoče, če banke načelno n® 
priznavajo gospodarske upraviče
nosti kreditiranja kupcev in ne 
kreditirajo že dosežene realizacije.

Odgovornost prodajalca za na
stanek medsebojnega kreditiranja 
je v pogojih gospodarjenja, kakrš
ne smo poznali doslej, na splošno 
dokaj problematična. Predvsem ce
lo monopolni prodajalec težko 
prevzame odgovornost za morebit- 
nv ustavitev proizvodnje pri-kup
cu, do katere bi prišlo, če bi bil® 
ustavljene dobave zaradi zamuo

zumeli, so se pač morali posloviti.
Značilno pa je, da nekateri ob

činski uradniki, v našem primeru 
zlasti uradniki v brežiški občini, 
niso mogli doumeti, zakaj je delov
ni kolektiv Agroservisa izrekel ne
zaupnico svojemu direktorju in so 
našli kup izgovorov, da bi vsaj še 
za nekaj časa ostal, dokler ni sam 
podal ostavko, ko je ugotovil, da 
je s svojim delom povzročil več 
zla kot koristi.

J. V.

pri plačilu. Ustavitev dobav zaradi 
uvajanja plačilne discipline pri 
kupcih razen tega ustvarja za pro
dajalca vrsto neprijetnih posledic: 
naraščanje zalog, izguba trga itd., 
ki mu jih dbslej nihče nikoli n* 
pomagal olajšati. Končno v na
šem gospodarstvu tudi močno po
grešamo . nekatere učinkovite in
strumente v plačilnem prometu, ki 
bi prodajalcu olajšali pravilno od
ločitev glede selekcije kupcev, 
(npr. razne »črne liste« prezadolže
nih itd.). Seznamov prezadolženih 
ni mogoče realno sestaviti, ker se
danja prezadolženost v večini pri
merov ni posledica lastnega slabe
ga gospodarjenja, ampak je nasta
la kot posledica slabega gospodar
jenja drugih.

V zvezi s tem je treba končno 
še poudariti, da kreditiranje kup
cev na daljši rok tudi s strani g0- 
spodarskih organizacij samo P® 
sebi ni negativni pojav. Še več: 
prostovoljno kreditiranje je zelo 
pomemben element tržnega gospo- 
darstva, zagotavlja uspeh v kon
kurenčni borbi in hkrati tudi zel® 
zgovorno opozarja na ekonomske 
prednosti poslovne inteligence, saj 
šibka sredstva majhnih podjetij 
nikakor ne bi dopuščala večjih &- 
nančnih podvigov v tej smeri. Zat® 
tudi kreditnih razmerij med pr°* 
dajalci in kupci ne gre preganjati, 
če temelje na poslovnem interes® 
strank, na lastnih sredstvih proda
jalca ali na bančnem kreditu za ta 
namen in če so nastala na podlagj 
sporazuma. Z vsemi silami bi 51 
morali celo prizadevati, da ustva
rimo vse pogoje za nemoteno de
lovanje takšnega finančnega sist®1 
ma, v katerem bo poslovnost pr®- 
vladala tako na področju kredit' 
nih razmerij med podjetjem tj1 
banko kot tudi med samimi po®' 
jetji. Edino pot do takšnega s*' 
stema pa moramo iskati v neneh' 
nem preprečevanju »finančneg9 
piratstva« — t. j. neracionalne P®- 
trošnje na račun tujih sredstev, 
ki se jih takšni nosilci gospoda!' 
jenja polaste v moralnem posl®v' 
nem prometu.

V dosedanjih ukrepih smo P®6-, 
cej zanemarili sanacijo takšnih ®r' 
ganizacij in dostikrat s prevelik® 
sentimentalnostjo in preštevilni®11 
obziri presojali nujno likvidacij® 
nekaterih brezperspektivnih org9' 
nizacij. Sedaj pa se dogaja, da s® 
prav te organizacije kljub razr®6^ 
roma ostrim sankcijam, ki so Z9' 
grožene v primerih poslovanja ’ 
tujimi sredstvi, še vedno ostal6 
prava žarišča nepravilnosti v P®j 
slovnem prometu in s tem t®', 
vzrok ponovnih pojavov nelikvi®( 
nos ti. Energični ukrepi, s kateri®1 
moramo zagotoviti pomirjenje . 
plačilnem prometu in ustvari® 
razpoloženje zaupanja v poslov®6' 
ga partnerja, naj torej zadene) 
tiste, ki še vedno niso vsklad® 
svojega finančnega poslovanja ' 
načeli dobrega gospodarjenja. B1? 
ko bo prišlo pri teh organizacij9®, 
do normalizacije ali pa do ust9' 
vitve poslovanja, se bo tudi m®®- 
sebojno kreditiranje v celotne®; 
gospodarstvu zožilo na potreb® 
obseg in tako postalo nepogrešti® 
element povsem normalnega 
slovnega prometa in poslovnih v®z 
v tržnem gospodarstvu.
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Korak naprej - dva koraka nazaj
Razgovor našega sodelavca Alekse Popoviča z di

rektorjem tovarne galovih verig »Filip Kljajič« iz Kra
gujevca Milinkom Srečkovičem predstavlja poskus, da 
bi na osnovi izkušenj tega kolektiva nakazali prednosti, 
ki jih prinaša specializacija proizvodnje. Pri tem niso 
bili. povod samo uspehi, ki so bili posledica določene 
proizvodne politike v tej tovarni. Znatno več motivov 
smo našli v počasnem razbijanju še široko razprostra- 
njene usmerjenosti k avtarkiji in brezperspektivnemu 
širjenju asortimenta na tej osnovi. Ob tej priložnosti ne 
nameravamo zaiti v razglabljanje o vzrokih za tako 
usmerjenost. Namen je le, da bi tudi z živimi primeri 
spodbudili pozitivne procese v naši gospodarski praksi.

Ko se je Iela 1954 ločilo od 
Obrtnega podjetja »Proleter« v 
Kragujevcu posebno podjetje za 
izdelavo galovih verig, ni nihče ni- 

1 pomislil, da bo to podjetje v ta
ko kratkem času, v komaj osmih 
*et'h, postalo tovarna, ki bo kon
kurirala renomiranim svetovnim 
Proizvajalcem iz Anglije, Zahodne 
Kemčije, Francije in Italije, ki se 
* takim delom ukvarjajo že osem
deset let.

, »Do proizvodnih in komercial- 
n,h uspehov bi lahko prišlo že 
Prej, če bi se dosledno držali spre
dete usmerjenosti pri ustanavlja- 
nJU podjetja: proizvodnja galovih 
'erig. Zal pa je bila taka smer pre
tanjena leta 1959, ko je dalo pod
tip v svoj program tudi začetek 
Proizvodnje sejalnikov. V to pro- 
tzvodnjo smo »vskočili« po direk
tni, čeprav so bili videti tudi last- 
21 izračuni tedaj zelo zapeljivi, 
'tdaj mislim, da je ravno ta epizo- 
da — pa če je še tako škodljiva — 
Pomagala kolektivu, da je do kon- 
Ca uvidel, kako je ekonomsko 
Upravičena specializacija proizvod
nje.

Razvoj tovarne, posebno še po 
rekonstrukciji leta 1957, je zahte- 
Va* ureditev vrste problemov. Pred- 
'Sem je bilo treba v razmeroma 
kratkem roku popolnoma obvlada- 
, tehnološki pročes, ki je videti 
auek in enostaven, kadar je že 

usvojen, toda pot, ki jo je treba 
Prehoditi, ni enostavna. Izkorišča
li6 domačih surovin, do se pravi 
domačega jekla, je prav tako zah
valo določene napore in vzposta- 
Uev ozkega sodelovanja s proiz- 

'ajalcem jekla. Zdaj proizvajajo 
galove verige izključno iz domače- 
8a materiala.

Pred očmi je treba imeti, da je 
Usmerjenost k izvozu zahtevala s 
$v°je strani razen osvajanja doma
la tipa. še osvajanje več tipov 
tujih standardov, kajti obstaja 
Enoten, svetovni standard. Preosta- 
0 je le še, da bi osvojili ruskega, 
ako da bi podjetje lahko startalo 
aa katero koli tržišče na svetu.

Hkrati pa seveda nismo smeli za- 
postavitvi dviga produktivnosti de
la.

Ko že govorimo o produktivno
sti, bi hoteli posebej naglasiti, da 
se v gospodarstvu že dlje časa po
stavlja vprašanje, če je mogoče 
nadaljevati dosedanjo prakso ure
janja socialnih problemov, ki pri
tiskajo komune z ene strani, hkra
ti pa dvigati produktivnost dela, 
kar je na drugi strani imperativ

na naloga gospodarstva. Nedvom
no je bila tudi v Kragujevcu prav 
tako kot drugje razvita praksa, da 
smo odpirali nepotrebna delovna 
mesta v podjetjih. To nam zdaj 
nalaga vrsto problemov in pred
stavlja prepreko pri hitrejšem dvi
ganju , ekonomičnosti. Upamo 'pa, 
da nam bo pričakovano povečanje 
proizvodnje pomagalo, da bomo 
tudi ta problem rešili brez bole
čin.

Lastna izkušnja nam je pokaza
la, da se pri hkratnem osvajanju 
dveh proizvodov vsi problemi po
množijo do te mere, da praktično 
pomenijo za podjetje korak na
prej in dva nazaj. Simultano an
gažiranje sredstev in kadrov na 
več tirov — z eno besedo cepljenje 
razpoložljivih sil — prav gotovo 
zavira osvajanje tehnologije ter tu
di urejanje drugih problemov pro
izvodnje, v skrajni meri pa pri
pelje do zaostajanja. Konkretno je 
naš »izlet« v proizvodnjo sejalni
kov zavrl osvajanje proizvodnje 
galovih verig, pri čemer smo - bili 
edini proizvajalec v deželi, zato bi 
bilo tudi normalno, da bi maksi-
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TOVARNA IGEL KOBARID:

j DELO POMENI |
štiri petine vrednosti izdelka
Ko so pred leti v Kobaridu odprli tovarno igel, so bila nji- j

H hova izhodišča jasna: želeli so našo skupnost čim bolj razbre- §§
fj meniti od uvoza, izbrali pa so (in še zdaj izbirajo) le take izdcl- §g
H ke» k* še nikjer drugje v državi ne proizvajajo. Na ta način, M
M 80 računali, bomo naše izdelke še najlažje prodali. Praksa kaže, =
§ da so imeli prav.

Začeli so z navadnimi iglami, s šivankami. Kasneje so prišle E
| na vrsto strojne igle za tekstilno in za usnjarsko industrijo. Na- p
H redijo jih toliko, da uvoz ni več potreben. Razen tega pa so za- M
g proizvajati še injekcijske igle. Kvaliteta ustreza vsem zahte- =
g vam, tako da so te igle letos začeli celo izvažati!

Podjetje zaposluje 150 delavcev in delavk, ki bodo letos na- §j
g redili za 250 milijonov dinarjev izdelkov ali za 27 % več kot lani g
1 Polletni proizvodni načrt je podjetje preseglo za 2 "/». Skladno z p
fj načrti pa se je proizvodnja gibala tudi v juliju.

Razen tega kaže omeniti še nekaj: izdatki za osnovni in po- fj
jg možni material predstavljajo nekaj manj kot 20 9U vrednosti nji- jf
H hovih izdelkov. Ekonomske enote v tem podjetju so v letu uspe- jf
g le znižati lastno ceno za povprečno 5 "/«; predvsem pri material- E
g nih izdatkih. To pomeni, da kolektiv tovarne igel v Kobaridu {g
|j prodaja predvsem svoje delo. Zato podatek, da je letos podjetje fj
H začelo tudi izvažati — kot omenjeno, gre za izvoz najbolj zahtev- g
H nega izdelka, injekcijskih igel — pomeni toliko večje priznanje M 
g| njihovemu trudu in kvaliteti izdelkov.

Prizadevanja, ki jih mora kolektiv vložiti v proizvodnjo, pa fj 
g nikakor niso majhna. Pomislimo zgolj na vestnost in natančnost. M 
M ki sta potrebni pri proizvodnji in na podatek, ki ga zaupajo v J§
fj podjetju, da reklamacij praktično sploh ni. Nekdo je izračunal, (
J da letno naredijo najmanj 100 milijonov igel! -mG
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^TOVARNI ČEVLJEV »JADRAN« V MIRNU SO NAŠLI IZHOD IZ TEŽAV

Modernizacija podjetja
in specializacija proizvodnje

Praksa je neštetokrat opozorila, da predvsem manjša in 
Srednja podjetja čevljarske industrije še najlaže in najhitreje 
Jpreminjajo proizvodni asortiment tako, kot zahtevata moda in 
tržišče. Pogoj za to, mimo drugega, pa je, da so primerno oprem
ljena in da so že vpeljala industrijski način proizvodnje. Ce bi 
bilo tako tudi v tovarni »Jadran« v Mirnu pri Gorici, podjetje 
— glede na uspehe zadnjih let — nemara ne bi zašlo v te
žave, ki so v zadnjem času prizadele celotno jugoslovansko čev
ljarsko industrijo.

Tovarna »Jadran« je narn- 
prva med vsemi jugoslovan- 

kitni čevljarskimi podjetji vpe- 
Jala proizvodnjo lahke lepljene 
Outve po italijanskih modelih. 

I ° je bilo pred dobrimi petimi 
E Zgolj, to, da je taka obutev 
^aj prišla v modo, je zadosto- 

®lc>. da so kupci kar razgrabili 
, adranove« čevlje. Ob koncu 
^ a 1960 pa se je začelo zatika- 
v • Tuch ostala podjetja so na- 
jTala najsodobnejše stroje za 
.delovanje lepljene obutve, 
7rradili smo tudi nekaj novih 
č Varn. »Jadranovi« čevlji so 

z P°č postali predragi. 
r V Podjetju so sc nad tem 

sn° zamislili. Izračunali so.
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da njihov delavec (ob njihovem 
polindustrijskem načinu pro
izvodnje) naredi v 8 urah pov
prečno le 2,17 para čevljev. V 
drugih novejših ali modernej
ših podjetjih je produktivnost 
večja: od 3 do 4,5 parov na de
lavca v eni izmeni. Spet drug 
podatek pa je odkril še eno ne
prijetno novico: vrednost vlože
nih sredstev na enega zaposle
nega v njihovi tovarni znese le 
648.000 dinarjev, jugoslovansko 
povprečje pa je 1,560.000 dinar
jev. Sodobni stroji (če so polno 
izkoriščeni) seveda omogočajo 
cenejši način proizvodnje.

V »Jadranu« so ob tem spo
znali, da je bilo njihovo samo
zadovoljstvo zelo varljivo. Bili 
so sicer prvi, ki so ponudili tr
žišču lepljeno obutev. Ničesar 
pa niso storili, da bi obdržali 
vodilno mesto ali vsaj eno iz
med mest pri vrhu. V zadnjih 
letih, ko so se drugi moderni
zirali, sami v lastno podjetje 
niso kaj prida vložili!

»Nismo bili preveč dobri go
spodarji« zdaj pripovedujejo, 
»če smo dopustili, da je podjet
je prišlo skoraj na kocko.« Res; 
čeprav so lani in letos z najraz
ličnejšimi oblikami varčevanja 
in z manjšimi racionalizacijami 
v proizvodnji znižali lastno ce
no izdelkov za 16 “/o. so njihovi 
čevlji še vedno dragi. Potrošnik 
pa se kajpak odloči za cenejši 
čevelj, čeprav morda ni narejen 
po najnovejši modi.

Deiavski svet in kolektiv, ki 
šteje 365 članov, sta večkrat raz
pravljala, kaj sploh lahko nare
dijo, da bi se izkopali iz težav.

Specializacija proizvodnje na 
izdelovanje lahke in modne 
obutve je pokazala preveč dob
rih izkušenj in rezultatov, da bi 
jo opustili. Ostalim podjetjem 
pa bodo kajpak lahko konku
rirali le tedaj, če bodo primerno 
opremljeni. Tako je 1 
misel o rekonstrukciji. Kolektiv 
se je odrekel vsemu, prostovolj
no pristal na 80 % osebne do
hodke, samo da bi zbrali dovolj 
sredstev. Zdaj že zidajo novo, 
800 kvadratnih metrov veliko 
proizvodno halo. Vanjo bodo 
prenesli dosedanje stroje in ti
sto opremo, ki jo bodo še kupili. 
Uredili bodo tudi 4 tekoče tra
kove. Da bi delo v novem obra
tu (z rjjim bodo med drugim 
skoncentrirali dosedanje, na 4 
krajih raztresene delavnice) 
steklo čim bolje, so v starih pro
storih že zdaj organizirali prvi 
tekoči trak, na katerem se bodo 
delavci priučili industrijskemu 
načinu proizvodnje. Z delom v 
novem obratu bodo namreč za
čeli že pred koncem leta.

To je — za zdaj — njihova 
prva največja skrb. Sedanje iz
kušnje, ki so bile zanje dovolj 
bridke, so jih tudi opozorile, da 
bodo morali tudi v prihodnje 
čim bolj skrbeti za moderniza
cijo podjetja, kajti predvsem to 
jim bo zagotavljalo solidno pri
hodnost.

Glede prodaje svojih izdel
kov namreč niso v skrbeh. Iz
delki so že zdaj znani in cenje
ni. Ce jih bodo pocenili (na to 
bo vplivala modernizacija pro
izvodnje), jih bodo tudi proda
li prvi proizvajalec specialne 
storiti vse, da bi sčasoma posta
li prvi proizvaj^vec specialne 
modne obutve, ki bi kupcem 
prodajal »ekskluzivne« modele 
v omejenih količinah. V tem 
smislu se že dogovarjajo z ne
katerimi večjimi kupci, med 
drugim 7. »Modno hišo« in pod
jetjem »Usnje« v Ljubljani.

-mG

malno angažirali sile za čim hit
rejše osvajanje in dvig proizvod
nje na višjo raven.

Specializacija proizvodnje pa 
omogoča tudi ožjo specializacijo 
delovnih mest v tovarni. Tu naj
demo v precejšnji meri pojasnilo, 
kje je prednost te usmerjenosti 
pred proizvodnjo širšega asortima- 
na. Taka proizvodnja med drugim 
omogoča polkvalificiranemu delav
cu, da postane v razmeroma krat
kem času mojster specialist na do
ločenem stroju, kar je koristno 
tako za delavca kot tudi za kolek
tiv kot celoto, ker hitreje in učin
koviteje ureja kadrovske proble
me.

Suvereno obvladanje tehnolo
škega procesa proizvodnje in do
sega visoke kvalitete so le prvi po
goji za naslednji korak: proizvod
njo velikih serij in nastop na sve
tovnem tržišču. Domače tržišče je 
ozko in ne dovoljuje proizvodnje 
velikih serij, kar sicer ni problem 
samo te tovarne, marveč je zdaj 
aktualno za jugoslovansko gospo
darstvo v celoti. Tu gre za med
sebojno delovanje dveh činileljev: 
cene in velike serije. Da bi se pre
tolkli na tuje tržišče, moramo zni
žati cene, da pa bi lahko znižali 
cene, je treba proizvesti veliko se
rijo, ki spet zahteva plasma na 
tujem tržišču. Poskus, da bi osva
jali tuja tržišča samo s kvaliteto, 
vendar po domačih cenah, ki so 
višje od evropskih, je pokazal, da 
je bila kljub resnemu zanimanju 
na evropskem in ameriškem trži
šču ter na tržišču dežel vzhodne 
Evrope cena vendarle bistven ele
ment za uspešen plasma.

Očitno je, da se moramo pri 
plasiranju proizvodov na tuje tr
žišče usmeriti na tako imenovane 
perspektivne kalkulacije, ki so po
sledica prejšnje proizvodnje veli
kih serij. Prodaja blaga po takih 
cenah, ki so nižje od sedanjih, mo
ra prinesti v začetku izgubo. Ko 
pa osvojimo tržišče, se seveda po
veča tudi proizvodnja in pride v 
blagajno zaradi velikih serij mno
go več, kot pa je bila začetna izgu
ba.

Prehod na praktične korake v 
tej smeri, na proučevanje in 
spremljanje tržišča in gibanj na 
tržišču, v vsakem trenutku reagi
ranje na potrebe kupca, vsi ti mo
menti zahtevajo kot neposredno 
nalogo gradnjo skladišča za dolo
čene količine vseh vrst in dimenzij 
galo\’ih verig s tujimi standardi. 
Tako skladišče pa zahteva angaži
ranje večjih sredstev, zato bomo 
prisiljeni ukvarjati se s tem prob
lemom tako, da bomo prosili ban
ko za kredit.

Menim pa, da bi bila znatno 
boljša, enostavnejša in učinkovitej
ša rešitev, če bi nam roke za od
plačilo anuitet premaknili od treh 
in petih let na deset let, ker so ti 
roki ne glede na potrebo po sred
stvih že sicer kratki. V tem pri
meru bi se izognili absurdni situ
aciji, da nam sredstva hkrati po 
enem kanalu jemljejo, po drugem 
pa dajejo.

Sicer pa je moje mnenje, da bi 
bilo potrebno celoten sistem kre
ditiranja, še posebej pa probleme 
anuitete, resno proučiti, kajti moj 
vtis je, zdi pa se mi, da je to 
splošni vtis, da anuitete, take, kot 
so postavljene zdaj, v precejšnji 
meri in po nepotrebnem obreme
njujejo gospodarstvo.

• RADOVLJICA:

Priprave na občni zbor
Pri ObSS v Radovljici se pri

pravljajo na redno letno skup
ščino. Na zadnji seji so sklenili, 
da bo občni zbor potekal v dveh 
etapah. Najprej bodo sklicali 
konference po področjih dela, 
šele potem pa bodo sklicali let
no skupščino, ki bo 16. septem
bra 1962 v dvorani GG Bled. 
Sklenili so tudi, da bodo pred
lagali v novi plenum namesto 
dosedanjih 67 samo 41 članov, v 
predsedstvo pa namesto 25 sa
mo 11 članov. N. B.
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V zasavskih gospodarskih organizacijah je bila v zadnjem 
času večkrat izrečena ugotovitev: »Pri nas je notranja rezer
va — premalo izkoriščen delovni čas/« S tem so ponekod me
nili, da so druge notranje rezerve že povsem izkoristili, dru
god pa s tem opozarjali na še neizkoriščene možnosti boljše 
organizacije dela in mehaniziranja proizvodnje.

V obeh primerih ugotavljajo, da je mogoče z manjšim 
številom zaposlenih dosegati iste in celo boljše rezultate v 
gospodarjenju. Ena od zelo pomembnih nalog je v tem, da 
izločijo vse nedelovne proizvajalce iz delovnih kolektivov. 
Prav tako je potrebno ugotavljati vzroke fluktuacije in pravil
no zaposliti invalide. Močna ost je naperjena proti preohlapni 
organizaciji dela, proti zanemarjanju možnosti mehanizacije 
in podobnim činiteljem, ki ovirajo povečanje rentabilnosti 
gospodarskih organizacij.

V takšnih primerih se gospodarske organizacije upravi
čeno prizadevajo popolneje izkoristiti delovni čas in zmanj
šati nepotrebna delovna mesta. Toda takšnim upravičenim 
težnjam se pridružujejo tudi nekatere gospodarske organiza
cije. ki na to niso najbolj upravičene. Tako težijo k zmanj
šanju števila zaposlenih tudi gospodarske organizacije, ki bi 
lahko reševale probleme nadaljnje rentabilnosti s preusmer
janjem proizvodnje in tako zaposlile trenutni višek delovne 
sile.

Poseben problem pa so gospodarske organizacije, ki so v 
zadnjem obdobju slabo gospodarile in s tem same sebi od
vzele možnost obstoja. Podobno je s tistimi gospodarskimi 
organizacijami, ki so nastale na osnovi neproučenih predvi
devanj. V takih primerih odhajajo najboljši delavci iz ko
lektiva, čeprav bi bila predvsem njihova prizadevanja naj
bolj pomembna za gospodarsko okrepitev podjetij.

V zasavskih komunah je torej nastal problem, ki ga ni 
mogoče urejevati na hitro, brez podrobnih proučitev. Razen 
primerov disciplinske narave, ki zahtevajo takojšnje ukrepe, 
so se v glavnem odločili za postopno zmanjševanje zaposle-

AKTUALNI RAZGOVORI V Z AS AV JIH

Notranje rezerve 
v staležu zaposlenih

fg nih, ki ga bodo reševali na ta način, da ne bodo sprejemali 
s novih delavcev. To je že nekako uveljavljena praksa, saj sta- 
1 tistika v polletju ni pokazala tendence povečevanja števila 
1 zaposlenih, temveč prej nasprotno — neznatnega zmanjše- 
1 vanja.

Pojavi, ki rahljajo delovno disciplino in povzročajo pre
ji veliko fluktuacijo, so: alkoholizem, nenavezanost na proiz- 
1 vodnjo v gospodarskih organizacijah tistih delavcev, ki izha- 
E jajo iz kmetijstva, pomanjkanje zadostnega števila stanovanj, 
| slabi odnosi med delavci v nekaterih delovnih kolektivih, po- 

J§ manjkljiva organizacija življenja v samskih domovih, pone- 
1 kod neurejena družbena prehrana in podobno. Zlasti za fluk- 
E tuacijo je ponekod vzrok tudi še vedno premalo izdelano na- 
gj grajevanje.

Posebno vprašanje ob tem je — pravilno zaposlovanje in- 
fj validov. V Zasavju je namreč tretjina vseh invalidov Ijub- 
E Ijanskega okraja. Večina teh invalidov je pri rudnikih, ki pa 
g nimajo zanje primernih delovnih mest. Potrebna bo torej 
S prekvalifikacija, ki bi omogočila primernejšo zaposlitev inva- 
jj Udov v drugih gospodarskih organizacijah v komuni. Se ved- 
I! no so, na primer, visokokvalificirani delavci — invalidi ze
te posleni na mestih, ki zahtevajo le nekvalificirane delovne 
g moči.

To so težave, ki terjajo skrbnih proučitev. Gospodarske 
§j organizacije in komune pa ugotavljajo, da nimajo ljudi, ki bi 
g bili sposobni opraviti take analize. To delo zahteva ne samo 
jj gospodarske, ampak tudi socialne rešitve. Zasavje pa pre
ji more le enega šolanega in le nekaj laičnih socialnih delavcev. 
g Pomanjkanje take preventivne dejavnosti se je očitno ne
ti gativno odrazilo v gospodarjenju, saj so ugotovili stomilijon- 
§§ ske izgube, ki so nastale kot posledica nepravilnih zaposlitev 
jj in premajhnega izkoristka delovnega časa.

Seveda imajo pri tem znaten delež tudi družbene organi- 
g zacije. Največkrat so se namreč zadovoljile z ugotovitvijo, da 
jj je zaposlenost prebivalstva dosežena, S takimi problemi, kot 
1 pa so alkoholizem, pa se niso ukvarjale. Zlasti za sindikalne 
g organizacije je očitno, da se z medsebojnimi odnosi v delov- 
g nih kolektivih niso ukvarjale. Tudi mladinska organizacija v 
g tem smislu ni dovolj delovala. Ugotovljeno je tudi. poinanj- 
jj kanje stalnih stikov med zainteresiranimi družbenimi orga- 
jj nizacijami v komuni z organi upravljanja in vodenja v pod- 
g jetjih.

Za vse občinske forume je to znak. da je treba skrbeti za 
| pravilno razporeditev delovne sile tako, da to ne bo v škodo 
g gospodarskih organizacij, pa tudi v škodo družbe ne. Zasavje 
jj je že tako industrializiranfr, da nima zaledja z odvisno de- 
1 lovno silo. O nezaposlenih lahko govorimo tukaj le z dveh 
g vidikov: o primerih neosveščenih delavcev, ki so jih gospo- 
jp darske organizacije izločile, in o primerih, ko se delavci ne 
g zadovoljijo z vsako zaposlitvijo. Izjema je le presežek ženske 
g delovne sile, ki pa zahteva specifična delovna mesta.

Socialni momenti (z izjemo žensk). Id so pogojeni s po- 
jj trebo po zaposlitvi odvisne delovne sile na nekem področju, 
| torej tukaj odpadejo. Razvoj industrije je tukaj perspektivno 
jj zagotovljen in tako ne more biti govora o možnosti oživija- 
1 n ja takih socialnih momentov. Preostanejo torej le socialni 
g činitelji, ki pa jih gospodarske organizacije niso doline ne- 
S posredno reševati. Zlasti ne v škodo lastnega gospodarskega 
g uspeha. Bodo pa gospodarske organizacije lahko vedno bolj 
jj pomagale reševati takšne probleme s svojim finančnim ali 
jj drugačnim, deležem, ki bo toliko večji, kolikor bolje bodo 
g gospodarske organizacije urejene in kolikor več bodo zato 
g lahko ustvarjale.
g V. S.
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ZAKAJ MANJŠI POLLETNI REZULTATI KOLEKTIVA 
USNJARNE IZ ŠMARTNEGA PRT TJTUl

NE PO NJIHOVI KRIVDI
Kolektiv Tovarne usnja, krz

na, konfekcije in lahke obutve 
v Šmartnem pri Litiji ni raču
nal, da bo v letošnjem prvem 
polletju dosegel 860 milijonov 
dinarjev celotne realizacije. Re
alizacija pa je za 20 milijonov 
dinarjev nižja. V podjetju zatr
jujejo, da do tega ni prišlo po 
njihovi krivdi, temveč zavoljo 
tega, ker so drago plačali slabe 
kože in iz slabih kož le težko 
izdelali uporabno usnje.

Podjetje je odvisno v dobrš
ni meri od uvoza surovin, 45 % 
surovin (govejih kož, divjačine 
itd.) namreč uvaža. Nakup kož

je odvisen od avkcijskih razpi
sov in razpoložljivih sredstev 
podjetja. Kot vse usnjarne, mo
ra namreč blago plačati prej, kot 
ga dobi in ko je blago že pla
čano, ga dobi šele čez dva, tri 
ali štiri tedne. To pomeni, da 
so njihova obratna sredstva 
vložena že dosti poprej v suro
vine, kot jih dobe, da se ne 
»obračajo«, dokler ni izdelek go
tov — to pa je odvisno od teh
nološkega procesa, ki je v 
usnjarstvu precej dolgotrajen — 
skratka, da je sedanji način pro
daje in kreditiranja ena od za
vor za večji razmah v usnjar

stvu. Zato, ker letos nismo imeli 
na razpolago sredstev za nakup 
kož, jih niso enajst dni nama
kali in izguba — 70 milijonov 
dinarjev. Takšen nereden dotok 
surovin pa tudi enomogoča nuj
no potrebno standardno zalogo 
in sortiranje po kvaliteti.

Ti in podobni problemi so 
precejšnja ovira za boljše iz
polnjevanje planov in realizacije 
ter tudi nastopa na tujem trgu. 
Razrešitev teh problemov seve
da ni odvisna od dobre volje 
kolektivov, temveč od sprememb 
kreditiranja in najbrže tudi na
kupa in prodaje surovin er
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I Ohlajeno zaupanje

V začetku junija je državljan kupil hladilnik. Garant
ni list je povedal, »da proizvajalec za ta hladilnik, tov. 
št. 0149 garantira neposrednemu kupcu, da je brez na
pake tako v materialu kot v izdelavi...«, nato pa na
štel garancijske obveznosti.

Čeprav je kupec upošteval vsa tehnična navodila, se 
je že prvi dan izkazalo, da hladilnik hladi le pol ure, na
to pa zaradi okvare prične greti... Nesrečni kupec je 9. 
junija poslal tovarni pismo z opisom napake. »Že« 23. ju
nija je prejel odgovor, da ne morejo razumeti od kod na
paka. Tovarna je hkrati dala nalog svojemu servisu, naj 
hladilnik pregleda. Petindvajsetega junija se je res ogla
sil strokovnjak, ki je ugotovil, da je agregat pokvarjen 
in da ga bo treba zamenjati. Hkrati je dodal, da ga nima
jo in da ga bo treba zahtevati od tovarne.

Nesrečni kupec je po 14 dneh pisal servisu, ta pa mu 
je 18. julija sporočil, da rezervnega dela še ni prejel. 
Štiriindvajsetega julija, v pasjih dneh, so potrošniku po
pustili živci. Obrnil se je neposredno na tovarno in zah
teval, naj mu ali v 10 dneh popravijo okvaro, ali zame
njajo ves hladilnik, ali pa vrnejo kupnino in stroške, ker 
jih bo sicer tožil. Po 4 dneh je prejel obvestilo, da so 
rezervni del odposlali in naj se v nekaj dneh obrne na 
servis. Kopijo tega odgovora je prejel tudi servis. Kljub 
dvema dopisnicama, ki ju je nesrečni kupec poslal ser
visu, je 22. avgusta po domala treh mesecih hladilnik še 
vedno pokvarjen v stanovanju.

Kupcu je v edino tolažbo misel, da bo j>oletna vro
čina vsak čas pri kraju in da se mu pogled ne bo več z 
jezo in ogorčenjem ustavljal na svetleče beli omarici v

m
kuhinji, ki ji pravimo hladilnik. V treh mesecih, odkar 
je bil kupljen, je z blestečim garancijskim pismom vred 
ohladil samo potrošnikovo zaupanje. Zaupanje človeka, ki 
je težko privarčeval denar za udeležbo pri posojilu.

Težko je verjeti, da se je to zgodilo prav zdaj, ko je 
bila sprejeta kopica novih, poostrenih predpisov o garan
cijah, o servisih in vsem, kar naj bi upoštevali proizvajal
ci. In vendar je res ...

Slabi računarji

Precej vode je preteklo, preden so uspeli. Čeprav je 
bila njehova zahteva docela »na liniji«.

»Zakaj ne bi bili samostojni,« so rekli, »če s tem po
enostavimo in še pocenimo poslovanje.«

Da, tako so rekli: pocenimo. Skladu za socialno zava
rovanje da bodo za več milijonov zmanjšali stroške, ko 
postanejo samostojni gospodarji in upravljavci.

Argumenti, s kakršnimi moraš slej ko prej prodreti 
pri še takšnih birokratih.

Od prvega julija so samostojni gospodarji in uprav
ljavci. In kot takšni tudi samostojno sklepajo pogodbe z 
okrajnim zavodom za socialno zavarovanje glede oskrb
nega dne. In seveda samostojno sestavljajo kalkulacije 
stroškov, ki naj bi jih plačal ta zavod za nego bolnikov.

Toda, glejte, pri sestavljanju kalkulacij za oskrbni 
dan so pozabih, da se imajo za dobre gospodarje in uprav
ljavce in na tiste obljube o prihranjenih milijonih, ki so 
jih naglas izrekli za bolnišniškimi ziddvi.

Tako dolgo so premetavali številke, dokler jim ni uspe
lo kalkulacijo zaokrožili za štiri sto dinarjev navzgor. 
Za en sam oskrbni dan.

S kalkulacijo so odšli na Zavod za socialno zavarova
nje. Tam pa... ah, kaj bi govorila.

Kratko malo, računi so jim padli v vodo.
Ni se pa treba bati, da pojdejo zaradi tega v konkurz. 

Saj so dobri gospodarji.

H KRONIKI TEGA TEDNA SO PRISPEVALI:

1. PROIZVAJALEC: Georgi j Naumov, Bitola, hladil
nik K-120, tov. štev. 0149,

PRODAJALEC: Elektrotehna, prodajalna Novo mesto, 
SERVIS: Radioelektroservis stanovanjske skupnosti Ko
čevje — MILOŠ JAKOPEC

2. PEDIATRIČNA KLINIKA, LJUBLJANA — MARIOLA 
KOBAL
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Sodobna pravljica

Živel je oče, ki je imel tri 
sinove.

Trenutek, vem, kaj porečete: 
»Ha, to zgodbo že poznamo. Dva 
sta bila pametna ...«

Ne tako, tovariši!
Živel je tOrej Oče, ki je imel 

tri sinove. Dva sta bila napred
na, pri tretjem pa se je nekaj 
zataknilo. Nihče ne ve, kdaj in 
kako, kajti vse tri je vseskozi 
vzgajal v naprednem duhu, z 
eno samo željo, da bi postali kar 
najbolj koristni člani naše 
skupnosti.

Ko sta narava in napredna 
vzgoja opravili svoje in so si
novi dorasli in dozoreli, so se 
zapisali v plačilno listo ter se 
spoprijeli s koristnim delom 
tudi zunaj nje.

Prvi sin, že po naravi gospo
darstvenik, se je zagrizel v čez- 
urno delo v podjetju. Študiral 
je uredbe, sestavljal pravilnike, 
zrevolucioniral samoupravne 
organe, povečal proizvodnjo, 
znižal proizvodne stroške; 
skratka, postal je duša podjet
ja, gonilni motor, brez katere
ga bi proizvodnja v njihovem 
podjetju še danes potekala sti
hijsko. S svojim požrtvovalnim 
delom si je pridobil velik ugled 
in ko so si delili ustvarjeni do
biček, ga ni bilo člana kolekti
va, ki ne bi rekel:

»Tovariš Škorc naj dobi naj
več! Tako je pošteno, kajti 
brez njega bi ne bilo ne dobič
ka in ne nagrad!«

Prvi sin, ki je bil kot že re
čeno, vzgojen v naprednem du
hu, se je branil, pa so ga pre
prosto preglasovali: češ, kdor 
več dela, naj več dobi!

Drugi sin, po naravi mislec, 
se je po službenem času ves 
predal množičnim organizaci
jam. Gorel je z naj čistejšim 
plamenom in kmalu si ni bilo 
mogoče zamisliti sestanka ZK, 
SZDL, Društva prijateljev mla
dine, Zveze borcev, zbora voliv
cev ali kakršnega koli drugega

sestanka, na katerem ne bi to
variš Škorc postavljal stvari 
načelno in dosledno. Tudi on si 
je s svojim požrtvovalnim de
lom pridobil velik ugled. Zanj 
sicer ni prejemal provizije in 
dobička v naturalijah tako kot 
njegov brat-gospodarstvenik, 
postajal pa je vse bolj zaslu
žen, kot se temu reče.

Sreča osivelega očeta bi bila 
popolna, če ne bi bilo tu še tre
tjega sina. O njem tovariši iz 
podjetja in tovariši iz komiteja 
niso vedeli povedati nič poseb
nega, razen to, da je sicer po
šten in Zaveden, da pa se neka
ko odteguje od konkretnih na
log.

Sklenili so, osiveli oče in 
prva dva sinova, da bodo vzeli 
tretjega v precep in mu vrnili 
naprednega duha, ki je očitno 
nekje uhajal iz njega.

Sedli so za mizo in čakali. 
Dolgo čakali; ni ga bilo na ko
silo, ni prišel k večerji. Že so 
se skoraj naveličali čakanja, ko 
so zaslišali s stopnišča lahkotne 
korake.

»Najprej zlepa,« je oče po
menljivo pokimal prvima dve
ma in počakal, da je tretji iz
praznil lonce in posode, si pri
vezal dušo in se šele nato opra
vičil:

»Ustanavljali smo novo 
športno sekcijo. Mej duš, ko bi 
vedeli, koliko potov in besed je 
bilo treba, preden smo zanjo iz
vrtali majhno sobico!«

Oče ni črhnil nobene. Brata 
tudi ne.

»Postali smo najbolj aktivno 
športno društvo,« je oživel treh- 
ji sin. »To je že šesta sekcija, ki 
smo jo ustanovili letos. Poveza
li smo se s Partizanom in s sin
dikalno podružnico tovarne. 
Prihodnji teden bomo dokonča
li novo igrišče. Vse udarniško!«

Oče je zakašljal, rekel pa ni 
še vedno nobene.

»Jutri se bodo vrnili otroci, 
ki smo jih poslali na taborniško

letovanje. Dve skupini: eno v 
gore, drugo na morje. Pravijo, 
da so čisto prerojeni, zagoreli, 
utrjeni, tudi zanje bomo pri 
društvu ustanovili posebno sek
cijo.«

»Torej ustanavljaš sekcije,« 
se je odhrkal stari Škorc. 
»Medtem ko se tale dva pehata 
za našo skupno dobrobit, usta
navlja moj tretji sin — sekcije! 
Lepa reč! Jutri zvečer bo pa 
skoraj gotovo spet zamudil se
stanek Zveze borcev in na zbo
ru volivcev ne bo črhnil nobe
ne, kot da ni iz naše družine.*

Glas se mu je tresel in tudi 
prva dva sinova sta se držala 
svečano in namrgodeno.

»Nikakor,« je protestiral 
tretji sin. »Na zboru volivcev 
se bom z vsemi silami potego
val, da bi poleg šole uredili 
športni park!«

»Športni park!« je zaječal 
stari Škorc in se obupan prijel

za glavo, »športni park na zbo
ru volivcev! In na sestanku 
Zveze borcev...«

»Tako je! Zvezi borcev bom 
predlagal, naj podpre našo ak
cijo, da bi iz tovarne pritegnili 
v vrste športnikov tudi starej
še delavce.«

Prvi sin je zaprl veliko 
usnjeno aktovko in se sklonil k 
očetu:

»Iz njega ne bo nikoli nič!«
Potem je sedel v Fiat 600 in 

se odpeljal.
Tudi drugi sin se je dvignil- 

Medalja na prsih je zacingljala, 
rekel pa ni nič, ker je tako že 
prvi vse povedal.

Tretji sin je našel na oknu 
kozico z mlekom. Na dušek jo 
je izpraznil in zlezel pod odejo.

Samo stari Škorc je še obse
del za mizo in ves zagrenjen 
premišljeval, kako za hudiča se 
je napreden duh ravno pri 
tretjem sinu povsem izpridil!

M. M.

MIRKO TRIŠLER: ROTACIJA
Letos poslušamo v Gledali

ški kavarni in v Klubu književ
nikov zelo jalove pogovore.

V razdobju med dvema se
zonama prav nihče ni dal 
ostavke, niti ni bil zamenjan. 
Odpadle so vse možnosti za 
prognoziranje o tem, kdo bo za
sedel izpraznjeno mesto.

V kulturno-umetniškem živ
ljenju sploh ni rotacije kadrov: 
Da bi vsaj kdo odšel v penzijo. 
Tudi to se ne zgodi.

Ne omenjam niti tega, da ja 
sestav tistih, ki se pogovarjajo, 
v najboljšem slučaju drugo
razreden. Diskutante A-l kate
gorije lahko srečamo samo v 
Dubrovniku, Splitu, Puli, Hva
ru itd.

Če te stvari pogledamo, po
tem lahko vidimo določeno ro
tacijo.

Če vprašamo Iksa Ipsllona, 
če ga bodo morda videli letos v 
Puli:

— Letos nisem v pulski žiri
ji. Grem v Poreč.

— Letni dopust?
— Ne. Potunkali so me v ne

ko žirijo.
Ipsilon Iksovič ne bo letos 

prišel v Split.
— Grem v Pulo. Kaj naj poč

nem v Splitu, če tam nikoli na 
nastopa moj prijatelj?

— To pomeni, da ste v pul
ski žiriji?

— O tem ni govora. Pošilja
jo me kot službenega opazoval
ca.

V klubih in kavarnah pripo
vedujejo, da obstaja kulturni 
delavec, ki je demonstrativno 
odklonil sodelovanje v vseh 
žirijah.

Postavil je namreč zelo oster 
pogoj: sprejel bo kakršnokoli 
širijo na tem ali onem umetni
škem področju, če mu zagotovi
jo to, da bo izbran tudi v žirijo 
na ljubljanskem vinskem sej
mu.

Rekli so mu, da je to nemo
goče, ker pač ni strokovnjak.

— Kaj, da nisem strokov
njak? Mar ne veste, da me je 
žena zapustila pred petnajstimi 
leti prav zaradi te strokovno
sti!

Take in različne zgodbe 
pripovedujejo po kavarnah. 
Sam pa trdi, da letos ne bo šel 
v nobeno žirijo, ker še ni odprl 
žiro-računa. Žena ga sploh ni 
zapustila, ker brez njega niti 
ne more živeti. Vinski sejem ga 
sploh ne zanima, ker pač pije 
samo določeno- zvrst vina in bi 
bil zaradi tega v sejemski ži
riji pristranski.

On tudi ni edini talent, ki 
je ostal letos brez žirije.

Tragedija je v tem, da je pri 
nas zelo mnogo festivalov, a še 
mnogo več talentov. Sploh smo 
zelo talentirana nacija.

Eden izmed talentov je na
pisal pismo, ki ga je v obliki 
cirkularja poslal vsem neraz
vitim jadranskim komunam.

Pismo se glasi:
»Tovariši odborniki in tova

riš predsednik!
Vaša komuna, najsvetlejši 

biser na Jadranskem morju, ima 
vse pogoje za naj bujnejši raz
cvet turizma. Turizma pa si ne 
moremo zamisliti brez dobrega 
družbenega dela. Zato predla
gam, da v vašem najlepšem 
med vsemi cvetovi naše obale 
ustanovite kakršenkoli festival.

Ker pač že imamo festivale 
v raznih krajih in na različnih 
področjih, predlagam še nekaj 
festivalskih možnosti:

1. Festival skoka v višino in 
daljino — pač po želji tovari
šev odbornikov.

2. Šampionat twista pod po
kroviteljstvom »Jugotona« ali 
nekega drugega proizvajalca 
gramofonskih plošč.

3. Volitev lepotic nad tride
set let. V poštev pridejo tudi 
matere.

4. Festival lepe knjige. De
tektivski romani se ne upošte
vajo. Priporočamo liriko.

5. Festival razmišljanja. Tek
movalci morajo obljubiti, da ne 
bodo razmišljali glasita. Pijača 
je dovoljena, ampak samo do 
12 maliganov, s tem da jo tek
movalci plačajo sami. ,

6. Festival golobov pismono
šev. Profesionalni golobje pis
monoše lahko sodelujejo samo O 
žiriji.

7. Festival mesečnikov. 
vsak način je potrebno zagoto
viti mesečino.

8. Festival cirkularnih žag- 
Tekmovalci naj prineso žo
ge in les s seboj, da ne bi bilo 
potrebno sekati gozdov, kot so 
to nekoč delali Benečani.

9. Festival udomačenih ko
marjev, če je mogoče pač udo
mačiti komarje.

10. Festival nasprotnikov fe
stivalov kot takih. Ne morem 
zagarantirati, če se bo tak fe' 
stival posrečil.

Pripravljen sem prevzeti 
vse organizacijsko delo pri for
miranju tega ali onega od pred
loženih festivalov in hkrati 
prevzemam dolžnost predsedni
ka festivalske žirije. Zahtevam 
samo minimalen festivalski ho
norar, dnevnice in cel pršut, ka
terega mi, prosim, ne pošiljajte 
preko žiro-računa.

Vaš vdani.. ■*
Ni mi znano, če so že prišti 

odgovori.
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NOVINAR MED NAŠIMI IZSELJENCI, KI SO OBISKALI »STARI KRAJ«

Človek 
in njegova 
domovina

»Vse leto sanjam o tem, kako bo, ko bom spet prišla v svoj rojstni kraj, v staro domovino. In ko pri
dem, je tako, no, vse je tako domače in lepo in dobro, še zabeljen fižol je boljši kot v Pas de Calaisu in 
ljudje in hribi in ceste in zrak... Sploh vse.«

Sedimo pod lipo na vrtu zagorskega 
hotela in se pogovarjamo.

Tu so Jožefa Gorazdza iz Dgb-Ham- 
^0rna, pa Elizabeta Mokarjeva in Mari
ca Lutterbach iz istega kraja v Zahodni 
Nemčiji. In tu so Hinko Borišek iz Ca- 
str°P Rauyela v Westfaliji, Kolenčeva 
Matilda iz. Pas de Calaisa v Franciji in 
niena vnukinja Monika.

Izseljenci in njihovi potomci in so- 
r°dniki.

Pa Zagorjani: Alojz Lukač, Matil- 
^in brat, bivši predsednik zagorske ob- 
^>ne, Franc Golob, predsednik pododbo- 
ra Izseljenske matice, Iva Vidmarjeva, 
tajnica tega pododbora...

svet. Potem je za njim odšla tudi ma
ma in z njo drobno triletno dekletce.

»Spočetka je bilo hudo. Zlasti ma
mi. Domotožje jo je zmagovalo in jezi
ka ni znala. Sla je v trgovino, pa še aj
dove moke ni znala kupiti. Kolikokrat 
je'silila ata, naj se vrnemo. ,Bo že ka
ko, samo da smo doma med svojimi, 
da lahko po naše poveš, kar želiš!1 Pa 
je le ostala. Drugi izseljenci so ji po
magali, da je lažje prenašala življenje 
v tujini, toda prav do svoje smrti je 
v mislih živela v Podstrani.«

Moharjev! so se poslovili Al Zagorja 
1912. leta. Marija je tedaj šele dobro 
shodila. Leto dni kasneje je dobila 
bratca. Toda ata je kmalu umrl. Pobra

iz jame tako zgaran... Ob večerih sva 
se pomenkovala o starem domu. Govo
rila sva: ,Se kakšno leto bova ostala, 
samo še kakšno leto, pa se bo doma 
morda kaj premaknilo na bolje, in se 
bova vrnila1. Brala sva o tukajšnjih de
lavskih bojih in upala, da se bo Alek
sandrov režim podrl in da bodo de
lavci zmagali. ,Takrat se bova vrnila1, 
sva si drug drugemu zatrjevala, ,s pr
vim vlakom1. Potem je mož umrl. Jaz 
pa sem ostala...«

Hinko Borišek je začel kopati pre
mog v westfalskih jamah pred 23 leti. 
Tam se je poročil z dekletom sloven
skih staršev, ki pa je svoj materin je
zik popolnoma pozabila.

»Saj veste, kako je. Otroci hodijo v 
nemške šole, sosedje so Nemci in če ti 
še starši kmalu umrejo... Pa sem jo 
kmalu spet naučil slovensko.«

Marija Lutterbachova se v zadregi 
smehlja.

»Tako je bilo tudi z mano. Sole in 
vse ostalo... Danes pozabiš to, jutri 
ono in zdaj komajda razumem kakšno 
besedo. Veliko let je minilo od tedaj...«

ozefa Gorazdza se čudi:
»Ne morem doumeti. Ne, res ne 

morem. Tri leta sem bila stara, ko 
sem odšla, pa glejte, kaj ne govo

rim tako, kot da bi vsa ta dolga leta ži
vela tu med vami. Domača govorica je 
nekaj najlepšega, kar človek ima, za nas 
izseljence najtrdnejša vez s staro do
movino. Ne morete si misliti, kako sem 
vesela, kadar tam, v Hambornu, sre
čam Slovenca, da lahko poklepetam po 
domače. In nikoli se nisem bala pove
dati, da sem Slovenka, še pod Hitlerjem 
ne, vsakemu pogledam v oči in korajž
no in ponosno povem ...«

Oči se ji iskrijo in zazdi se mi, kot 
da se je v teh trenutkih pomladila in 
razgovor pod lipo zamre.

Potem se nasmehne.
»Veste, včasih se človek mora... 

kako bi rekla... saj razumete, tako mi 
je včasih, da moram izbruhniti iz se
be, kar se je v meni nabralo, pa ne naj
dem prave besede... Veste, smo štiri 
sestre in vse smo poročene z Nemci in 
kadar smo se prejšnje čase hotele kaj 
svojega pogovoriti, kaj takega, kar ni

bilo za moška ušesa, smo govorile slo
vensko. Vendar samo nekaj let. Zdaj 
možje že vse razumejo«

Kolenčeva Matilda ji pritrjuje.
»V Pas de Calaisu je zdaj malo Slo

vencev, toda jezika noben ni pozabil. 
Sina sem naučila slovensko; da bi ga 
slišali, kako govori in tudi piše in bere. 
Kadar mi Lojze piše, ali kadar dobimo 
»Zasavski vestnik« in »Rodno grudo«, 
se kar skregava, kdo bo prvi bral. Pa 
tudi Moniko sva naučila. Kako že pra
vijo — tretja generacija. Vse razume in 
tudi govori, kajne, Monika, samo zdajle 
nimaš korajže.«

Dekletu je nerodno.
»Oui.«
»Pred petimi leti je bila zadnjikrat 

v Zagorju in takrat je že kar dobro 
govorila.«

Monika pa jo popravi.
»No, pred šestimi leti...«
»Glejte, saj zna.«
Matilda se prešerno zasmeje.

otem se zazre predse in potihoma, 
komaj slišno reče:

»In vendar je hudo. Starejši 
umirajo, mlajši pa ...«

»Naši otroci so si ustvarili svoje do
move, njihovi otroci so dorasli, in po
znajo le eno domovino. Mi pa dve, sta
ro in novo. In človek živi takole, raz
trgan med obema. Tu imam srce, tam 
možev grob, sina in Moniko...«

Po nagubanem licu ji priteče solza.
»Pred sedemnajstimi leti je umrl. 

Sele štirideset jih je imel. Garal je in 
pokašljeval, govorili so, da ima kamen 
v pljučih, in umrl. In koliko jih je umr
lo tako.«

»Ko sem pred šestimi leti obiskal se
stro v Pas de Calaisu, sem šel na poko
pališče. Na nagrobnih kamnih je sto in 
sto slovenskih priimkov. Rudarji. Sko
raj vsi so umrli za silikozo.«

»Ko smo prišli v Francijo, so moža 
takoj sprejeli na delo, samo rekel je, 
da je Slovenec. Zelo so čislali Sloven
ce. Naši možje so bili garači. Dobri de
lavci. Se zdaj so v veži upravnega po
slopja našega rudnika zapisana imena 
štirih najboljših rudarjev izpred mnogo

let in vsi so bili Slovenci. Umrli so 
mladi. Silikoza.«

»Pri nas v Hambornu pravijo, da se 
nalezeš te zavratne bolezni že tedaj, če 
samo hodiš po cestah, toliko je tistega 
prahu. Menda ni rudarja, ki nekaj let 
dela v jami, da je ne bi imel. Tudi 
moj mož jo ima. Samo ni jih veliko, 
ki jim zdravniki priznajo to bolezen. 
Se že kaj zmislijo. Tisti namreč, ki jo 
imajo, dobivajo posebni dodatek, last
niki jam pa niso nič kaj pripravljeni 
seči v svoj žep.«

In tako se v rojstni kraj vračajo 
pretežno žene. Vsako leto je manj mo
ških. Možje in tudi sinovi so za vselej 
ostali na tujem. Včasih so imeli v Ham
bornu društvo slovenskih izseljencev. 
Zdaj ga ni več. Tudi v Pas de Calaisu 
ga ni. V Westfaliji pa je še. Naši iz
seljenci imajo svoje pevsko društvo, ru
darsko godbo, knjižnico, folklorno sku
pino in tudi šolo imajo, v kateri učijo 
svoje otroke materinščine. Še ni mesec 
tega, ko so westfalski rudarji sloven
skega rodu nastopili na zahodnonemški 
televiziji.

Hinko Borišek pravi:
»Še smo močni. Držimo skupaj in z 

vsemi vvestfalskimi rudarji. Saj ste go
tovo brali, kako smo nedolgo tega pri
silili delodajalce, da so nam povečali 
mezde, da so nam dali vsaj majhen 
delček svojih velikih dobičkov, ki smo 
jih mi ustvarili.«

"» n govorimo o delavskih gibanjih v 
I njihovih deželah in o naših izseljen- 

-® cih, ki so se tamkaj s stavkami in
demonstracijami potegovali za delav

sko stvar.
»Moj mož je bil do konca komunist. 

Tudi jaz sem bila. V Pas de Calaisu nas 
je veliko komunistov. Zdaj, ko sem 
stara, pa delam v sindikatu upokojen
cev. Radi nas imajo, Jugoslovane.

Ja, Jugoslavija!
Da bi vedeli, koliko govorimo o naši 

deželi. Že med vojno smo govorili o 
njej. Skrivala sem francoske partizane 
in ti so mi pripovedovali, kako se pri 
nas doma junaško drže, in ob vesteh o 
boju naših ljudi nam je bilo vsem laž
je. Ko ste zmagali, smo se vsi veselili, 
Francozi in naši.

Zdaj pa govorimo o Titu, o delav
ski Jugoslaviji, o delavskih svetih. Ve
liko tega si imamo povedati. Prihaja
mo sem, jaz pridem skoro vsako leto, 
in ko se vračamo, pripovedujemo ...«

»Lepo je pri vas«, pravi Elizabeta 
Moharjeva, »pokrajina in ljudje in sploh 
vse. Videla sem vaš delavski dom. Kaj 
takega... Tudi mi bi morali imeti tak 
dom. Še bom prišla. Že drugo leto, jku- 
paj z možem.«

»Štiri leta me ni bilo,« pravi Jožefa 
Gorazdza, »pa koliko se je medtem 
spremenilo. Ne ljudje, naši ljudje so 
takšni, kot so bili pred leti, delovni in 
ponosni, spremenilo pa se je vaše živ
ljenje. Spremenila se je podoba Zagor
ja. Zdaj tudi v\to našo staro in nekoč 
sajasto dolino sije sonce.«

Franc Golob pripomni:
»Seveda ni vse tako, kot bi moralo 

biti, še veliko moramo postoriti...«
»Že res, tako pravite vi, ki tu stal

no živite in vam je to, kar ste včeraj 
naredili, danes že staro; za nas pa, ki 
leta in leta ne vidimo rojstnega kraja, 
je vse, kar ste storili, ogromno. Saj Za
gorja skoraj ne bi spoznala ...«

In spet govorimo o stari in novi do
movini tistih številnih zagorskih rudar
jev, ki doma niso mogli najti kruha, 
pa so odrinili v svet, in Kolenčeva Ma
tilda pravi:

»Domovina je samo ena. Tista, ki jo 
človek nosi v sebi, v vsem, kar ustvarja 
in po čemer hrepeni. Tudi tam, v Fran
ciji človek živi in prav nič se ne prito
žujem, kar dobro mi gre, toda ko spet 
pridem v svoj rojstni kraj, v tole na
šo dolino, je tako lepo in prijetno in 
domače...«

JANEZ VOLJČ

Slišiš slovensko, nemško in franco- 
Sk° govorico, pa se vseeno dobro razu- 
Ifteiho. Pogovarjamo se o starih in no- 

časih pri nas doma in . v daljnih 
e2elah, kot se pogovarjajo stari znan- 

Ci prijatelji, ki 
va<3elis vendar se 
razšli

se sicer dolgo niso 
v mislih nikoli niso

tovorimo o rudarskem življenju.

|'rdo je bilo včasih rudarjevo živ- 
X, ti en j e. Trdo, če je delal, še trše, 

če v jami ni bilo dela. In koliko
krat ga ni bilo.

“Pri Lukačevih nas je bilo enajst 
?tr°k. Ata je delal v jami, garal je kot 
rna živina, pa kaj, doma je bilo enajst 
anih ust. Bosa sem hodila v šolo, še 
bedeljo k maši sem šla bosa, kruh 

fa 3e bil na mizi le ob velikih prazni
kih. Ni čudno, če sem že s štirinajstimi

droben deklič, delala na separaciji. 
a kako sem delala. Po deset ur na 

;,anv In bila sem vesela, da sem delo 
pl°k dobila in lahko prinesla domov

tlstih
tim.

nekaj soldov. Ja, če se spom-

rudnikih si lahko našel zasav- 
knapa.

la ga je jama. Zdaj se Marija piše Lut
terbach in njen mož tudi dela v rudni
ku. Je jamski ključavničar.

»Letos sem prvič na obisku v rojst
nem kraju. Tolikokrat bi rada prišla v 
Zagorje, vsaj za nekaj ur, pa ni bilo 
denarja, ali pa je kaj drugega prišlo 
vmes. Letos pa sem rekla: ,Naj se zgo
di karkoli, jaz grem v stari kraj1.«

Elizabeta je hči nemških delavskih 
staršev. Poročila se je z Marijinim bra
tom, in ko se je Marija odpravljala na 
obisk v staro domovino, se je odločila, 
da bo šla z njo.

»Že dolgo sem želela, da bi spoznala 
rojstni kraj svojega moža.«

Kolenčeva dva sta odšla 1924. leta. 
Po tisti veliki stavki, ko je bilo rudar
ju teže priti do kruha kot odkopati na 
etaži sedem centov težko črno skalo. Pa 
sta šla v Francijo. Tam je bilo dela do
volj in kjer je delo, tam je tudi kruh.

»Bil pa je grenak tisti kruh. Koli
kokrat sem se zjokala. Mož je prihajal

Ljudje so se ubadali s tisočerimi te- 
Vami, vztrajali doma, dokler so naj- 

a i mogli, ko pa res ni šlo drugače, so 
szali svoje borno imetje v culo in 

^Puščali to sajasto dolino, tele hribe, 
darske kolonije in odhajali v svet. 
1 so v Westfalijo, v Merlebach, v po- 
rske rudnike, v Pas de Calais, v av- 

““tiske in belgijske jame. V vseh ev- 
°Pskih

s*tega

kr J°2efin oče je odšel že 1907. leta, ta- 
- k° je mala Jožica privekala na

Na slikah: Zgoraj desno: Pogovor pod lipo na vrtu zagorskega hotela z nehate 
rimi izmed kakih šestdesetih naših izseljencev, ki so v teh dneh na obisku 
»starem kraju«. • V sredini levo: Josefa Gorazdza — »Tri leta mi je bilo, ko sei 
odšla, pa, glejte, govorim tako, kot da bi vso to dolgo dobo preživela tu me 
vami«. • V sredini desno: Tretja generacija. — Monika, vnukinja Kolenčeve Ma 
tilde, pravi: »Oui! Razumem že, govoriti pa...« stara mama pa pripomni: »Kc 
rajže nima!« 9 Spodaj: Matilda Kolenc — »Skoraj vsako leto obiščem tole na« 
dolino in vsakokrat, kadar se vračam, mi je težje.« - -
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| • »ITAS« KOČEVJE:

Spodbudni uspehi
Industrija transportnih sredstev »Itas« Kočevje sodi v 

1 vrsto mlajših podjetij. Navzlic temu, da so morali pre-
g broditi vrsto začetnih tegpv^se je »Itas« že. uveljavil na 
H domačih in na tujih tržiščih. V dveh in pol letih so pre
ji dali okoli 300 arikolicjaragr^etiobile, 350 stabilnih silosov 
g za cement, 100 prevoznih silosov ter prav toliko prevoznih 
E betonarn. Lansko leto so dosegli 1,3 milijarde dinarjev 
1 realizacije, letos pa računajo že na dve milijardi dinarjev. 
1 Razen skrbi za proizvodnjo in večjo storilnost zelo 
g prizadevno urejajo tudi ostale probleme. Večje število 
1 delavcev obiskuje raiene šole in seminarje v Kočevju, 
1 ki jih prireja podjetje* ob pomoči Delavske univerze. Na 
p raznih šolah in fakultetah štipendirajo 30 dijakov in 
1 slušateljev. Začeli pa so graditi tudi prva stanovanja.
1 , V. D.

• »SNEŽNIK«,
ILIRSKA BISTRICA:

V polletju so redmrdi 
letni plan s 79,6 °/o

Kolektiv preskrbovalnega pod
jetja »Snežnik« v Ilirski Bistri
ci je v prvih šestih mesecih le
tošnjega' leta dosegel svoj letni 
plan s 79,6 % ali z 93 °h večjo 
realizacijo kot v istem obdobju 
preteklega leta. Da je podjetje 
»Snežnik« doseglo tak uspeh, je 
vsekakor pripisovati velikim 
naporom delovnega kolektiva, 
zlasti pa pravilnim odnosom.de- 
lavskega sveta in sindikalne 
podružnice, ki sta bila vedno 
pripravljena sprejeti nove na
loge v podjetju.

Preskrbovalno podjetje »Snež
nik« je bilo ustanovljeno z zdru
žitvijo nekaterih sorodnih pod
jetij. Po združitvi nekaterih 
obratov je podjetje rekonstru
iralo klavnico in se z enim de
lom obrata preusmerilo na kla
nje živine za izvoz.

V podjetju »Snežnik« so v 
lanskem, letu dosegli skupno 
realizacijo za 189 milijonov di- 
darjev, v prvih šestih mesecih

klavnica, ki danes nemoteno — 
čeprav so še gotovo težave — 
prevzema v klanje skoraj vso 
živino iz postojnskega in no
tranjskega bazena in bi odloči
tev za tako investicijo pri po
stojnski tovarni mesnih izdel
kov bila gotovo neupravičena, 
ker bi le-ta nujno povzročila 
gospodarske težave klavnici v 
Ilirski Bistrici, ali pa obratno. 
Mar ne bi bilo bolje investirati 
še cca 25 milijonov dinarjev za 
že obstoječo izvozno klavnico v 
Ilirski Bistrici, ki bo lahko svo
jo dejavnost še razširila? Ne bo 
odveč, če omenimo še to, da je 
ilirskobistriška izvozna klavni
ca sposobna svoje dosedanje 
zmogljivosti povečati za 100 % 
z obstoječo delovno silo. Inve
sticija 25 milijonov je potemta
kem gospodarsko utemeljena.

J. K.

• GORIŠKA:

Turistični promet 
narašča

Goriška je bila kot turistič
no področje do nedavna skoraj 
neznana, čeprav je njen se-

letošnjega leta pa so jo pove
čali na 220 milijonov dinarjev. 
V lanskem letu so izvozili le ne
kaj čez 40 tisoč kilogramov me
sa, medtem ko so že v prvih 
šestih mesecih letošnjega leta 
povečali količino na 95 tisoč ki- 
lografnov. Meso za izvoz je baby 
beef kvalitete, živina pa je bila 
spitana v obratih tamkajšnjih 
kmetijskih zadrug.

Delavski svet in upravni od
bor sta že pogosto razpravljala 
o nekaterih problemih, s kate
rimi se trenutno ukvarja delov
ni kolektiv. Njih želja je, da bi 
dosedanjo povečano proizvodnjo 
povečali še za 60 % s tem, da 
bi izvedli nekatere izboljšave v 
hladilnih prostorih, ki jim tre
nutno delajo največ težav. Ta
ko so sklenili naročiti pri pro
jektivnem biroju izdelavo po
trebnih načrtov, da bi lahko že 
v mesecu januarju prihodnjega 
leta pričeli urejevati naprave, 
s katerimi bi bila izvršena do
končna prenovitev izvozne klav
nice. Predvidena investicija bi 
po obstoječih predračunih velja
la cca 25 milijonov dinarjev, ki 
bi jih financirali delno iz last
nih sredstev, delno pa iz poso
jila, ki bi ga najeli pri investi
cijski banki.

Člani delavskega sveta in 
upravnega odbora so hkrati ob
ravnavali zamisel o izgradnji 
nove izvozne klavnice v Postoj
ni. Zamisel je sprožila tovarna 
mesnih izdelkov v Postojni. Po 
netočnih podatkih bi po doseda
njih predračunih gradnja take 
klavnice veljala preko 200 mi
lijonov dinarjev. Delavski svet 
je bil mnenja, da zamisel tam
kajšnje tovarne mesnih izdelkov 
prav gotovo ni bila gospodarsko 
utemeljena, a še manj prera
čunana. Delavski svet preskr
bovalnega podjetja »Snežnik« 
zagovarja svoje 'stališče s tem, 
da tu že obstaja dokaj dobro 
in moderno urejena izvozna

Hmeljišča v Savinjski dolini so zopet zaživela. Več kot 20.000 parov rok marljivo obira zlato cvetje, ki je tudi letos
dobro obrodilo

kljub suši —

Pogled v notranjost ivozne klavnice v Ilirski Bistrici — preskrbo
valno podjetje »Snežnik« — k.jer vodja izvozne klavnice tov. Renar 
čaka na zadnji veterinarski pregled pred odpremo mesa v Anglijo

verni del — Tolminsko in Bov
ško — poln naravnih lepot. 
Šele zadnja leta se je po otvo
ritvi nekaterih novih objektov 
ter ureditvi starih, povečalo za
nimanje domačih in tujih tu
ristov za najzahodnejši del na
še dežele. Nedvomno je k temu 
mnogo pripomogla tudi pove
čana propaganda ter usposobi
tev ceste čez Vršič za sezonski 
avtomobilski in avtobusni pro
met, ki sedaj omogoča nepo

sredno povezavo Tolminske in 
Gorenjske.

Ugodni pogoji so spodbudili 
tudi delovne kolektive, da so 
na Bovškem uredili več počit
niških domov. Iz starih italijan
skih vojašnic je nekaj ljub
ljanskih podjetij napravilo na 
Bovškem prijetna počitniška bi
vališča. Svoj dom je uredila v 
Trenti tudi počitniška skupnost 
Soča. Skupaj imajo sedaj de
lovni kolektivi v dolini Soče 
nad 200 ležišč. Za skupinska 
letovanja svojih članov se v 
zadnjem času še posebej zani
majo tudi nekatera podjetja iz 
severnega Hrvatskega Primor
ja ter iz Vojvodine.

Zlasti pa narašča za Tolmin
sko zanimanje med tujimi turi
sti. Že nekaj let bivajo skozi 
vso sezono v bovških hotelih 
skupine nizozemskih turistov. 
Lani so se jim pridružili še 
Nemci in Belgijci. V letošnjem 
prvem polletju se je obisk tu
jih gostov povečal kar za '29 
odstotkov. Najbolj so je pove
čal obisk Italijanov, in sicer kar 
za 58 odstotkov. V menjalnicah 
oh meji so izmenjali nad 83 
milijonov lir.

Goriški gostinci še zdaleč 
niso izkoristili vseh možnosti. 
Z večjo propagando ter boljšo 
oskrbo bi lahko zadržali v vsej 
dolini Soče znatno več gostov, 
ki potujejo s planin na morje. 
Goriška turistična zveza si pri
zadeva, da bi čimprej nadokna
dila zamujeno. Pred kratkim 
je bil na njeno pobudo sesta
nek gostincev, na katerem so 
govorili o pripravah na novo 
sezono in med drugim sklenili, 
da prihodnje leto ne bodo dvi
gali penzionsk"'- cen. ki se letos 
gibljejo med tOOO in 1500 di
narji. Goriška turistična zve
za je pred dnevi izdala tudi 
šiiri prospekte v skupni nakla
di 80.000 izvodov, ki na zani
miv način predstavljajo bralcu 
prirodne in druge zanimivosti 
izpolnjevanja dobavnih rokov.

• LITIJA:
Nezadovoljivi 

poslovni uspehi
Industrija litijske občine je v 

prvem polletju dosegla le 44,7 
odstotkov predvidenega letnega 
plana fizičnega obsega proizvod-

1 6 STROJNA TOVARNA 1 
1 TRBOVLJE:

| Na štirih celinah |
§§ Kolektiv Strojne tovarne g 
jj Trbovlje bo letos dosegel g 
tj med vsemi zasavskimi go- g 
g spodarskimi organizacija- g 
jj mi, ki izvažajo svoje izdel- g 
H ke, največji izvoz, 
gj Omeniti velja, da so v g 
gj Strojni tovarni Trbovlje g 
g prejšnja leta manj izvažali, g 
H. čeprav so iz leta v leto po- g 
1 večevali izvoz. Izvažajo ru- jj 
1 darsko jamsko podporje in m 
g drugo jamsko opremo ter g 
g gradbene stroje, predvsem1 g 
g drobilce in transporterje, g
1 Letos so računali, da bo- g 
jj do izvozili za 356 milijonov jg 

■gj din serijske opreme. Ta jj 
g pred videnja so pa do 1. av- J 
m gusta presegli že za 41 %, S 
jjj saj so v prvem polletju iz- g 
8 vozili na inozemska tržišča g 
j 985 ton serijske opreme v g 
g skupni vrednosti 501 mili- g 
S jon din. Računajo, da bo 
'd dosegel izvoz do konca leta g§ 
1 vrednost najmanj 650 mili- jg 
g jonov din. (k) g
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nje. Proizvodni plan za prvo 
polletje nišo dosegli v nobeni od 
litijskih industrijskih gospodar
skih organizacij, čeprav so vse 
— razen Kresniške industrije 
apna — v primerjavi z lanskim 
letom povečale proizvodnjo.

V primerjavi z lanskim le
tom se je število zaposlenih v 
industriji v litijski občini zmanj

Te dni ko se mladi ljudje hladijo v vodi, se sončijo in se vesele poletja, se upokojenci zbirajo v naših 
parkih in se zabavajo po svoje. »Kara!« Stari fantje, upokojenci, lu so se zbrali v ljubljanskem Tivo

liju okrog tistih miz, ki jim pravijo »Monte Carlo«, se zazrejo v in nekdo reče: »Kontra!«

šalo za 9 %, pri čemer se je pov
prečni mesečni osebni dohodek 
na zaposlenega povečal od 21.935 
dinarjev na 24.587 din oziroma 
za 12,1 %.

•V prvem polletju so litijske 
industrijske gospodarske organi
zacije vplačale v skupni rezerv
ni sklad gospodarskih organi
zacij 6,431.000 din, v družbeni 
investicijski sklad 30,346.000 din 
in v sklade le 93,408.000 din. 
Skladi niso' bili ustvarjeni v 
predvideni višini zaradi tega, 
ker izkazujeta Poslovna enota 
Rudnikov sviffca in topilnice 
Mežica v Litiji ter Industrija 
usnja, krzna, konfekcije in lah
ke obutve v Šmartnem skupaj 
skoro za 30 milijonov din nepo
kritih osebnih dohodkov.

(k)

® RUDNIK ZAGORJE:
Pocenitev proizvodnje

V zadnjih letih v zagor
skem Rudniku rjavega premo
ga opravili nekatera večja in
vesticijska dela. Tako je bila 
zaključena tudi rekonstrukcija 
transporta in do tretje faze 
rekonstrukcija separacije. V 
jami Loke-Kisovec so odprli 
četrti obzor s sistemom mejnih 
nadkopov, s čimer je bila omo
gočena uvedba širokočelnega 
odkovanja z istočasno pripra
vo zgornje etaže. Ta dela bodo 
omogočila bistveno izboljšanje 
zračenja delovišč, olajšala 
transport lesa, hkrati s tein pa 
povečala tudi hitrost • odkopa
vanja. Z vsemi temi deli pa 
skušajo odpraviti težave, ki za
virajo povečanje proizvodnje 
rjavega premoga.

Letos so se na Rudniku rja
vega premoga v Zagorju lotili 
intenzivnega študija obstoječe 
odkopne metode z namenom, 
da bi s tehničnimi izpopolnitva
mi povečali odkopne storitve 
ter istočasno pocenili stroške 
proizvodnje. Na začetku tega 
dela so začeli z uspehom uva
jati na nekaterih širokih čelih 
v jami Kotredež širokočelno od
kopavanje z odkopno fronto 
brez stojk ter premikanjem ne- 
razstavljenega transporterja k 
čelni steni pred podpiranjem. 
Ob tem velja omeniti, da je z 
ozirom na širokočelno odkopa
vanje strmih debelih slojev in 
odkopavanja v etažah od spo
daj navzgor otežkočena uvedba 
jeklenega podporja iri zaradi 
"tega se doslej jekleno podporje 
na širokočelnih odkopih ni 
uporabljalo. Letos so pa v za
gorskem Rudnika rjavega pre
moga kupili prve jeklene stoj
ke, izdelek Strojne tovarne 
Trbovlje in jih začeli uvajati 
na širokočelne odkope.

Pri teh delili so v Rudniku 
rjavega premoga v Zagorju do
segli zadovoljive uspehe. Na 
osnovi dosedanjih izkušenj z 
odkopno fronto brez stojk ter 
z jeklenimi stojkami namera
vajo v zagorskem Rudniku 
rjavega premoga uvesti poiz
kusno širokočelno odkopavanje 

,s smernimi lesenimi stropniki 
in jeklenimi stojkami ter splav- 
nim zasipavanjem ene odkopne 
line širine 1.7 metra.

Osvojitev teli novih elemen
tov racionalnejših odkopnili 
metod pa predstavlja osnovo za 
nadaljnjo mehanizacijo odko
pavanja v Rudniku rjavega 
premoga v Zagorju, s tem pa 
tudi dvig odkopuih storitev in 
pocenitev proizvodnje rjavega 
premoga. «—k

S ILIRSKA BISTRICA:

S seje komisije za 
idejno-politično vzgojo 
pri občinskem odboru 

SZDL
V Ilirski Bistrici je bila ta 

teden seja komisije za idejno- 
politično vzgojo pri občinskem 
odboru SZDL, kjer so razprav
ljali o predlogu, da bi ustano
vili časopis »Glasilo Socialistič
ne zveze delovnega ljudstva 
Ilirska Bistrica«. Predsednik 

'komisije, ki je hkrati tudi član 
iniciativnega odbora za ustano
vitev omenjenega lista, je poro
čal komisiji o dosedanjem delu 
iniciativnega odbora. Člani ko
misije so v razpravi poročilo 
iniciativnega bdbora sprejeli z 
odobravanjem. Želijo, da bi se 
list čimprej pojavil med držav
ljani. Iz poročila sekretarja ob
činskega odbora SZDL je bilo 
mogoče razbrati, da je le-ta vlo-

Znani čebelar Anton Verbič ** 
Ljubljane se že 32 let bavi s če
belarstvom. V dolgoletnem del'1 
s čebelami se je tako zbližal * 
drobnimi živalcami, da jim jC 
postavil šest panjev kar na ok«° 
svoje spalnice v središču mesta- 
Cvetja v ljubljanskih parkih °e 
manjka. Zato imajo čebele do
volj paše, lastnik pa seveda tud* 

dovolj medu

žila veliko naporov, da bi l*s,t 
začel čimprej izhajati.

Nato je idejna' komisija izva
lila uredniški odbor in pred
lagala izvršnemu odboru občin
skega odbora SZDL, da skliče 
izredno sejo, na kateri naj ob
ravnava predlog idejne komi
sije za ustanovitev Glasil® 
SZDL in potrdi ali dopoln* 
predlagam uredniški odbor te
ga glasila. Na koncu so še skle
nili, da bodo na enem izmed 
plenumov občinskega odbor® 
SZDL razpravljali o problem**1 
kmetijske proizvodnje, za kate
rega bo pripravila materiala idej
na komisija. J- S.
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• IMV NOVO MESTO:
Zdaj pa še za izvoz
V Novem mestu je iz majh

ne mehanične delavnice do da
nes zrasla precejšnja avtomo
bilska industrija, ki jo v glav
nem sestavljajo mladi delavci.

Vsakdo bo najbrž uganil, da 
imamo namen poročati o delu 
mladega kolektiva IMV (Indu
striji motornih vozil) v Novem 
mestu. Ta mladi kolektiv je 
pred dnevi dosegel ponovno 
zmago: uspeli so prodati prve 
avtomobile na inozemska tr
žišča. Prvi znaki kažejo, da bo
do dobro prodajali v Turčijo, 
Pakistan, Irak, Egipt, Indijo in 
Bolgarijo. Iz razgovora smo 
sklepali, da je zanimanje za av
tomobile »Sanitet« in »Turist« 
največje. Nekatera tovarniška 
vozila že obratujejo na cestah 
prej omenjenih držav in se z 
njimi pohvalijo. S. D."

• TRBOVLJE:
Vse o parnem kotlu!

V trboveljski termoelektrar
ni bodo zamenjali kotel. Kotel 
Borsig 60 l/h, ki je najstarejši 
v termoelektrarni Trbovlje, je 
v izredno slabem stanju. Po
stavljen je bil 1938. leta v ob
stoječo kotlovnico! zaradi česar 
je bila konstruktivna višina 
kotla znižana za okrog 2.5 me
tra. Izgorevanje v kotlu je bilo 
že od vsega začetka nepravilno, 
zraven tega pa kotel tudi moč
no dimi. Tem pomanjkljivostim 
so se pozneje pridružile še 
druge, tako zažlindranje kuri
šča. povezano z eksplozijami, 
pregretje ce\ i in eksplozije 
cevi ter stalne težave pri 
mletju z mlini. Kotel Borsig 
60 t h sploh ne doseže obtežbe.

pri Termoelektrarni Trbovlje 
bi pa lahko nemoteno obrato
vala in zaposlovala 60 delavcev.

Letno bi bilo mogoče ob 
vsem prihraniti najmanj nekaj 
nad 100 milijonov din; ob skup
nih stroških nekaj nad 816 mi
lijonov din. Termoelektrarna 
Trbovlje bo v razdobju 1962 do 
1964 sposobna sama financirati 
postavitev novega kotla. Če pa 
ne bi zamenjali kotla, bo stari 
kotel Borsig 60 t/h v dveh letih 
povsem odslužil, moč trbovelj
ske termoelektrarne bi se 
zmanjšala od 56,5 na 41. MW. 
Zato pa bi rudnikom ostalo let
no okrog 75.000 ton premogo
vega prahu. (k)

• NOVO MESTO:

Uspešno tekmovanje 
traktoristov 

v Novem mestu
Pred dnevi je bilo v Novem 

mestu občinsko tekmovanje 
traktoristov v spretnostni koš
nji sena. Na njem je nastopilo 
16 tekmovalcev. Tekmovanje je 
priredila Kmetijsko tehnična 
komisija pri Občinskem odbo
ru Ljudske tehnike s pomočjo 
KGPK (kmet. gospod, predelo
valni kombinat) m KZ Novo 
mesto. Strokovna komisija je 
na tekmovanju vzela v poštev 
več faktorjev, kot so: upravlja
nje s stroji, spretnost in konč
na kvaliteta opravljenega dela. 
Komisija je imela težavno de
lo, saj so pri tekmovanju z roč
no kosilnico BCS bile razlike 
med posameznimi tekmovalci 
minimalne.

Končni rezultati so bili sle
deči:

'5 ;

Na tekmovanju traktoristov v novomeški občini je bila konkurenca 
zelo ostra. Traktoristi v medsebojnem obračunu (Foto: Dokl)

dogodilo se je pa že, da so se 
vnele saje v sesalnem ventila
torju in elektrofiltru.

Leta 1958 so sicer opravili 
generalni remont, ki je veljal 
skoraj 48 milijonov dinarjev, 
vendar brez uspeha. Po ugoto
vitvah Instituta za strojno teh
nične meritve iz Ljubljane se 
je po generalnem remontu iz
koristek kotla celo poslabšal. 
Ker kurilne naprave ne ustre
zajo, hotel ne daje polnega 
Učinka. - Zato porabijo letno v 
kotlu Borsig I in ostalih kotlih, 
ki krijejo primanjkljaj pare v 
kotlu Borsig I, premoga v vred
nosti okrog 96 milijonov din 
več. Ogrožena so življenja de
lavcev, pepel je pa neuporaben 
Za tovarno zidakov. Vse te na
pake bi bilo mogoče odpraviti 
s ponovnim generalnim popra
vilom kotla in vseh drugih na
prav, kar bi veljajo najmanj 
200 milijonov din. Zato je vse
kakor upravičencjša zamenjava 
kotla Borsig 60 tih z novim, ker 
bi bil na ta način izkoristek 
centrale boljši, ker bi kotel 
lahko več obratoval, proizvesti 
bi bilo pa mogoče tudi več elek
trične energije pri nižji ceni. 
Stroški za gorivo bi se z novim 
kotlom zmanjšali za 1.08 din za 
kWh. Odpravljeno bi bilo pra
ženje okolice. Zaradi boljšega 
izkoristka bi bilo mogoče samo 
6a premogu prihraniti okrog 96 
milijonov din, Tovarna zidakov

Ribiči so že davno odkrili bogastvo in lepoto Krke in pokra jine okrog nje. Vendar pa Dolenjska vse 
doslej ni imela pravega mesta v našem turizmu. Nova avtomobilska cesta, gospodarski razvoj in 
k temu še vse večja dejavnost domačih turističnih organizacij pa so »odkrili« svetu njene narav

ne lepote. Toliko domačih in tujih gostov kot letos še ni bilo v krajih ob Krki

1. Cvelbar Jože (Kmet. šola 
Grm) 197 točk (tekmovanje 
traktoristov s strojno kosilnico), 
2. Šinkovec Franc (KGPK No
vo mesto) 174 točk, 3. Rabzelj 
Vinko (KGPK Novo mesto) 166 

Itočjt.
Tekmovanje posameznikov z 

ročno kosilnico BCS:
1. Horvat Herman (KGPK 

Novo mesto) 192 točk, 2. Mikec 
Dane (KGPK Novo mesto) 177 
točk, 3. Šinkovec Franc (KGPK 
Novo mesto) 156 točk.

Pet prvoplasiranih v vsaki 
kategoriji je prejelo pismena 
priznanja, poleg tega pa tudi 
denarne nagrade.

Po končanem tekmovanju je 
bil ustanovljen Občinski odbor 
kmetijskih strojnikov, ki tre
nutno vključuje okoli 70 članov.

S. D.
• GORIŠKA:

Večje zahteve 
na delovnih mestih
Zavoljo razmeroma slabih 

proizvodnih rezultatov v letoš
njem prvem polletju so na Go
riškem začeli več razmišljati o 
vlogi strokovnega in vodilnega 
upravnega kadra v gospodar
stvu ter delovni disciplini na
sploh. Na raznih sestankih so 
v zadnjem času .večkrat po
udarjali. da bo le z. večjo od
govornostjo slehernega proizva
jalca moč doseči naloge, ki so 
bile postavljene z družbenimi

načrti. To pomeni, da mora 
svoj osemurni delavnik vsakdo 
prebiti na svojem delovnem 
mestu, v pisarni ali za strojem. 
Doslej pa se je vse prevečkrat 
dogajalo, da so bili številni vo
dilni uslužbenci več po občini 
in drugod, kot v podjetju. Prav 
tako so člani samoupravnih te
les večkrat zapuščali svoja de
lovna mesta, ne da bi bila isto
časno zagotovljena nemotena 
proizvodnja. Jn slednjič so 
mnogi strokovnjaki zasedhli 
delovna mesta, kjer svojega 
znanja niso mogli v polni meri 
izkoristiti.

Kaže, da bo akcija, ki so jo 
začeli, že v kratkem pokazala 
določene rezultate. Predvsem 
naj bi odslej imeli vse sestan
ke in seje v okviru občin in 
samih gospodarskih organizacij 
v popoldanskih urah, torej po 
delovnem času.

Gospodarstvo goriškega okra
ja — zlasti Spodnja Vipavska 
— zaposluje precej delovne si
le, ki je l^olj kot na podjetje 
navezana na svojo lastno zem
ljo. Pomeni ji namreč dodaten 
vir zaslužka. Po ocenah je sko
raj polovica obdelovalne zem
lje na območju občine Nova 
Gorica v rokah ljudi, ki jim 
kmetijstvo ni edini vir dohod
kov. Ker morajo ti polproletar- 
ei delati tudi izven delovnega 
časa na svoji zemlji, je — ra
zumljivo — njihova delovna 
storilnost precej nizka. Razen 
lega se v mesecih, ko je največ 
dela na polju, nevarno veča 
število bolovanj. Marsikdo si 
pač preskrbi bolezenski dopust, 
da lahko opravi domača kmeč
ka dela. Samoupravni organi 
spoznavajo, da bo le treba re
šiti problem tako imenovanih 
polproletarcev. Vsak se bo mo
ral odločiti ali za delo na polju 
ali v podjetju.

Slednjič so letos zelo smotr
no razdelili dopuste. Medlem 
ko so nekateri kolektivi prej
šnja leta organizirali skupne 
dopuste ter za nekaj časa ome
jili ali celo prekinili proizvod
njo, le-ta letos teče nemoteno. 
Še več: Nekateri kolektivi, kot 
na primer novogoriška tovarna 
pohištva, prav' v teh poletnih 
mesecih podvojujejo svoja pri
zadevanja. V omenjeni tovarni 
sedaj namreč proizvajajo iz
ključno za tuji trg in bi bilo 
škoda izgubiti kupce zaradi ne- 
izpopolnjevanja dobavnih ro
kov. L. K.

• SGF PIONIR NOVO MESTO:
Nov samski dom 
v Novem mestu

Pred otvoritvijo letošnjih 
športnih iger gradbincev Slove
nije bodo pri SGP Pionir Novo 
mesto imeli pomemben dogo
dek. Tako bodo 28. avgusta ime
li polletno sindikalno konferen
co, razvili bodo sindikalni pra
por, ustanovili sindikalno šport
no društvo in izročili v uporabo 
nov samski dom z 200 ležišči.

Samski dom, ki je »pravi 
hotel« v Bršljinu, je zelo mo
derno urejen, saj razpolaga po
leg dvestotih ležišč še z lepo 
urejenimi klubskimi prostori, 
pralpim servisom, knjižnico, 
splošno in zobno ambulanto ter 
z bolniškimi sobami. V glav
nem se lahko kosa z vsakim ho
telom, saj bo razpolagal s toplo 
in mrzlo vodo.

Dom je bil zgrajen v dokaj 
kratkem času V glavnem so ga 
zgradili tečajniki, ki so se uspo
sabljali za delo po novi belgij
ski metodi. Običajno so tečaj

K

za skoraj 30 % več kot lani, v 
gostinstvu pa je prodanih 29 % 
manj vina kot lani.

Vz*iki so predvsem v pove
čanju prometnega davka in 
ostalih družbenih dajatev, pa 
tudi tega, da so gostinska pod
jetja letos na rednem obračunu. 
Vse komune so predpisale le
tos naj večjo dopustno stopnjo 
prometnega davka. Oglejmo si 
primer kalkulacije. Ce je liter 
vina v prodaji po 400 din, je 
struktura cene naslednja: 140 
dinarjev nabavna cena, 20. din 
kaltrošarina, 100 din 25-odstot- 
ni prometni davek, 4 din so 
obresti in prispevek iz dohod
ka, 51 din so neto osebni do
hodki, skladi podjetja so 20 din, 
zaslužek pa 30 din. V takšni 
kalkulaciji je kar 159 din druž
benih dajatev, med njimi pa le 
35 din prispevkov iz osebnih 
dohodkov. Povsem razumljivo 
je, da so se na ta račun črni 
vinotoči močno razpasli. Uprav
ni organi so jih začeli prega
njati, vendar to ni dovolj. Vse 
kaže, da bodo komune zaradi

Samski dom SGP Pionir, ki ga bodo slovesno predali svojemu 
namenu 28. avgusta (Foto: Dokl)

Tudi vi lahko postanete lastnik COLIBRIJA!
Novi kreditni pogoji vam odslej nudijo možnost 
odplačevanja posojila v štirih letih. TOMOSOV 
COLIBRI si torej lahko nabavi vsak, ki ima 
vsaj 15.000 dinarjev mesečnih prejemkov. Vpla
čate samo polog v višini 10 odstotkov tovarniške 
cene, ki znaša brez davka za COLIBRI-12 
165.000 dinarjev, in vozilo je vaše! "

Izkoristite tudi. vi to ugodno možnost nakupa| 
Vse podrobnejše informacije boste dobili pri 
TOMOSOVIH področnih zastopstvih in trgovskih 
zastopnikih.

niki zazidano podirali. Tokrat 
pa je bilo drugače. Znali so lepo 
izkoristiti že vloženo delo in 
tako je zrastel nov dom, ki je 
lahko v ponos mlademu kolek
tivu SGP Pionir. Po tej poti bi 
morali tudi ostali kolektivi v 
novomeški komuni, ker v glav
nem zaposlujejo mlado delovno 
silo, ki se v veliki večini vozi 
na delovpo mesto. Ti mladi 
ljudje bi se zelo radi nastanili 
v bližnji okolici svojega delov
nega mesta, seveda — koli
kor bi bili za to pogoji.

Nič manj pomembni dogodki 
v tem kolektivu niso polletna 
sindikalna konferenca, kakor 
tudi razvitje sindikalnega pra
pora in ustanovitev novega sin
dikalnega športnega društva.

S. D.
• NOVO MESTO:

Ali ni takšna politika 
s prometnim davkom 

napačna?
Gostinstvo v novomeškem 

okraju je v polletju ustvarilo 
48,8 % celoletne realizacije. V 
odnosu na celoletni plan je 
ustvarilo hkrati 226 % promet
nega davka, v primerjavi s pr
vim polletjem lanskega leta pa 
je ta večji za 498 %. Vsa go
stinska podjetja tarnajo, da pro
met z alkoholnimi pijačami 
močno pada, zaloge v gostih- 
stvu (največ je med njimi vin) 
pa so se letos povečale za 38 %. 
Proizvajalci kreditirajo blizu 64 
milijonov dinarjev teh zalog ali

padca prometa v gostinstvu prej 
izgubile kot pa povečale dotok 
svojih dohodkov, zato bi bilo 
prav, če bi pričele resno raz
mišljati o znižanju prometnega 
davka in kaj kmalu sprejele 
ustrezne ukrepe. Akumulativ- 
nost v gostinstvu,je letos nam
reč prav na račun povečanih 
dajatev nižja, gostinska podjet
ja' so v težavah, to pa ni naj
ugodneje zdaj, ko pričakujemo 
od turizma in gostinstva precej.

• ČRNOMELJ:

Premalo obrtnih delavnic
V Črnomlju ni nobene šivilj

ske delavnice, kjer bi lahko dala 
žena sešiti srednje dobro ali 
malo'boljšo obleko, prav v vsa
ki ulici ali na vsakem vogalu 
pa se posameznice ukvarjajo s 
šušmarstvom v šiviljski obrti. 
Tudi čevljarska obrt je v teža
vah. Podjetje Planina se je pre
več usmerilo v kooperacijsko in
dustrijsko proizvodnjo čevljev, 
ko pa so naročila prenehala, so 
se pričele težave. Potrošniki 
morajo iskati obrtne usluge dru
god in upravičeno godrnjajo. O 
tem je razpravljal tudi zadnji 
plenum občinskega sindikalnega 
sveta. Vse kaže, da bo kar kma
lu treba najti ustrezne prostore, 
oskrbeti dobrim obrtnim stro
kovnjakom stanovanja in usta
noviti za začetek vsaj eno čev
ljarsko delavnico za popravila 
in izdelavo čevljev po meri ter 
šiviljsko modno delavnico.
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y 9 ZASAVJE: .J

| Trgovska podjetja 1 
| pred odločitvijo g
E V zadnjem. času v vseh g 
| štirih zasavskih občinah po- g 
g drobneje razpravljajo o p 
j problemih, ki se porajajo v g 
i blagovnem prometu. Vzro- p 
g kov za to je več, nedvom- g 
fl no pa je najvažnejši: so- g 
g razmerno nazadovanje pro- g 
Si meta. Preseneča tudi ugo- gj 
1 tovitev, da so pobudniki g 
g teh razprav tovariši iz tr- g 
p govskih podjetij, ki so si- g 
jj cer vse doslej radi pozab- g 
1 ljali na nadaljnji razvoj in g 
"g napredek trgovine, saj so jj 
H se uspavali ob tem, ker so g 
B se proizvodi tako rekoč sa- jj 
8 mi od sebe prodajali. Ob g 
1 tem so se v mnogih zasav- gj 
jj skih trgovskih podjetjih jj 
| tudi določili, da večji del | 
g ustvarjenega čistega dohod- g 
H ka namenjajo za osebne do- @ 
g hodke, ki so že tako bili g 
p nad povprečjem ostalih g 
| panog.
m Zdaj, ko zasavska trgov- jg 
jj ska podjetja ne zaznamuje- p 
jj jo večjega poviševanja pro- g 
p meta, so seveda začeli raz- g 
1 mišljati o vzrokih. Povsod jj 
H so ugotovili, da se je v zad- jj 
ti njih nekaj letih r§s pove- jj 
j§ čeval promet. Prodajne po- jj 

' g vršine pa so ostale iste, g 
H prav tako skladišča. Izbira jj 
i se ni kaj dosti izboljšala in jj 
E tudi o konkurečnosti v ce- g 

nah ni mogoče govoriti. jj 
E Ob vsem tem, kar bi zah- jj 
1 tevalo znatna sredstva, pa jj 
fg je razprava zastala. Občin- g 
" ski ljudski odbori v vseh g 
jj štirih zasavskih občinah ne jj 
gj morejo v večji meri poma- jj 
p gati trgovskim podjetjem jj 
g pri urejanju teh proble- jj 
jj mov. Sama trgovska pod- jg 
jj jetja pa so v zadnjem ča- p 
gj su precejšen del ustvarje- jj 
E nega čistega dohodka na- jj 
g menjala za osebne dohodke, jj 
jj v skladih je pa ostalo bolj jj 
jj malo sredstev. Pred trgov- g 
| ska podjetja v Zasavju se g 
m torej zdaj postavlja izredno g 
§j važna zahteva: zbrati po- g 
H trebna sredstva za nadalj- jj 
1 nje urejanje in specializa- jj 
jj cijo trgovske mreže. Vpra- g 
| sanje je, če bodo trgovska p 
| podjetja, ki jih je tu kar j 
1 enajst, vsaka zase v tem gj 
jj uspela. Glede na dolgotraj- |j 
jt ne izkušnje pa sploh ni jj 
S mogoče govoriti o združe- g 
gj vanju sredstev trgovskih jj 
jj podjetij na območju ene jj 

• jg občine, kaj šele v Zasavju! g 
fl Tako postaja — za potroš- p 
jj nike — vse bolj aktualna g 
i in tudi gospodarsko zani- g 

■ jg miva ponudba posameznih p 
gj grosističnih trgovskih pod- jj 
i jetij, da bi v Zasavju od- m 
gj pri a svoje specializirane jg 
S prodajalne, s, čimer bi se jj 
E znatno zmanjšali stroški tr- jg 
jj govanja, ne bi bilo več po- gj 
jg srednikov, potrošnikom bi 3 
1 pa bilo omogočeno nakupo- j 
g vanje blaga boljše kakevo- jj 
E sti po pristopnejših cenah, tj 
=g Za zdaj ima veletrgovina J 
1 »Mercator« iz Ljubljane jg 
g svoje poslovalnice že v Li- E 
P tiji, veletrgovina »Pretira- jj 
jf na« iz Ljubljang, pa samo- 

• postrežne trgovine v Zagor- jj 
S ju, Kisovcu nad. Zagorjem jj 
jj in v Hrastniku. Mesna in- p 
E dustrija »Emona« iz Zaloga | 
I pri Ljubljani ima svojo jj 
| prodajalno v Zagorju, mes- jj 
1 na industrija Križevci pa vg 
jg Trbovljah. Trgovsko podjet- g 
jj je,»Galanterija-papir« iz Za- E 
1 gorja se je s 1. julijem pri- jg 
gj družilo k »Mladinski knji- gj 
ti gi« iz Ljubljane, ki bo ure- g 
' dila v Zagorju sodoben lo- j§ 
p kal knjižne, papirne in g 
E galanterijske stroke. V Tr- g 
jj bovljah pa že nekaj časa g 
E deluje poslovalnica »Can- M 
M karjeve založbe« iz Ljub- j§ 
fj.ljane. |
m Doslej so prišli v razpra- g 
1 vah o nadaljnjem razvoju jg 
g in urejanju trgovine najdlje jj 
jj v Zagorju, kjer so o tem m 
E razpravljali med drugim g 
jj tudi na zadnji seji obeh jj 
E zborov občinskega ljudske- m 
gj ga odbora. Poudarili so. da jj 
H je treba določneje začeti jj 
j§ reševati nastajajoče proble- jj 
H me v blagovnem prometu. E 
g valnice.
1 Trgovska podjetja v Za- g 
jg savju so zdaj pred važnimi jj 
jj odločitvami. Ob tem pa je jj 
H treba poudariti, da ne bi jj 
g smeli težiti za razpravami o jj 
g tem. kakšna organizacijska jj 
jj oblika bo vpeljana z more- jj 
g bitno reorganizacijo. Gre le g 
S za boljšo preskrbo, za g 
j| zmanjševanje stroškov tr- jj 
§j govanja, odpravo posredni- gj 
1 kov in s tem za nižje cene: jjj 
Jj torej za zadovoljstvo po- jg 
E tro.šnikov. (k) jj
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ISprehod brez sončnika Pesnik Bor je pred leti kupoval knjigo v radovljiški 
'vXy/ knjigarni in prodali so mu jo kot kos slanine, je po- 

zneje užaljeno povedal.
Pa sem se odpravil še sam na pot, da izvem in pre

cenim, če je tak vtis upravičen. Vstopil sem v knji- 
gamo in rekel:

»Prosim, imate Šmitovo .Trepetliko'?«
Prvo, kar me je spremljalo odslej na vsej poti, je 

bil prijazen nasmeh prodajalke, ki je navadno za tre- 
*v!vlv'.'.v' nutek postala, nekam naveličano zaokrožila z očmi in 

v-v-v se končno premaknila.
»Kako ste rekli?«

. prodali so mi
knjigo kot kos 
slanine1“

Da, tako se je pričelo. Že v Litiji, 
kjer sem se prvič ustavil, in nato se je 
vse vleklo naprej do Celja, Maribora 
in tudi v Kranju je bil prizor isti. Za
kaj to povpraševanje po knjigarnah 
Mladinske knjige, Cankarjeve in Držav
ne založbe? No, stvar je preprosta. V 
svoji radovednosti sem hotel izvedeti, 
kako naše prodajalke v knjigarnah pro
dajajo to blago (če ga tako sploh lahko 
imenujemo), če znajo navdušiti, vzbu
diti pri kupcu radovednost za novo 
knjigo, zakaj je ta ali ona knjiga tako 
draga, če poznajo avtorjeve prejšnje iz
daje, vsaj nekaj o njihovem literarnem 
snovanju itd. Torej vprašanj, kot vidi
mo, dovolj. Preveč.

In če bi bile knjige za prodajalca le. 
blago široke potrošnje, bi že bilo nujno, 
da vsakdo, ki to blago prodaja, pozna 
njegove kvalitete in privlačnosti in prav 
gotovo tudi slabe strani. A knjiga je 
kulturna dobrina, zato mora knjigarna 
opravljati tudi določeno kulturno delo. 
Ni dovolj, in to se mi ni primerilo samo 
v eni knjigarni, da se na vprašanje, za
kaj je ta ali ona knjiga tako draga, od
govori, da je to pač zaradi lepega pa
pirja. Samo to? Za prodajalko samo to. 
Ne, ne smem reči, da to tudi ni vzrok, 
da so knjige drage. Prav gotovo je, ni 
pa glavni.

»Imate, prosim, Šmitovo ,Trepetli
ko*?« sem rekel v Litiji, ko sem stopil 
v majhno, kot trafiko veliko knjigarno.

»Zal ne,« odgovarja prijazno proda
jalka. »Veste, prodali smo.«

»Prodali?«
»Da, imeli smo samo tri izvode. Če 

knjižico kljub temu želite, prosim, jo 
bomo naročili.«

»Ne, zgolj radovednost. Zdi se mi, da 
je pesnik Šmit živel nekaj časa v Li
tiji?« *

»Da, in prav zaradi tega smo nekaj 
njegovih pesniških zbirk tudi prodhlir 
Žal le tri izvode, kolikor smo jih naro
čili, drugače pa povpraševanja ni. Veste, 
pesmi ne grei^o, edino Prešernove poe
zije* kupujejo otroci; ker jih pač potre
bujejo v šoli.«

Tako se je pričelo. Prvi nastop je bil 
kar se da pohvalen. No, če se bo tako 
nadaljevalo, se .trditev pesnika Bora 
prav gotovo ne bo uresničila. Vendar so 
nadaljnji obiski v Celju in Mariboru ter 
naprej v Ljubljani in Kranju potrdili 
mojo domnevo, da je bil primer v Li
tiji res samo izjema. Res, v nekaterih 
stvareh se prizor ponavlja. Ne, tega res 
ni mogoče trditi, da naše prodajalke 
knjig niso prijazne. Nasmeh imajo ve
dno na ustnicah in tudi rdečica jih ob
lije, ko jih v svoji radovednosti vpra
šujem, ali /tor knjige sodi v mlajšo 
ali starejše generacijo. Res ne vem za
kaj, ali zato, ker jim mladost pomeni ' 
hitrejši obtok krvi, ali pa zato, ker na 
vprašanja navadno ne vedo odgovora. 
Če pa prodajalka slučajno ve, da je 
knjiga avtorjev prvenec, potem bo brez 
premišljevanja rekla, da je pisatelj ali 
pesnik mlad. To trdijo za pesnika Jo
žeta Šmita in pri vsem tem ne vedo, da 
»Trepetlika« ni avtorjev prvenec, mar
več da je pesnik že star znanec naše 
poezije; to trdijo za Vladimirja Kralja, 
ki je lani izdal svoje prvo knjižno delo, 
pa vendar ni več mlad.

Mislim, da ne bo pretirana ugotovi
tev, če rečem, da naše prodajalke ne 
poznajo vsaj bistvenih podatkov avtor
jev, katerih knjige prodajajo. Ne gre pri 
tem za podrobnosti, gre za glavne ozna
ke pisatelja ali pesnika, podatki o tem 
pa se navadno Sobe že kar na prvi 
strani knjige. Seveda povsod tako po
razno zopet ni, kajti nekaj znanja je le

še ostalo iz osnovne šole. Tako da bi 
bila bolj točna ugotovitev; vsaj bežno 
se spominjajo starejših avtorjev, med
tem ko so mlajši pesniki in pisatelji 
pri njih še v popolni nemilosti.

Po taki ugotovitvi ostane samo eno 
vprašanje. Kako naj vendar prodajalci 
približajo knjigo kupcem, ko pa razen 
cene o njej,ne vedo povedati ničesar?

»Ja, kdo pa si bo vse zapomnil?« Da, 
tako je zavzdihnila prodajalka v Celju.

, Kako? Poznati vsaj domače avtorje 
in njihova knjižna dela, to prav gotovo 
ne bo prehudo, saj bira novitet pri nas 
tako ali tako ni velika.

Drugo in še težavnejše vprašanje, ki 
ga v radovednosti postavljam, je, zakaj 
so knjige tako drage? Važnejši kot po
jasnjevanja tega so za prodajalke vzroki 
in merila, po katerih se postavljajo cene 
za posamezna knjižna dela. Tu pa so 
naše prodajalke navadno brez moči. 
Najčešče imajo za vzrok lep bel papir 
in pri vsem tem pozabljajo, da poleg 
tega nastopa še vrsta drugih stroškov, 
ki dražijo ali bolje, ki oblikujejo ceno 
knjigi.

Kar pa se tiče te razlage, so še naj
bolje podkovane prodajalke v Mariboru, 
ki poleg lepega papirja navajajo za 
vzrok, da so knjige drage, še zelo visoke 
tiskarske storitve in pa zelo nizko na
klado posameznih pesniških in proznih 
del. Tako pravijo v ]\lariboru.

Povedati pa bi se seveda dalo še 
mnogo več in k stroškom, ki oblikujejo 
čeho knjigi, bi lahko prišteli še zelo 
lepo urejenost skoraj vseh knjižnih iz^ 
daj, raznobarvne in zamotane osnutke 
za prve strani, davek in avtorski hono- 

- rar, ki sicer nista visoka, sta pa; potem 
šele vidimo, kakšni vse vzroki nastopajo 
pri oblikovanju cen knjigam.

Če za primer vzamemo spet »Trepet
liko« Jožeta Šmita. Pesniška zbirka je 
vzgledno urejena, lep bel papir in umet
niške ilustracije slikarja Ciuhe pa da
jejo tudi oblikovno že na prvi pogled 
lep videz. Kot pravijo prodajalke v Ma
riboru, je za to knjižico pri vsem tem 
samo ena zapreka, izredno nizka nakla
da, ki ima seveda za vzrok še manjše

prav gotovo ne bo spremenila. Morda 
bi prav prodajalci knjige tudi lahko 

-predlagali založnikom, katere knjige bi 
lahko izdajali v cenejših, preprostejših 
izdajah, katere so tiste knjige, ki bi jih 
ljudje prav zaradi nižje cene mnogo 
bolj kupovali.

O avtorjih, kot sem že ugotovil, naše 
prodajalke ne vedo veliko. Majhna an
keta, ki sem jo napravil po knjigarnah, 
mi je to domnevo samo potrdila. In ko 
sem tako povpraševal po avtorjih, o 
Seliškarju, Miheličevi, Kralju, Kavčiču, 
Šmitu in Koviču, sem imel občutek, da 
so moja vprašanja prodajalkam odveč. 
Zanimivo je, če prodajalke poznajo Se
liškarja in Miheličevo, pa znajo zelo 
malo povedati o pisateljih in pesnikih 
mlajše generacije, lahko rečem, da o 
pesnikih, ki se uveljavljajo v zadnjem 
času, ne vedo skoraj ničesar. Zadovo
ljijo se enostavno z odgovorom: »Veste, 
za pesniška dela je zelo majhno zanima
nje in kdor knjigo kupuje, pozna avtor
ja, tako da ...«

To je opravičilo. A ob tem se po
stavlja vprašanje, zakaj zanimanja ni? 
Kaj niso pri tem vsaj deloma krivi tudi 
prodajalci, ki bi na pesniške zbirke mo
rali prvi opozarjati in jih predstavlati. 
Toda, ali vsaj kdaj pa kdaj preberejo 
sami tudi kakšno pesniško zbirko, da bi 
lahko navduševali?

Brez ovinkarstva lahko ugotovim, da 
vse skupaj ni niti malo rožnato. Končno 
bo treba tudi enkrat spoznati, da pro
dajanje 'čevljev in knjig ni enako za
htevno delo. A vendar, tisti, ki proda
jajo knjige, in tisti, ki prodajajo čevlje, 
imajo skoraj enako izobrazbo. To pa je 
tista pomanjkljivost, ki smo jo vse do 
danes metali vnemar. Naš kader po 
knjigarnah v veliki meri ni zrel za to 
delo, a predvsem ni dovolj izobražen. 
Končno bo treba tudi enkrat spoznati, 
da le prijaznost ni vse. Da, to so po
nekod že spoznali in tako bo v Beogra
du že to jesen pričela z delom srednja 
šola za usposabljanje kadra, ki naj bi 
se potlej bavil le s prodajo knjig. Na
men šole nam je znan in je le eden — 
usposobiti kader, ki bo resnično znal 
prodajati knjige tako kot to današnji 
čas zahteva. A kaj pri nas? Končnega 
sklepa še ni, čeprav pravijo knjigarnar
ji, da se tudi pri nas o tem ne govori 
malo. A pot od govorjenja do uresniči
tve predloga je navadno dolga, pre
dolga.

»Imate, prosim, Šmitovo .Trepetli
ko*?«

Tako sem vpraševal in tako so vpra
ševali pred menoj, za mano. Morda res 
ne pogosto, ker pesniška dela ne gredo, 
kot pravijo, a vpraševali so vendarle. 
Pesnik Bor je pred leti kupoval knjigo 
v radovljiški knjigarni in prodali so mu 
jo kot kos slanine, je pozneje užaljeno 
povedal. A dejansko je hotel povedati 
nekaj drugega, če bi prodajalke vedele, 
koliko truda in volje je vloženega v 
vsako knjigo, tu mislim resno književ
no delo, in če bi prodajalke s kančkom 
te prizadevnosti hotele to knjigo pro
dati, jo predstaviti kupcu, tedaj bi bili 
rezultati prav gotovo mnogo bolj očitni. 
Tako pa...

»Imate, prosim • • •?« Ne,' sami se pre
pričajte in zahtevajte pojasnila, kajti 
če tega ne bo, se stvari prav gotovo ne 
bodo izboljšale.

zanimanje ali bolje povpraševanje po 
knjigi. In ko prodajalka pravi: 700 di
narjev, potem pomisliš in zdi se ti hudo 
veliko.

Ne, ne gre pri vsem tem za opravi
čilo, gre za pojasnila. In če bodo ta po
jasnila točna in bodo prikazala vzroke, 
potem bo kupec prav gotovo imel dru
gačen odnos do nosilca kulture — 
knjige.

»Ja, kdo pa si bo vse to zapomnil?«
Te besede mi še danes zvenijo v uše

sih. Zapomnil? Naveličanost, s katero 
je prodajalka dala ta odgovor, stvari

^ocene
informacije

Filmani Schiller
Prenašanje dramskih del 

na filmsko platno je za sle
hernega filmskega ustvar- 
javca poseben problem in 
resno tveganje. Zlasti ve
lja to za nesodobna, kon
kretno klasična dramska 
dela, kakršno je tudi znana 
ljubezenska tragedija Fri
derika Schillerja »Kovar- 
stvo in ljubezen«.

Drama je v preteklosti 
dosegla v nemškem gledali
škem življenju svoj namen 
ter žela na gledaliških odrih 
doma in v svetu velik 
uspeh. Danes pa jo uvršča
mo med tista dramska de
la, ki so se ohranila pred
vsem zaradi svoje zgodovin
sko literarne vrednosti, v 
repertoarjih sodobnih gle
dališč pa jih le še poredko
ma srečujemo. Prav zaradi 
tega pa se človek upraviče
no sprašuje, kaj je spodbu
dilo nemške filmske ustvar- 
javce, da so prav to delo 
prenesli na filmsko platno.

Drama je grajena po kla
sičnih dramskih principih, 
osnovni konflikt pa je v 
ljubezni med meščanskim 
dekletom in plemičem ter

njun tragičen konec. Če jo 
samo po tej plati primer- 
jemo s Shakespearovo pes
nitvijo •■'■Romeo in Julija«, 
je to delo dosti šibkejše, 
brez romantičnega šarma 
in poezije, kakršni smo na
šli v Shakespearovem delu. 
Vse to bi morali dati fil- 
manemu delu režiser in 
igravska ekipa. Toda v de
lu smo zaman iskali živ
ljenjsko barvitost, živah
nost in temperament, ki 
bi dogajanje stopnjevali in 
ga napravili zanimivega. 
Gledavec je na platnu videl 
le stereotipno ljubavno 
zgodbo, brez življenjskega 
tempa, razvlečeno, igravsko 
monotono in brez potrebne 
notranje intonacije. Pest
rost je režiser nasilno 
skonstruiral z vojaškimi 
paradami, uporom vojakov 
in odhodom v Ameriko, 
hkrati pa je s tem skušal 
zelo nebogljeno ponazoriti 
splošno vzdušje časa in 
plemiške tiranije, vendar 
tudi to ni uspelo dvigniti 
filma na solidnejšo umet
niško raven.

IVA BOZOVIČAR

Nemški 
film 

K0VARSTV0 
IN LJUBEZEN

Potrebna novost
Domače 
delo o 
družbenem 
razvoju

AEtimm

Pisanje poljudnih pa ven
dar temeljitih, zgoščenih 
pa vendar natančnih — 
skratka dobrih priročnikov 
nikakor ni lahka stvar, še 
celo ne pri sociološkem raz
voju družbe. Tudi se Slo
venci ne moremo ravno po
hvaliti z velikim številom 
takih del: mimo univerzi
tetnih učbenikov nam osta
ne menda samo še Goričar- 
jeva »Sociologija«. — Zdaj 
pa smo dobili na knjižni trg 
priročnik, ki mimo splošne
ga orisa družbenoekonom
skega razvoja človeštva 
sledi tudi našim domačim, 
jugoslovanskim problemom 
in razvoju: *»Uvod v spo
znavanje družbe« Franceta 
Černeta in Svetozarja Ile
šiča.

Avtorja sta ga namenila 
— tako pišeta v uvodu — 
po eni strani intelektual- 
cem-specialistom, ki si ho- 

' če jo ustvariti kompleksno 
podobo o bistvenih življenj
skih vprašanjih, po drugi 
strani pa vsem tistim na
šim ljudem, ki zadnja leta

aktivno sodelujejo v gospo
darskih in družbeno-politič- 
nih odločitvah, pa jim 
vendarle prenekaterikrat 
zmanjkuje nujnega znanja 
o družbi. Knjigi je služil 
za temelj učni nbčrt uvo
da v družbeno-ekonomske 
vede pri Zavodu za prouče
vanje izobraževanja odras
lih LRS; njen namen pa je 
»usmeriti bravčevo zanima
nje v družbeno-ekonomske 
in geografske razmere, ki 
v njih živijo različne druž
bene skupnosti«.

Obsežno delo (skoraj 500 
strani!) je v lepi opremi 
Jožeta Koprivca izdala 
Cankarjeva založba. Prvi, 
tretji in četrti del knjige 
(Pojem in oris družbeno
ekonomskega razvoja — 
Zgodovina delavskega in 
socialističnega gibanja v 
svetu in doma — Gospo
darski in družbeno-politič- 
ni razvoj FLRJ) je napisal 
dr. France Černe, drugega 
(Geografski faktorji in 
družba) dr. Svetozar Ilešič.

BORUT LOPARNIK

Iz slovenske glasbe
Prosvetni servis je s '24. (procentualno komaj) nekaj 

in 25. brošuro iz knjižnice ljudi, ki so se lotili prebi- 
-Umetnost in kultura« po- ranja treh zajetnih knjig 
membno razširil serijo svo- *Zgodovine glasbene umet- 
jih »Odlomkov iz glasbene nosti na Slovenskem« dr. 
zgodovine«. Če naj namreč Dragotina Cvetka. Vsem 
pomenki v naših klubih, drugim so pomenili nepo- 
predavanja po delavskih in membni ali vsaj manj po- 
Ijudskih univerzah ter krož- membni skladatelji tujih li
ki vseh vršt nudijo svojim teratur še vedno mnogo več 
obiskovavcem res dovolj in kot največji domačini, če- 
prave hrane, če naj jim res prav so ti daleč presegli

Nove 
izdaje 

Prosvetnega |
CAPI71CO Uservisa

pomagajo širiti obzorje in 
plemenitijo njih okus, te-

majhni slovenski svet in si 
jih veliki narodi (nekoč in

daj ne smejo mimo domače danes) z veseljem lastijo, 
umetnostne dediščine. In Bil je zato skrajni čas, da 
tako smo po vrsti predavanj imena in delo teh mož vsr-
iz splošne zgodovine glas
benega razvoja dobili konč

ka čim širši kulturni krog 
ter postanejo slednjič res

no tudi prvi dve, ki se lo- last slehernega našega izo- 
tevata domačih ustvarjav- braženca. — In zato je ta 
cev: poizkus biografskega nova razsežnost v načrtih 
intervjuja z Marjanom Ko- knjižnice »Umetnost in kul-

Ne bil bi rad krivičen, zato sem vti
se, ki sem jih nabral na tem svojem 
sprehodu brez sončnika, bolj posplošil. 
Brez naštevanja knjigarn, imen proda
jalk, vse to bi bilo lahko tudi krivično, 
kajti kaj smo končno do danes napra
vili, da bi si po knjigarnah vzgojili ka
der, ki bi bil resnično zmožen, ki bi bil 
usposobljen za to delo? in zato moramo 
zaenkrat biti zadovoljni, da je ostala 
vsaj prijaznost, ki jo žal drugod tako 
pogrešamo.

JANEZ Go™

zino (Janko Grilc) ter 
»Obraze iz slovenske glas
bene preteklosti« (Danilo 
Pokorn).

tura« nadvse simpatična!
Danilo Pokorn je svoje 

*>Obraze« napisal s pravo 
mero poljudnosti (čeprav

Zlasti slednji so nadvse kdaj Pa kdaj po nepotreb-

de, M je zedejin neka, uko do
let odkrila slovenska muzi- znanih ali celo pozabljenih
kologija, je namreč doslej ustvarjavcev.
pobliže poznalo le tistih BORUT LOPARNIK
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V ZNAMENJU
POPOLNE
OZDRAVITVE

Žoga je zelo močna zastop
nica ženskega rodu, s katero 
se igramo najbolj možato 
igro. Žoga nas v svojem 
geometričnem pomenu sploh 
ne razburja. Toda medtem 
ko puščamo ob strani na pri
mer tiste majhne neugledne 
bele žogice za namizni tenis, 
se odkrijemo pred nogomet
no žogo obsega 68 do 71 cm 
in teže 396 do 453 gramov. 
Res, dčžjemo ji vse prizna
nje, kajti preteklo nedeljo, 
t. j. 19. avgusta smo spet sla
vili otvoritev nogometne se
zone. novega nogometnega 
prvenstva, naše vsakodnev
ne potrebe.

Kakšne so perspektive? 
Kaj nam prinaša novo no
gometno prvenstvo?

»SMO NA POTI POPOL
NE OZDRAVITVE V NA
ŠEM NOGOMETU,« zatrju
je Slobodan Cošič, zadolžen 
v Nogometni zvezi Jugosla
vije za red in disciplino in 
za dosledno izvajanje novih 
instrumentov, ki od boga da
nim talentom omogočajo me
sečno največ 80.000 v goto
vini, a ostalim nekoliko 
manj, zavisi od zaslug v ka
zenskem prostoru nasprotni
ka ali v lastnem šestnajster- 
cu.

In, da ne bi kdo podvo
mil o dejanski »ozdravitvi« v 
našem nogometu, še dva pri
mera:

a) Nogometaš »Sarajeva« 
Sehovič je na treningu opso
val svojega trenerja Gabriča 
z besedami, ki jih po zako
nu v tisku ne moremo pu
blicirati. Na disciplinskem

REVŠČINA 
BREZ 
PRIMERE

T ekaj minut čez deveto je 
I bila ura, ko sem šel mimo 
1 N kranjske Iskre. Precejšen 

hrup me je vrgel iz pre
mišljevanja.

»O, saj to je podobno navija
nju ... toda kako. zdaj je ven
dar čas odmora in malice, pa 
.tako vpitje!« sem si mislil, in 
kot vnet privrženec blagih špor
tov — nisem vzdržal. Pomešal 
sem se med gledavce in glej — 
masa ljudi je že povsem obkro
žila športni prostor, po katerem 
so se podili fantje brez srajc, 
bosi in obuti ter igrali pravi 
pravcati nogomet.

Vprašal sem prvega kibica: 
»Oprostite radovednosti, kdo pa 
so ti nogometaši?«

»O, to so nogometaši produk
cije in kontrole.«

»Dobro, toda... ali imate 
kakšno, kako bi rekel... urad
no srečanje?«

»Ne, kar sami so se dogovo
rili. Prijateljsko tekmovanje ... 
Veste, med odmorom bi se radi 
malo sprostili.«

Tako nekako se je pričelo. 
Res, nisem vam mislil pripo
vedovati o iskraših, kajti po
znamo jih že skoraj z vseh zor-

sodišču je Sehovič — v ča
su »popolne ozdravitve« v 
našem nogometu — izjavil, 
da zelo zelo obžaluje, ker ni 
fizično obračunal s svojim 
trenerjem in ga spremenil v 
trske...

b) Strelec »Karlovca« 
Vučkov se je te dni poslovil 
od svojih klubskih kolegov, 
kajti ne strinja se s 45.000 
dinarji na mesec. Saj, kako 
naj bi on, Vučkov, živel s 45 
»somi« mesečno, kar pred
stavlja sicer dobro plačo, to
da ne za vrhunskega nogo
metaša! Ne, Vučkov__ noče 
45.000 v času, ko je izšel ko
deks, močnejši od Hamurabi
jevega zakonika, saj se na
hajamo v času »popolne 
ozdravitve« v našem nogo
metu.

Zvezna atletska liga — start na 100 m (tretji od leve Djani Kovač)

ŠPORTNA REKREACIJA SI UTIRA POT V KRANJSKO ISKRO

REKREACIJA -
TOKRAT NA NOVO

nih kotov. Že večkrat smo go
vorili o njihovem delu, prizade
vanjih, uspehih in težavah. To
da kaj hočemo, ko nas pa ved
no presenetijo s čim novim! Pa 
te novosti ne nastajajo samo v 
konstrukcijskih delavnicah, ta
ko ob prostem času jim pride 
marsikaj na misel in tako je bi
lo tudi tokrat. Preprosto!

Iskraši so se naveličali pose
danja ob času odmorov in niti 
sami natanko ne vedo, kako se 
je rodila zamisel, da bi se ob 
malici malo razgibali. Predlog 
je bil na mah sprejet.

Kronika o tem govori takole:
Prvo tekmo so organizirali 

delavci popoldanske izmene. 
Kupili so si svojo žogo. Igrali 
so kar z učenci Industrijske šo
le. Kmalu so dobili vabilo za 
srečanje z drugimi ekipami eko
nomskih enot. V deveti tekmi je

V teh vročih soparnih po
letnih dneh se hladna kopel 
človeku res prileže. Povsod, 
na kopališčih, ob rekah, je
zerih, potočkih in ob morju, 
je vse polno potnih in od 
žgočega sonca pregretih tr
pinov, ki iščejo utehe v ob
jemu mokrega elementa.

Ampak, pri vsem tem pa 
je precej nerazumljivo, kakš
na revščina nas tare prav na 
Področju vodnih športov.

Na primer, vaterpolo! Ob 
lej besedici, ki označuje tisto 
razburljivo, dinamično igro, 
ki so jo strokovnjaki po svo
jih pozitivnih fizioloških 
učinkih na današnje človeško 
bitje porinili prav tja na vrh 
In celo na prvo mesto... se 
danes lahko le trpko na
smehnemo.

Le poglejmo. Z mastnimi 
črkami so pred dnevi pisali 
časopisi, da je »Ilirija« za
služeno osvojila republiško 
Prvenstvo v vaterpolu. Neko
liko manj mastno pa je bilo 
spodaj zapisano, da se je pr
venstva udeležilo le še dvoje 
moštev, TVD Renče in Celu- 
lozar VK. Malce začude
ni smo povprašali, kje so 
ostali slovenski klubi, ki bi 
se tudi motali udeležiti pr
venstva.

i »Ha, tovariši, to je vendar 
' vse! Sicer pa, vam to ni do

volj ,« so nam skoraj užalje
no pojasnili mojstri bele 
žoge.

Na vsaki medobratni tekmi se 
zbere nad tisoč gledalcev

žoga (v veliko veselje vseh gle- 
davcev) pet minut pred koncem 
tekme grdo počila. To pa je bilo 
le znamenje, da se bo te vrste 
rekreacija še razmahnila, kajti 
že naslednji dan so novo žogo 
kupili orodjarji in samo dan za
tem so jim sledili še terminarji. 
Tako kažejo zapiski — ustni se
veda.

In tako se'je pričelo. Vendar 
vzgledi vlečejo in vzgledu orod
jarjev in terminarjev so sledili 
še drugi.

Zdaj vsak dan v času polur
ne malice tekajo po igrišču, od
vijajo se dvoboji med posamez
nimi ekonomskimi enotami, a 
kadar si zažele kaj prav poseb
nega in zabavnega, tedaj pri
pravijo tekmo med debelimi in 
suhimi. Takrat smeha ni konec 
in ga navadno preseka le pisk 
sirene, ki opozarja, da je treba 
ponovno na delo.

»Pa vas kaj utruja to tekanje 
po igrišču?« vprašam delavca, 
ki še ves zasopel stoji ob igrišču 
in še naprej .vzpodbuja svoje 
tovariše.

Sprva mi niti ne odgovori. 
Prav gotovo nima časa, ker je 
položaj na terenu napet, a konč
no si vendarle oddahne in ves 
nasmejan pove, da se še nikdar 
ni počutil bolje ter da se sam 
sebi zdi po takem tekanje, kot 
prerojen.

Odgovor, ki mi ga je dal ak
tivni nogometaš kranjskega Tri
glava, mi je odkril vso resnič
nost in zdi se mi, da v teh mi
slih nisva bila osamljena.

»Ko gledam tole in tisto na
še brcanje, potlej šele vidim, 
kaj je v resnici razvedrilo. Res 
je, da je pri vsem tem nemalo 
nenačrtnosti, kajti igravci sto
pajo na igrišče neogfeti in vse 
to je v posameznih primerih 
lahko tudi škodljivo. A glej, 
preseneča me ta sproščenost, tu 
ni naše nervoze in včasih žal 
tudi surovosti — ne, vsega tega 
res ni mogoče primerjati.«

Ce bi šlo pri vsem tem za

poduk, bi na kraju prav gotovo 
zapisal — posnemajte. Tako pa 
ne gre za basen s podukom, gre 
le za prikaz iznajdljivosti po
sameznikov. Če so v Iskri našli 
pot, kako razviti športno udej
stvovanje v dopoldanskem in še 
v večji meri v popoldanskem ča
su, pa je v Kranju še vedno v 
večini stihijski način dela. Po
samezne in pri vsem tem v ve
čini večje gospodarske organi
zacije ne kažejo prav nobenega 
razumevanja za sprostitev svo
jih članov. Seveda je med temi 
cela vrsta gospodarskih organi
zacij, ki imajo vse pogoje, da 
bi športno udejstvovanje lahko 
razvile. Morda zaradi manjšega 
števila zaposlenih še mnogo 
bolj načrtno kot v Iskri. Tako 
pa nič. Igrišča, ki so jih napra
vili pred letom (in to navadno 
s prostovoljnim delom) sameva
jo, ostajajo prazna. In te praz
nine se je navzela tudi mladina, 
ki ne kaže v posameznih gospo
darskih organizacijah prav no
bene potrebe po športnem iz
življanju. In edino opravičilo 
pri vsem tem je, vsaj v večini, 
besedica — ni denarja.

Vse poteka brez namernega 
prerivanja, groženj in psovk. 
Športna vnema igravcev in gle- 
davcev se še ni unesla. In to ni 
le športno izživljanje — ne, te 
tekme nudijo predvsem prijetno 
razvedrilo. Te popularne tekme 
so nekaj posebnega, nekaj naše
ga, pravijo v Iskri.

Prvi uspehi so tu. Da, že 
prav vidni. Toda to se žal do
gaja le v eni sami gospodarski 
organizaciji v Kranju. Res je, 
Iskra je največja, a ostaja še, 
nekaj, da. skoraj deset večjih 
gospodarskih organizacij, kjer 
pa temu problemu ne polagajo 
nikakršne pažnje. Upajmo, da 
se bo tudi tu uresničil rek — 
vzgledi vlečejo, kajti v tem pri
meru bi to prav gotovo ne bilo 
slabo

J. GOVC

Takole je naš fotoreporter ujel v svojo kamero mojstre žoge V
vodi

Delavske športne
igre kovinarjev

Ob 15. obletnici obstoja ljubljan
skega Litostroja bo na pobudo sin
dikata organiziralo Društvo za te
lesno kulturo Litostroj delavske 
športne igre, ki se jih bodo udeležili 
Metalna iz Maribora, Strojne tovar
ne iz Trbovelj in ljubljanski Li
tostroj.

Program športnega troboja je do
kaj obsežen, saj se bodo vsi nasto
pajoči pomerili v trinajstih športnih 
disciplinah. Prvega septembra je na 
sporedu štafetni tek proizvodnih 
enot in sektorjev v Litostroju in 
tekmovanje v nogometu, odbojki, 
balinanju, šahu, namiznem tenisu, 
kegljanju, streljanju, judu in roko

metu. Naslednji dan, drugega sep
tembra pa bo troboj zaključen z 
tekmovanjem v dviganju uteži, te
kom na 1500 m in štafeto 4 X 100 m. 
Popoldne bo slovesen zaključek z 
razglasitvijo rezultatov, kjer bo 
vsaka sodelujoča ekipa prejela spo
minsko plaketo, vsak posameznik v 
zmagovalni ekipi pa kolajno.

Športno srečanje treh velikih 
slovenskih delovnih kolektivov po
meni velik korak naprej v organi
zaciji delavskih športnih iger pri 
nas, saj bodo to pot udeleženci po
leg svojih tekmovalnih disciplin 
pokazali tudi vse svoje rekreativne 
dejavnosti.

,,,,,,1,,,,,,,,,,,,^ ..
ZAPISKI O ORGANIZACIJI ODDIHA IN REKREACIJE 
NA POLJSKEM

V znamenju 
treh številk

Vse, kar je v zvezi z letnim 
oddihom delavcev in uslužben
cev v LR Poljski, bi lahko na 
kratko označil s tremi številka
mi: 14, 21 in 28. Toliko dni od- 
diha, oziroma zdravljenja lahko 
preživijo zaposleni, če zdravnik 
ali sindikalna podružnica odlo- 
či, da mora nekdo na dopust v 
počitniški dom ali da mu je po
trebno zdravljenje.

Zakaj štiritedenski oddih in 
za koga? Tovarniški zdravniki 
odločijo, komu je potrebno okre
vanje, da bi si popravil splosno 
zdravstveno počutje in pridobil 
novih moči za delo. Zdravnik

tudi odloči, ali je potrebno okre
vanje v gorskih ali obmorskih 
krajih. To preventivno okreva
nje je brezplačno. Vse stroške 
poravnava poljska država.

Velja omeniti, da odobritev 
28 ali 21-dnevnega oddiha ne 
izključi delavčeve pravice do 
letnega oddiha. Pač pa tovariši, 
ki so izkoristili preventivni, ozi
roma zdravstveni dopust, precej 
težko dobijo napotnico za štiri
najstdnevni oddih v počitniških 
domovih, kar predstavlja »nor
malni« oddih, ki ga delavec pla
ča.

Organizacijo tega oddiha so

prevzele vojvodske zveze sindi
katov, ki — glede na prijave — 
izdajo napotnice za posamezne 
počitniške domove. Večina do
mov je namreč pod centralno 
upravo vojvodskih zvez sindika
tov.

Preden odbori za oddih pri 
vojvodskih zvezah sindikatov 
začnejo izdajati napotnice, od
ločijo, koliko ležišč je na razpo
lago za zaposlene delavce in za 
njihove družinske svojce in ko
liko samo za delavce brez svoj
cev. Prednost imajo tisti, ki le
tujejo sami. Izmed vseh kandi
datov, ki so poslali prijave, sin
dikalne podružnice njihovih 
podjetij potem priporočijo tiste, 
ki so oddih zares prislužili s 
prizadevnostjo pri delu.

Prijav za oddih je vedno več, 
kot pa prostih mest, čeprav je 
sezona v povprečju daljša kot 
pri nas: 3 mesece. Oddih v po
čitniškem domu je namreč ne
verjetno poceni: za štirinajst
dnevni oddih plača delavec 15 
do 20 9c mesečnega zaslužka. 
Razen tega pri določanju cene 
izrazito prevladuje "socialni mo
ment: delavci z nižjimi dohodki 
plačajo za oddih v primerjavi 
s svojim zaslužkom sorazmerno

manj kot tisti, ki imajo višje 
dohodke.

Dejstvo, da lahko oddidejo 
na oddih v počitniški dom samo 
najbolj prizadevni delavci sami, 
oziroma z družinami, pojasnju
jejo s tem, da tudi to predstav
lja stimulacijo za delavca, da 
bi se — ne glede na pretežno 
kolektiven način nagrajevanja 
— odlikoval pri delu in s tem 
pripomogel k večji proizvodnji.

Po teh treh variantah, pri 
katerih strogo pazijo, da gre na 
oddih najmanj dve tretjini de
lavcev in največ ena tretjina 
uslužbencev, preživi oddih, 
okrevanje ali zdravljenje okoli 
15 % zaposlenih Poljakov; nji
hovih družinskih svojcev in 
upokojencev. Posebej za otroke 
pa organizirajo počitniške kolo
nije.

Vendar s tem vse možnosti 
za oddih še niso izčrpane. V 
okviru mednarodnih zamenjav 
vsako leto več tisoč Poljakov 
preživi oddih v CSSR, Bolga
riji, Romuniji, Nemški demokra
tični republiki, Sovjetski zvezi 
in Madžarski. Razen tega ima
jo podjetja nekaterih strok (me
talurgija, rudniki itd.) tudi last
ne počitniške domove in še po

sebej campinge (šotori, lesene 
ali zidane hišice) za tedenski, 
oziroma nedeljski oddih. Tej 
obliki oddiha dosledno pravijo 
rekreacija.

Po pripovedovanjih sodeč, 
zlasti rekreacija zavzema vedno 
važnejše mesto v življenju de
lavca. Campingi so namreč ved
no zasedeni, tudi ob slabem 
vremenu. Ljudje prihajajo va
nje, oziroma se pripeljejo tjakaj 
s tovarniškimi avtobusi, skoraj 
že iz navade. Ce pomislimo, da 
v nobenem campingu ne manj
ka športnih naprav (najmanj 
kar je, je igrišče za odbojko in 
balinišče), raznih igral za otro
ke ter zabavnega življenja ob 
popoldnevih in večerih (raz
ni improvizirani orkestri, pev
ski zbori in podobno — epako 
pa je tudi v počitniških domo
vih), je zanimanje in navdušenje 
za rekreacijo tudi razumljivo.

Temu nasprotno pa velja 
omeniti, da Poljaki — tako kot 
pri nas — tudi še niso na jas
nem, kako bi uredili rekreacijo 
med delovnim časom. Mnenj o 
tem je toliko, kolikor je predla
gateljev; stališča pa so v marsi
čem podobna tistim, kot jih sli
šimo pri nas. M. GOVEKAR
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Dolgo je trajalo. Nekajkrat sem pre

klel odmeve strelov med gorami in žubo
renje potoka, ker nisem mogel prisluhniti, 
ali mu še utripa srce. Tako mi je plala kri 
od napora, da se mi je zdelo vedno izno- 
va, da se je zganil Radoš na mojem 
hrbtu

Končno sem obstal na jasi daleč od 
zasede. Mesec se je igral z bližnjimi ve
jami. Radoš je bil hladen. Kljub temu sem 
še vedno upal. Prevezal sem ga, z obraza 
sem mu spral kri, udobno sem mu podlo
žil glavo in mu šepetal nežne besede 0 
tovarišu in edinem bratu — iz njegovih 
oči pa je prihajal le mrtvi lesk mesečine.

Tiho je bilo naokoli. Sedel sem ob sta
rem panju in prisluškoval. Bil sem straža 
ob mrtvaškem odru, zvesti pes ob svojem 
gospodarju, mati ob grobu edinega sina, 
brat, ki prisega maščevanje.

Ko se je začelo svitati, sem izkopal 
grob na lepem, skritem kraju med visoki
ma jelkama. Zlomil sem nož, prsti so mi 
krvaveli, grebel sem z Radoševo puško — 
svojo sem hranil za maščevanje. Potem 
sem ga položil med pretrganen in ogulje
ne drevesne korenine. Počasi sem ga za
sul, najprej noge, potem trup, nazadnje 
sem mu s šotorskim platnom pokril obraz 
in nasul zemlje nanj.

»Mati ga bo hotela videti,« sem pomi
slil. »Kako naj ji povem? Kaj nanj ji re
čem?«

Zmede sem bil in utrujen, v mislih 
nisem mogel ločiti stvarnosti od domišljije. 
V duhu sem videl, kako bom vdrl v vas 
in pobil četnike... Potem sem se otepal 
misli, da moram k Radoševi materi...

Najbrž sem se onesvestil ali pa me je 
dokončno premagala utrujenost; pogrez
nil sem se v moraste sanje. Zbudilo me je

opoldansko sonce, ki mi je skozi veje po
sijalo v obraz. Ležal sem ob grobu.

Stopal sem po gozdu, v velikem loku 
sem se izognil vasi. Nameraval sem v 
Zabrdje, poiskal bi Radoševo mater in ji 
povedal. Pot mi je prihranilo nepričako
vano srečanje. Ujel sem udarce sekire, od
pravil sem se v tisto smer. Bil je Rado- 
šev stric. Mlado jelko je podiral, da bi 
jo stesal za tram. Povedal sem mu, kje 
sem pokopal Radoša. Šla sva tja, da sem 
mu pokazal grob. Molčal je. Vedel je, da 
so četniki prejšnjo noč nekoga ranili: go
vorili so o krvavi sledi, ki je peljala do 
potoka.

Poslovila sva se, odšel sem proti Komu.
Vse je bilo, kakor da sanjam — mese

čina nesmiselno zoprna, hribi vse preveč 
visoki, da bi mogel čeznje. Čimprej bi mo
ral najti odred, da bi ne bil več sam, da 
ne bi ponorel od vsega, kar sem doživel 
tiste dni.

Pot me je pripeljala mimo majhnega 
pokopališča, kjer sta pokopana moja mati 
in oče. V temi sem tipal za kamni. Ko se 
mi je zdelo, da imam pod prsti tisti' grobo 
klesani, temni spomenik na grobu svojih 
staršev, sem pokleknil in zajokal. Nisem 
mogel zadušiti glasnega stokanja. Tedaj je 
nekdo zavpil.

Morda sem bil jaz tisti, kdo ve, mogo
če je bila le nočna ptica, morda je kdo 
šel tako pozno mimo pokopališča. Stekel 
sem k potoku, vejevje me je opraskalo. 
Padal sem in se plazil, spet vstal in se od
majal proti gozdu.

Nisem pazil na morebitno zasedo. Nek
do je zavpil:

»Stoj! Kdo je?«
Zaklel sem, nekajkrat ustrelil in šel 

dalje. S hribov so se vračali odmevi. Ho
dil sem, dokler me ni zapustila še zadnja 
trohica moči. Kot zver sem se zavlekel 
pod najbližji grm in molčal. Spanec je 
burkež, ki na vsem lepem ukrade strtega
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človeka. Meni je ukradel zavest, zato pa 
me je speljal na tisoč domišljijskih poti. 
Tisto noč so celo zveri bežale od kraja, 
kjer sem se. premetaval in stokal.

6
Kakor tisoč igel me je dnevna svetloba 

zbadala v vnete oči. Drgetal sem od izčr
panosti in utrujenosti. Bilo je tretji dan 
po Radoševi smrti, še vedno sem bil sam. 
Čakal sem na zvezo z odredom. Mikalo me 
je, da bi streljal, metal bombe in vpil, 
samo da bi priklical ljudi... Pohajale so 
mi moči, bil sem na robu živčnega zloma.

»Komunist si!« sem si dopovedoval. 
Moči sem iskal v tej besedi, ki je v mojih 
mislih snovala predstave o množici ljudi 
med jurišem, o ranjenih in mrtvih borcih, 
o vklenjenih sužnjih, podobe hiš v pla
menih in otrok, nataknjenih na bajonete... 
Stresel sem se, da bi pregnal te misli.

»Znorel boš!« sem vpil, v meni pa je 
vrelo, da sem drgetal.

»O, mama moja! Joj meni, bedniku!« 
sem glasno zaklical.

»Kaj ti je?« sem slišal tuj glas.
Odskočil sem, se spotaknil ob bukove 

korenine in padel. Tisti trenutek sem spo
znal Beciča. Nadme se je sklanjal in me 
gledal, kako sem se zvijal in plazil po 
tleh. Stopil je k meni, pokleknil in mi po
ložil roko na ramo.

»Masko, kaj ti je?« me je vprašal tiho 
in prijazno.

Nisem mogel govoriti. Pogled se mi je 
skalil, bruhnil sem v jok, ki me je stresal, 
ko da me prijema krč. K meni je sedel 
Becič in me pobožal po glavi.

»Pomiri se, tovariš! Nikar, molči! Ne 
govori, miren bodi,« je ponavljal, očitno

tudi sam ves prevzet od tistega, kar je 
videl.

»Vsi so — mrtvi,« sem nazadnje le 
spravil iz grla.

Z rokavom sem si obrisal oči, potem 
sem ga razločno videl. Zobe je stiskal, 
ustnice so se mu kremžile. Prvi hip se je 
zdelo, kakor da se bo zasmejal, toda po 
sivkastih licih so mu polzele solze... Ne 
vem, kako dolgo sva pba jokala. Nenado
ma je vstal.

»Nehaj! Pojdiva!« je rekel in se od
pravil po gozdu.

Stopal sem za njim, podvizal šem se, 
da ga ne bi izgubil z oči. Zdelo se mi je, 
da bi utegnil oditi in me pustiti samega. 
Prišla sva do potoka.

»Umij se,« je rekel in tudi sam z dlan
mi zajel vodo ter si jo pljusknil v obraz.

Spet sva hodila. Pred seboj sva razgri
njala mlade jelove veje nad potokom. Zde
lo se mi je, da je bolje. Beciču bom pove
dal, kaj se je zgodilo, in tako prenesel nanj 
del bremena s svojih pleč. Čakal sem, da 
me bo kaj vprašal, on pa je molče strmel 
predse. Potem je snel torbo in pobrskal po 
njej. Dal mi je kos koruznega kruha in 
košček sira.

»Vzemi in pojej!« je rekel z glasom, ki 
ne dovoljuje ugovora.

Iztegnil sem roko, vzel in ugriznil v 
kruh. S težavo sem požiral suhe drobtine, 
vendar sem hitel, da bi čimprej pojedel, 
ker bi potem začel govoriti. Ko sem imel 
v ustih zadnji grižljaj, je Becič vzel iz žepa 
škatlico s tobakom.

»Prižgi!« je rekel in mi ponudil tobaka.
Na tihem sem preudarjal, ali bom mo

gel govoriti mirno, vsaj tako, da mi ne bo 
'jok stisnil grla in da me bo on razumel. 
Potem sem začel. Poslušal me je molče, 
niti enkrat mi ni segel v besedo. Njegov 
zbrani, umirjeni pogled je pripomogel, da 
sem bil tudi sam miren. Ko sem povedal
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do konca, se je primaknil in mi položil 
roko na ramo.

»Zdaj pa ti poslušaj,« je spregovoril. 
»Huda izguba, vendar ni edina ... Medtem 
ko te ni bilo, so padli Komnen, Branko in 
Miljan.«

V grlu me je stisnilo, da nisem več mo
gel govoriti. Na te tri tovariše smo bili 
ponosni. Novica o njihovi smrti je v meni 
prepodila žalost, hkrati pa mi je led legel 
na srce. Zobje so mi otrpnili, ko da so za- 
kovani. Bolest je bila prevelika, da bi si jo 
človek lajšal z jokom ali z besedo. Bil je 
trenutek, ko človek ne more več občutiti, 
ker postane ves top, trd in neobčutljiv.

Nenadoma je Becič vstal. »Pojdiva,« je 
rekel in dal puško na ramo.

Stopal je pred menoj. Po smeri sem pre
sodil, da sva namenjena proti skriti zem
ljanki, v kateri so prezimili Komnen, Bran
ko in Miljan. Bila je naporna hoja skozi 
strme gozdove pod Liso. Popoldne sva pri
spela na cilj. V zemljanki ni bilo nikogar. 
Becič se je samo priklonil, potem pa je šel 
dalje. Obstal je pri stari bukvi. Videl sem, 
kako je segel z roko v duplo, polno troh- 
ljadi. Odstranjeval je koščke trhlega lesa, 
potem pa je privlekel na dan nekakšen 
koc ter v njem dobro zavito in namazano 
lahko strojnico. Spet je iztegnil roko, to 
pot je vzel iz votline plesnivo torbo s šar- 
žerji, polnimi nabojev.

»Tole bo treba očistiti,« je rekel in raz
grnil svoje šotorsko krilo.

Orožje ni bilo zarjavelo, ker v suhem 
duplu ni mogla vlaga do njega. Brž sva vse 
očistila, potem pa sva se odpravila dalje. 
Nisem spraševal, kam greva, tudi pogovar
jala sva se le malo. Šele potem, ko sva 
prispela v bližino Lima in zagledala nje

gove zčlene vrtince, je Becič dal znamenje, 
naj Sedem.

»Ali veš za gostilno pri .Rumeni pegi’?« 
me je vprašal.

»Vem,« sem odgovoril.
»Drevi greva tja,« je še dodal.
Bila je ena tistih gostiln ob cesti, v 

kakršnih so četniški oficirji kvartali za 
italijanske lire. Tam se je vselej pilo in 
pelo do svita novega dne. Četniški koman
dirji so postavljali okoli gostilne vrsto za
sed in straž četniško-italijanske policije. 
Zato je bilo težko priti v bližino gostilne, 
toda meni je bilo takrat vse to kaj malo 
mar.

»Veselijo se uspeha,« je dodal Becič.
»Drevi bova videla,« sem rekel.
Večerni mrak je lezel nekako iz glo

bin, kakor da se poraja iz zemlje; morda 
se je to le dozdevalo nama, ki sva bila na 
hribu. Čakala sva, da se je v raztresenih 
hišah ob reki polegel vsakdanji vrvež, po
tem pa sva šla. Becič je stopal prvi, na 
cesto se je namenil. Brž sem doumel, kaj 
ima v mislih. Zdaj vem, da je bila to 
skrajna drznost.

»Od povsod bi nas pričakovali prej kot 
s te strani,« mi je šepnil čez ramo.

Molčal sem. Tudi sam sem vedel, da 
partizanov ne pričakujejo na cesti, koder 
vozijo italijanski tovornjaki in hodijo sku
pine četnikov. Hkrati pa mi je bilo jasno, 
da ne moreva priti do gostilne, oddaljene 
vsaj pol kilometra, ne da bi koga srečala. 
Ta ali oni naju bo kaj vprašal, mogoče 
naju bo celo prepoznal, čeprav sva si na 
rokav pripela policijske trobojnice ter sne
la zvezdo s kape.

Šla bova kar po sredi ceste.
»Nocoj bova pela, čeprav nama ni do 

petja. Pela bova tisto, kar nama prav tako 
ni pri srcu,« je zamrmral Becič.

Nisem sicer razumel vsega, kar je re-
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kel, vendar mu nisem odgovoril. V tega 
človeka sem imel neomajno zaupanje.

Bila sva že blizu ene izmed raztresenih 
hiš. Becič je začel ubirati hojo pijanca. 
Vmes je pel pesem, ki pripoveduje, da so 
povsod straže generala Draže. Pel je zares 
kot pijanec, ogabno. Potem je utihnil.

»Poj! Hej, baraba, poj, o-oho!« Sunil 
me je pod rebra.

Zlagoma sva lezla po cesti drug ob dru
gem, se opotekala in merila cesto, ki je bila 
najina od roba ob strmini do globeli na 
nasprotni strani. Pela sva nekaj o nožu in 
o klanju, potem pa sva ubrala nesramno 
popevko. Mahedravo sva opletala po cesti, 
vmes pa kričala in tulila. Nekdo je stopil 
med vežna vrata in prisluhnil najinemu 
»veseljačenju«.

Nisva se ozirala. Blizu gostilne sva sre
čala dva četnika, ki sta obstala in naju 
gledala v temi.

»Bog ti daj zdravje, kum Milovan! Še 
enkrat za vsakega!« je v igrani pijanosti 
brbljal Becič in se pozibaval v nogah.

Četnika sta se zasmejala, ker je le malo 
manjkalo, pa bi se bila midva drug čez 
drugega prekucnila na kup gramoza.

»Le kje sta se ga tako nabrala?« je 
zanimalo četnika.

Midva pa sva že motovilila dalje. Becič 
je'spet naročil pri kumu Milovanu »še en
krat za vsakega«. Med pesmijo sva se pri- 
majala do gostilne. Prsti so mi zdrsnili čez 
jermen na lahki strojnici, ki sem jo nosil 
na prsih, da bi mogel streljati tako rekoč 
iz naročja.

Pred gostilno je stal četnik, bržkone na 
straži.

»S tem opravim jaz, ti pa takoj k vra
tom in udari po vseh,« mi je komaj slišno

šepnil Becič in takoj nadaljeval pesem o 
Dražinih stražah.

»Hej, kaj pa vidva?« vpraša četnik.
»Misliš mene?« se. je Becič opotekel 

predenj.
Četnik, ki je že od daleč slišal najino 

pijijao prepevanje, ni sumil ničesar. Ne
nadoma se je Becič zravnal in mu potisnil 
pod brado cev samokresa.

»Samo črhni, pa ...« Slišal sem te nje
gove besede, trenutek kasneje sem bil v 
velikem skoku pri vratih. Z enim samim 
pogledom sem zajel ves gostilniški prostor, 
poln dima. Z nekakšnim zadovoljstvom 
sem ugotovil, da se je okoli deset četnikov 
zgrnilo k mizi, po kateri so tleskale karte. 
Nekaj jih je sedelo pri drugih mizah. Tu 
in tam sem opazil kak znan obraz. Glavo 
kapetana Rajkiča sem videl prav v tre
nutku, ko je dvignil roko, da bi vrgel kar
to na mizo. »To je tvoj zadnji adut v živ
ljenju in kakor vidiš, tudi ta ni prida,« 
sem pomislil in pritisnil na sprožilec.

Prvi streli so utrnili dve luči pod stro
pom, jaz pa sem streljal, dokler nisem iz
praznil šaržerja. Potem sem se umaknil 
za korak, da bi vstavil nov okvir. Videl 
sem Beciča, ki se mi je bližal. Opravil je 
s četnikom, spotoma je z bombo trknil ob 
puškino kopito. Stisnil sem se k zidu, Be
cič je vrgel bombo in se odmaknil. V go
stilni je votlo zabobnelo, Becič je vrgel še 
dve bombi. Spoznal s »m, da ni več treba 
uporabljati lahke strojnice, zato sem tudi 
jaz odvil dve bombi in ju vrgel v gostilno, 
iz katere so se med stokanjem razlegli 
kriki na pomoč. Nekdo je od znotraj stre
ljal s puško.

»Za menoj!« je kriknil Becič in stekel 
okoli hiše.

Na vogalu je trčil ob neznanca. V temi 
nisem mogel videti, ali je oborožen. Becič 
ga je podrl iz neposredne bližine in ga 
preskočil. Odhitel sem za njim.
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Po cesti so proti gostilni tekli četniki.
»Po njih!« je ukazal Becič in se' oprl 

na komolce.
Izpraznil sem šaržer, postave so izginile 

s ceste. Ne vem, ali sva koga zadela.
»Ne streljajte, saj nas boste pobili!« je 

vzklikal nekdo, ki očitno ni vedel, kaj se 
dogaja.

»Banditi so stekli proti Preslu!« je 
vzkliknil Becič. »Ooj, za njimi, kdor je 
četnik!«

četniki so streljali proti Preslu, midva 
pa sva se splazila v Slivnik in dalje ob 
majhnem jezu do vrbovja ob Limu. Potem 
sva lezla skozi grmovje in se oddaljevala 
od kraja najdrznejšega podviga v mojem 
dotedanjem partizanskem vojskovanju.

Ta akcija je bila prvo zdravilo za mojo 
strto dušo. Zdelo se mi je, da bi se po 
nekaj takih podvigih popolnoma vrnil v 
normalno partizansko življenje in delo
vanje. .

7
Uspeh zbuja željo po novem uspehu, 

smelost nodi smelost. Vrstili so se spopadi 
in boji, v katerih sem sodeloval. Bil sem 
spet v odredu, vendar sem pogosto sode
loval s skupinami. Šel sem čez Kom, obi
skal skriti grob, v katerem sta počivala 
Smilja in Dušan, napadel sem na več kra
jih, vdiral sem v zaselke ...

Ze v odredu so se začele o meni širiti 
govorice, po katerih sem sklepal, da veljam 
za mračnega človeka Brez čustev, za člo
veka, ki ubija tudi takrat, kadar ni nujno. 
V očeh borcev, ki so se začeli počasi od
mikati od mene, sem veljal za preveč gro
bega in nedostopnega. Zaman si je Becič 
prizadeval uveljaviti pri komunistih dru
gačno mnenje o meni.
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Ko pa so začeli šušljati, češ da sem 
ustrelil Smilj o in Dušana, ker sta »storila 
nekaj narobe«, so se odprle notranje rane, 
tako da sem se bal zloma. Nisem mogel 
prenašati spoznanja, da so se borci ozirali 
vstran, kadar sem govoril z njimi ali ka
dar sem katerega pogledal. Becič in komite 
sta se zaman trudila, da bi mi pomagala. 
Komunisti so se skušali »normalno« vesti 
do mene, vendar jim to ni in ni šlo od rok.

Ne vem, od kod govorice med ljudmi, 
češ da sem sodeloval tudi pri tistih akcijah 
proti četnikom, ki so jih izvedli daleč od 
mene in od odreda. Govorili so, da me je 
»nekdo« videl v bližini kraja, kjer je kdo 
padel. Spričo vsega tega so četniki oblju
bili posebno nagrado tistemu, ki bi me ubil.

Vendar se nisem zmenil za te reči, 
vsega me je prevzela ena sama misel in 
želja: priti na sled morilcu Smilje in Du
šana, dokazati, da sem nedolžen pri tem. 
Samo to sem imel v mislih.

Neko noč sem bil v bližini hiše starega 
črnogorskega zastavonoše Žuja. Njegova 
žena je bila daljna sorodnica moje ma
tere. Rad bi obiskal stara človeka. Spo
minjal sem se zgodb, ki jih je stari za
stavonoša pripovedoval iz vojn v časih, ko 
je bil mlad. Vedel sem, da me ima rad. 
Svoja tovariša sem pustil na bregu za 
hišo, sam pa sem zlezel po rebri in potrkal. 
Osemdesetletni starec je odprl, ne da bi 
vprašal, kdo prihaja v temi.

»Dober večer, dedek Zujo! Smem vsto
piti?« sem ga vprašal.

»Vstopi, sreča naj bo s teboj! Kdo pa si 
pravzaprav?« ga je zanimalo, ko sem se 
oziral po izbi.

Povedal sem ime, ker sem vedel, da sta 
mu že vrsto let prej opešala vid in sluh.

»Mašan, po kaj si prišel?« se je posta
vil predme. Ni mi ponudil stola, kar je 
bilo V nasprotju z njegovo navado.
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»Mimogrede sem se oglasil pri tebi,« 

sem odgovoril glasno, da bi me slišal in 
razumel.

»To bi ne bilo potrebno ... Čemu ti bom 
jaz!« je rekel starec in me pogledal izpod 
čela. Glavo je nagnil na stran.

Molče sem ga gledal. Vedel sem, kaj 
pomenijo te besede. Govorice o meni so 
torej dosegle tudi že njegova naglušna uše
sa. Kri mi je udarila v glavo, roke so se 
mi tresle.

»Ali tako sprejemaš tudi druge, ali sa
mo mene?« sem ga vprašal.

»Tebe tako, druge pa, kakor sam ho
čem!« se je obregnil.

Nisem našel besede, molče sem stal 
pred tem starim možem, ki sem bil mislil 
o njem, da me bo vesel.

»Jovan Bešin je imel pet otrok. Si ga 
ti ubil?« me je vprašal.

»Ne! Zlagal se je tisti, ki ti je rekel, 
da sem ga jaz.«

»Kdo je ubil Stojana Gavrova?«
»Ne vem! Jaz ga nisem!«
»Glej no! Si upaš reči, da nisi kapeta

na Sinanoviča?«
»Njega sem!«
»Pa Spira Radunova?«
»Tega sp drugi!«
»Pravijo, da si ustrelil Dušana in Smi

lje. Ali si?«
»Ne, dedek Zujo, pri spominu na svojo 

mater!« sem prisegel in začutil čudno ke
po v grlu.

»Ni treba prisegati, verjamem ti,« je 
rekel in mi ponudil stol.

Ponudil mi je tobačnico, sam pa se je 
spustil na trinožnik in si molče nabasal 
pipo. Potem je zagrebel žerjavico na ognji
šču in me pogledal v oči.
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Razveseljivo pismo iz Polzele LASTOVKA
RAZPENJA SVOJA KRILA

Srečanje z nedvomno najmočnejšo jugoslovansko tovarno no
gavic v Polzeli nas seznanja z mislijo delovnega kolektiva, ki 
že nekaj let preudarja o četrti rekonstrukciji svojih obratov; to 
preudarjanje pa je bilo vseskozi sopotnik zavestnemu odpovedo
vanju dela osebnih dohodkov, ki ga je kolektiv namenjal skla
dom. '

Nenadoma, tako rekoč čez noč, je tovarna začela z rekon
strukcijo; a ne s predvideno, pač pa z dokaj nenavadno, Z RE
KONSTRUKCIJO OBRATOV, KI JO BO UVRSTILA NA ŠPICO 
EVROPSKIH IN CELO SVETOVNIH PROIZVAJALCEV NO
GAVIC!

Dogodek je presenetljiv! Po
gojen je v izumu konstruktorja 
pletilnih strojev iz Milana, ki je 
izdelal precizen mehanizem. za 
pletenje tako imenovanih »twist« 
nogavic, prosojno tankih noga
vic z lastnostjo, da ne izpuščajo 
zank. Takšna nogavica se ne tr
ga vzdolž nitke, pač pa morebit
na luknjica na njej ostane v 
svojih mejah.

Te nove mehanizme je odku
pil proizvajalec nogavic iz Mont
reala. 2e v prvih mesecih pro
izvodnje je dobil naziv »kanad
ski kralj«, saj so njegove »twist« 
nogavice bliskovito hitro zama- 
mile svetovno trgovsko mrežo. 
Povpraševanje je iz dneva v 
dan večje, ponudba pa zavoljo 
zmogljivosti iz dneva v dan šib
kejša.

»Kanadski kralj«, po naključ
ju naš rojak, je odločil: za oskr
bo evropskega tržišča je najpa
metneje, da zgradi tovarno za 
nogavice nekje v Evropi. Brez 
oklevanja je pomislil na svojo 
domovino, točneje, na tovarno 
nogavic v Polzeli. Misli je sle
dila ponudba in ponudbi — rea
lizacija.

Kolektiv Polzele je imel pri
hranjen denar. Za rekonstruk
cijo. Zdaj je ta denar zlahka na
menil dejansko nenadejani re
konstrukciji. Takoj je začel z 
gradnjo nove proizvodne dvora
ne, kjer bodo stali specialni 
stroji za proizvodnjo nogavic.

Letošnjo pomlad so že pri
speli v Polzelo ti stroji. Z njimi 
je tovarna sprejela nad 350 no
vih delavcev, ki so se začeli uči
ti nove tehnike na svojevrstnih 
mehanizmih.

Družba »Jugoimport«, reali
zator načrta »kanadskega kralja 
nogavic«, je svoj odnos s Polzelo 
utemeljila z zaupanjem. Zgolj 
zaupanje dominira v tej gospo
darski pogodbi! »Jugoimport« se 
je obvezal, da bo do konca tega 
leta nabavil Polzeli 150 krož
no pletilnih strojev, najnovejših 
mehanizmov za pletenje nogavic 
z neletečimi zankami, s 400 
iglami, z avtomatskim sesalcem 
ter z napravo za odžiganje nitk. 
Vse te mehanizme bo družba 
»Jugoimport« dobavila Polzeli — 
pod izredno ugodnimi pogoji.

Vsak stroj ima zmogljivost 12 
ducatov parov nogavic v 24 
urah; z njimi bo družba doba
vila Polzeli še vso potrebno 
surovino, barve, kemikalije in 
utenzilije.

Zakaj vse to? Razumljivo, 
naš sosed ima svoj rčun. On 
vsekakor upošteva obveznosti 
tovarne nogavic v Polzeli, da 
bo v petih letih izdelala zanj in 
za njegovo prodajno mrežo 
2,160.000 ducatov parov nogavic 
iz sintetične preje. Posebnost: 
neleteča zanka! Vsak teden bo 
Polzela dobavljala v Trst, kjer 
ima »Jugoimport« svoje konsi
gnacijsko skladišče, 9000 duca
tov parov nogavic, torej vsak 
mesec 36.000 ducatov parov. Ko 
bo Polzela dobavila družbi do
govorjeno količino nogavic, pre
nehajo njene obveznosti in po
stane popoln lastnik vseh, te dni 
prihajajočih strojev. Hkrati pa 
da družba Polzeli med vsem tem 
časom še posebej tolikšno koli
čino surovin, barv, kemikalij in 
utenzilij, da lahko Polzela zase 
in za svoje tržišče izdela, lah

ko tudi izvozi pod istimi pogoji 
v petih letih 540.000 ducatov 
parov nogavic. In naposled: 
družba bo plačala tovarni za 
vsak po pogodbi dostavljen du
cat parov 0,15 US dolarja.

Računica »Jugoimporta« je 
vsekakor nedvoumna. Toda tudi 
račun za Polzelo in sploh za vso 
našo skupnost ‘je tudi na dlani! 
Vse izdobavljene pogavice bodo 
nosile zaščitni znak »Polzele« — 
lastovko. Ta bo torej razpela 
svoja krila in poletela v svetov
na tržišča, da pripravi dostojno 
reklamo tovarni za čas, ko se 
bo tovarna nogavic v Polzeli sa
ma pojavila na trgu kot ponud
nik nogavic z neletečo zanko. 
Nato, letni devizni učinek bo 
znašal že zdaj svojih 380.000 do
larjev, po preteku petih let, ko 
bo Polzela izpolnila pogodbene 
obveznosti, pa bo imela tovarna 
čistih dve milijardi in 150 mili
jonov dinarjev v skladih.

Te dni že začenja Polzela z 
novo proizvodnjo. Poskusno 
obratovanje opozarja s prese
netljivimi uspehi. S koncem av
gusta, ko prispo v tovarno še 
zadnji stroji in bo končana mon
taža nove strojne dvorane, bo 
Polzela začela s tretjinskim

obratovanjem. Z januarjem: 27 
tisoč parov ženskih nogavic z 
neletečo zanko dnevno, hkrati 
pa seveda ne bo zanemarila do
sedanje proizvodnje nylon no
gavic.

In nogavice z neletečo zanko 
bodo prav tako ostajale na do
mačem trgu: preko milijon pa
rov letno bo ostajalo na razpo
lago domači trgovski mreži.

•
Odpovedovanje delovnega ko

lektiva je potemtakem obrodilo 
bogat sad! Že zdaj ga je vred
no ocenjevati: Polzela zaposluje 
nove delavce, specializira proiz
vodnjo, skladno z urbanisti raz
mišlja o novih stanovanskih na
seljih, o objektih družbenega 
standarda, začenja z ureditvijo 
komunalnih objektov, predvsem 
ceste... A naposled, čez pet let, 
pomeni zdaj podpisana pogodba 
za Polzelo in vso jugoslovansko 
skupnost dobrih milijon dolarjev 
letnega dohodka v realizaciji, 
kot bo znašala vrednost proiz
vodnje v Polzeli, na evropskem 
in svetovnem tržišču.

To pa je razveseljivo pismo 
kolektivu, komuni in sploh vsej 
naši skupnosti, saj smo v tovrst
ni proizvodnji doslej dokaj za
ostajali, zdaj pa nas tovarna no
gavic v Polzeli nenadejano pre
seneča z zavidljivim korakom v 
prihodnost.

LJUBLJANA, Cigaletova ulica
Oblačenje po modi zagotavlja nakup v MODNI HIŠI. 
Bogata izbira moških oblek iz šantunga, kamgarna, te- 
ritala in balonske svile v 14 velikostih omogoča ugoden 
nakup vsakomur.

Preden se odločite za nakup kuhinjskih stolov in 
miz, salonskih stolov, foteljev in ostalega kosovnega
pohištva
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zahtevajte katalog in cenik podjetja•mm
O

LESNA INDUSTRIJA, PIVKA
LESNA INDUSTRIJA »JAVOR«, PIVKA
proizvaja tudi kvalitetno priznane vezane 
in panel plošče

• plemenite in slepe furnirje 
S lepljene sedeže in naslone
• lesno ambalažo
• žagan mehki in trdi les

Vse izdelke podjetja »JA
VOR« lahko dobite v vseh 
prodajalnah podjetja »SLO
VENIJA LES« in v pošlo 
valnicah »JAVOR«, Pivka

Ljubljana, Gosposvetska 
cesta 13

Zagreb, Brača Oreški 15 
Beograd, Nebojšina 7

PREDSTAVNIŠTVO
PODJETJA »JAVOR« — 

Split, Spinčičeva 27

M-112 — Bukov stol — 
tapeciran — lužen na 
oreh — naravno poli- 

tiran
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RAZČIŠČENI MEDSEBOJNI ODNOSI - ATRIBUT DOBREGA GOSPODARJENJA

Med šoštanjskimi usnjarji
Ob izteku Šaleške doline si podajajo roko trije, z do

mačini ob Paki tesno povezani poklici: tu so doma rudar, 
ob njem lesni delavec in naposled usnjar.

Vse tri poklice oblikuje tradicija; šoštanjski usnjarji 
so že četrti rod od dne, ko je leta 1873 zašla v lug prva 

koža. Od takrat so nekatere vasi v okolici Šoštanja, kot 
na primer Lokovica, značilna naselja usnjarskih družin. 
Zvestoba poklicu jih enako odlikuje kot rudarski pečat 
Gaberk, značilno naselje knapovskih družin.

Šoštanj ima razmeroma malo vati gospodarska organizacija za
prebivavcev, da bi lahko oskr
boval s potrebno delovno silo 
usnjarskega giganta, domačo 
tovarno, ki se je vsidrala v sre
dišču mesta, saj streže njenim 
mehanizmom dosti nad 500 de
lavcev. Prav zategadelj je to
varna v Šoštanju križpotje ce
sta, ki peljejo proti Šentilju, 
Šentjanžu, tja proti Dobrni, v 
smer gornjega in spodnjega te
ka Pake. V tovarno hodijo ne
kateri delavci tudi po 18 km da
leč; vsak dan je za njih delav
nik, ki se začenja v zgodnjih ju
tranjih urah in ugasne v poz
nem popoldnevu.

Tako je torej usnjama v Šo
štanju center kroga, katerega 
premer meri dobrih 30 kilomet
rov.

Tovarna, ki ima tako ob-

svoje člane kolektiva, pač pa 
tudi opozarjajo na izdatke, ki 
se radi zavrte v večje vsote: sle
herni izpad iz proizvodnje, vsa
ka upravičena kot neupraviče
na ura izostanka z dela zmanj
šuje skupni dohodek, oblikuje 
čisti dohodek.

Usnjarji v Šoštanju dele 
svoj čisti dohodek v odno
su 18 proti 82. 18 odstotkov do
deljujejo skladom; saj so jim 
prepotrebni v zdajšnji, tako re
koč zaključni fazi rekonstruk
cije. Po štirih letih prenovitve
nih del v tovarni, s prezidava
mi, z montažo novih mehaniz
mov, si je tovarna odprla pot 
med najsodobnejše proizvajav- 
ce usnja, vendar pa dosedanje 
investicije pomenijo dolg, ki ga 
bo usnjar moral vračati. Z več-

stankov. Tako bi „ preudarili, 
vendar bi se v Šoštanju srečali 
z nečim novim, z razčiščenimi 
odnosi med ljudmi, ki so v tej 
tovarni atribut gospodarjenja.

Naša pripoved ni rezultat en
kratne akcije; njene korenine 
so v minulih letih, ko je kolek
tiv brez misli na zdajšnji zakon 
o socialnem zavarovanju začel 
urejevati proizvodne odnose.

Z organizacijo ekonomskih 
enot, po mnenju polektiva za 
zdaj še bolj obračunskih kot 
ekonomskih, saj le-te ne nasta
jajo čez noč in ne sme imeti 
njihova zgolj papirnata formu
lacija za nikogar nobene velja
ve, so se usnjarji v Šoštanju 
prvič srečali s potrebo obliko
vanja takšnih medsebojnih od-

sežno zaledje, iz katerega črpa jQ proizvodnjo, z višjo produk-
delovno silo, pa ima seveda lah- ' ' ............. ""
ko desetere probleme, ki zade
vajo ustaljen ritem proizvodnje, 
točnost prihajanja na delo, na
merne ali nenamerne izostan
ke, skratka probleme, ki zade
vajo delovno disciplino.

Nov zakon o socialnem zava
rovanju precej strogo vsklajuje 
dohodke zavodov za socialno za
varovanje z izdatki za zavaro
vance; z organizacijo skupno
sti zavarovancev nalaga gospo
darskim organizacijam, delov
nim kolektivom in posamezni
kom, odgovorno dolžnost gospo
darjenja s sredstvi, ki so del 
osebnega dohodka in hkrati na
menska sredstva za potrebe so
cialnega varstva.

To vsklajevanje pa je le
uvod

za
zavarovanja namreč

sa-tivnostjo, s kvaliteto in 
moodpovedjo.

Tudi s samoodpoved j o! V 
času rekonstrukcije so odšteli 
usnjarji svojih štiri, pet plač, 
kot temu rečejo, za rekonstruk
cijo! Koliko jih še bodo?

Osebni dohodek usnjarjev je 
zdaj 82 odstotkov od skupno, 
ustvarjenega čistega dohodka.
Teh 82 odstotkov ni konstantna nosov v
številka; odvisna je od priza
devnosti, organizacije dela, sted- 
nje... K štednji pa sodi odnos 
celotnega kolektiva do izdat
kov, ki jih odšteva podjetje za
svoje zavarovance. Tu pa se da 
štediti. Vsekakor...

» Res, usnjarsko delo je iz
redno težaško. Kemikalije, voda, oddelek, ekonomska ali obra-• i_ j_ _Xiimclrn Anrv+h rvn«ne+i1 y skrbi

proizvodnji, ki bi bili 
vedno in vselej v prid proizvod
nji, produktivnosti in kvaliteti 
dela.

Razumljivo, koža preide več 
delovnih faz od luženja do 
skladišča. Vsaka delovna faza 
je odvisna od prejšnje ter vpli
va na delo v naslednji. Če je

v celotno gospodarjenje večen prepih v proizvodnih dvo- -čunskat enota popustil 
kolektiva Izdatki za potrebe ranah, stroji — vse to se dru- za kvaliteto, je s tem prizadel 
socialnega zavarovanja namreč ži še z dolgo potjo v različnih oddelek ki je od njega dobil lezmn. 
n, pomenijo »mo dojeno y„- vmm.neidhpnltoh na delo v težo *«*J»lpromvod v n,dal>

zlasti materialno; zmanjšal mu 
je dohodek.

Zato tudi pogosti, včasih celo 
burni razgovori med predstav
niki posameznih oddelkov; očit
ki, graje in — hvale. Plod' teh 
razgovorov je bilo skladje med 
delovnimi operacijami, med de
lavci ter njihovo prizadevnost
jo v določenih oddelkih.

To skladje pa je opozorilo na 
delovno disciplino! Izostajanje 
od dela, zamujanje, predčasno 
odhajanje od stroja, vse to je 
prizadevalo kvaliteto dela in 
produktivnost. Člani posamez
nih enot so se potemtakem mo
rali pogovarjati o delovni disci
plini; ti pogovori so seveda pri
peljali do oblikovanja zavestne 
odgovornosti vsakega posamez
nika v medsebojnem odnosu, v 
odnosu do dela in do tovarišev.

Tovarna je ustanovila svojo 
ambulanto. Njena vrata so od
prta vsak dan. Člani kolektiva 
tu iščejo morebitno pomoč, po
svetujejo se z zdravnikom, ra
zumno presojajo o bolezni in o 
bolezenskih izostankih. Celo 
več! Značaj dela v usnjarski in
dustriji zahteva zdravnika, ki 
dodobra pozna vsa delovna me
sta v proizvodnji; takšen zdrav
nik lahko laže in pravičnejše 
presoja o bolezenskih primerih 
svojih obiskovavcev, odreja bo
lezenski dopust, zdravila in 
spremembo delovnega mesta. V 
lastni ambulanti bolniku ni tre
ba čakati; zdravnik ga tako re
koč pokliče iz proizvodnje. 
Hkrati mu je zdravnik tudi sve- 
tovavec v mnogih primerih, ki 
govore o zaščiti na delovnem 
mestu in o tem, kako obvaro
vati zdravega človeka pred bo
leznijo.

Rezultati so tu: kljub ka
rakteristiki težkih delovnih po
gojev izostaja od dela v šo
štanjski usnjarski industriji le 
nekaj za produktivnost nepo
membnih odstotkov. V merilu 
komune pa je tovarna na dru
gem mestu pri zmanjševanju bo-

izpopolnjevanje organizacije de
la, saj je moral biti proizvod
ni plan dosežen tudi v primeru 
večjih izostankov. Zaradi tega 
izpopolnjena organizacija dela 
je botrovala ugotovitvi, da tudi
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eden izmed iskanih pogojev ža g 
dobro delo, za boljšo produktiv- g 
nost. XXX

Tovarna usnja v Šoštanju p
stoji v središču mesta; je sre- jj
dišče kroga s premerom 30 kilo- jj
metrov! S svojo proizvodnjo m
vseh mogočih vrst usnja meri g
zaslužek že četrti generaciji us- |
njarjev. Odmerjajo ga stroji, iz- g
polnjuje ga smotrno investiranje g
v nove mehanizme, v urejevanje g
proizvodnih obratov.

Odmerja pa ga tudi odnos g
med tamkajšnimi delavci. Ta 1

manj usnjarjev po številu lahko odnos je predvsem zrcalo med-
vodi svojo proizvodnjo po pred
videni poti. Tovarna je torej 
lahko zmanjšala število zaposle
nih, a proizvodnje s tem ni pri
zadela. Novi mehanizmi z iz
popolnjenim procesom dela jo 
celo povečujejo.

Usnjarna v Šoštanju si po
temtakem nn beli las zavoljo 
novega zakona o socialnem za
varovanju. Prenos odgovornosti 
na zavarovanca, na delovni ko
lektiv, je le podčrtana pravil
nost poti, ki jo je tovarna že 
prehodila s poudarkom na upor
no zmanjševanje bolezenskih 
primerov, neupravičenega izo
stajanja od dela, zamujanja, za 
dosledno in brezkompromisno 
delbvno disciplino. Hkrati pa je 
tovarna znala najti prostor na 
soncu varnostno tehnični služ
bi, zaščiti na delovnem mestu. 
Z obratom družbene prehrane 
pa omogoča svojim delavcem, 
zlasti tistim, ki stanujejo daleč, 
dostojno hrano, ki je nedvomno

seboj n emu presojanju, kadar 
gre za delovno disciplino in za 
občutek dolžnosti do lastnega 
ter do skupnega dela.

Govorimo o zmanjševanju 
boleznin, o zmanjševanju stro
škov za potrebe socialnega za
varovanja!" Na to štednjo ne 
morejo vplivati paragrafi, disci
plinska sodišča in kaj vemo še, 
morda zdravnik, in četudi je sta
ra resnica, da je najodgovornej
ša diagnoza zdravnika v izja
vi morebitnemu bolniku, češ, 
zdrav si in vrni se na delo;, vse
kakor pa lahko največ vplivajo 
ljudje sami. delavci vsak zase.

Kjer je kolektiv to dosegel, 
da ljudje znajo in hočejo sode
lovati v tej gospodarni akciji 
povečevanja lastnega dohodka iz 
računa obveznosti do zavodov 
za socialno zavarovanje, tam je 
smoter dosežen. Tam ni treba 
kontrolorjev.

In v Tovarni usnja v Šošta
nju zdravniška služba ne potre
buje kontrolorja!

Pogostejši primeri bolezni v 
minulih letih so terjali stalnoto denarja, ki ga mora odšte- zajeten spisek bolezenskih izo- njo obdelavo. Prizadel ga je
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OBVEŠČAMO CENJENE ODJEMALCE IN POSLOVNE 
PARTNERJE, DA STA SE TRGOVSKEMU PODJETJU

Veletekstil
Ljubljana, Mas ary kova 17

PRIDRUŽILA t • ,

trgovsko podjetje

Svila
Ljubljana, Trubarjeva 1

in

Modna krojačnica 
center
Ljubljana, Tavčarjeva 1

Združen kolektiv se bo tudi v bodoče trudil zadovoljiti 
željam in okusu vsakega potrošnika z dobro izbiro in 
solidno postrežbo.

VELETEKSTIL,
LJUBLJANA — MASARVKOVA 17

dl juha vam prinaša srečo
VELIKO NAGRADNO ŽREBANJE

KOMBINATA KONSERVNE INDUSTRIJE

DELAMARIS IZOLA
Sodelujte! Sodelujte z več kuvertami!Dobitki so:

V nagradnem žrebanju lahko sodeluje vsak potrošnik, ki 
pošlje v kuverti 10 izrezkov zaščitnih znakov »ARGO JUHE« 
na naslov: »DELAMARIS« nagradno žrebanje Izola.
Ti znaki so tiskani na vsaki vrečici in škatlici ARGO JUHE. 
Vsak potrošnik lahko pošlje več kuvert!
Žrebanje bo v Izoli 15. novembra 1962. i

profevodOT°»Delainaris«

H UMORE S K A
ARKADIJ AVERČENKO:

Molčeči Maksimov
V vili je bilo prijetno. Bilo 

je dosti gostov. Okrog tretje 
ure ponoči so postali utrujeni in 
so se začeli odpravljati spat. 
Sele takrat pa se je izkazalo, 
da jih hoče v vili prenočiti 
osem, sobe pa so bile samo šti
ri. Brhka .gospodinja mi je 
predstavila majhnega človečka 
in rekla s prijaznim smehlja
jem:

»To je vaš sosed. Smem 
predstaviti: Aleksej Maksimo
vič Maksimov. S tem gospodom 
boste prenočili v isti sobi!«

Mislil sem, da ‘ bom dobil 
svojo sobo, toda m,oral sem 
ugrizniti v kislo jabolko. Vljud
no sem rekel:

»Prosim, Ana Petrovna!«
Mali mož me je meril od 

nog do glave in nato skoraj bo
ječe vprašal: »Verjetno nimate 
nič proti?«

»Oprostite, zakaj bi imel kaj 
proti?«

»Glejte — nisem zelo prije
ten družabnik!«

»Zakaj?« sem vprašal.
»Sem starejši moški in go

vorim zelo malo. Zelo molčeč 
človek sem. Vi pa ste mladi in 
bi radi verjetno pred spanjem 
malo poklepetali. Kdo ve, če 
bova šla skupaj!«

»Nič ne de! Zelo rad bom 
molčal. Tudi jaz namreč ne go
vorim rad ponoči,« sem rekel 
ljubeznivo.

»Čudovito,« je rekel Maksi
mov. '»Potem je vse v redu.«

Ko sva prišla v sobo in se 
začela slačiti, je Maksimov re
kel:

»So ljudje, veste, ki po na
ravi ne morejo prenesti molča
nja. Zato sem vas prej raje 
vprašal. Sem znan molčečnež 
in iz mene je težko dobiti kakš
no besedo. Zato me mnogi ne 
morejo. Mnogi pravijo: to sploh 
ni človek, to je kos lesa.«

»Potem sem jaz izjema,« sem , 
smeje se rekel. »Komaj sem v 
postelji, že spim.«

Maksimov je premišljeno se
zul čevelj, ga položil v kot, ne
kaj časa molčal, nato pa je re
kel:

»Ko sem bil še mlad, se je 
pripetilo naslednje: Stanoval
sem skupaj s študentom Silan- 
tjevom. Študent me je poznal 
zelo površno. Stanovala sva to
rej skupaj. Stanoval sem sicer 
skupaj z njim, vendar nisem re
kel nobene, besede. Pretekla sta 
dva dneva, trije, pet — jaz pa 
sem molčal. Najprej ga je to 
veselilo, nato pa je postal ner
vozen, naposled pa mi je besen 
rekel:

— Maksimov, se ti je zme
šalo? Zakaj molčiš? Reci ven
dar kaj!

Ostal pa sem tiho kot riba. 
Naposled mu je bilo to le pre
več. Pospravil je svoje stvari in i 
mi zakričal:

— Z mrtvecem ne bom živel. 
Jutri se bom izselil!

Naslednjega jutra se je res 
izselil. Kaj pravite k temu?«

»To je bil res nervozen člo
vek!« sem omenil in se vrgel v 
mrzlo posteljo.

»Je lahko tudi dekle z dvaj
setimi leti nervozno?« je vpra
šal Maksimov. »Glejte, imel

sem zaročenko. V začetku mi je 
rekla: Všeč si mi, ker si tako 
resen, Aleša! In kasneje, ko 
sem cesto prihajal k njej, je 
omenjala: Zakaj vedno molčiš? 
— O čem pa naj govorim? sem 
rekel. — O čem? Kaj si danes 
doživel, kaj si počenjal! — Bil 
sem v uradu, nato v restavraciji 
na kosilu, nato sem prišel k te
bi. — Toda dekle hoče slišati 
tudi kakšno prijazno besedo. 
Saj jo je strah, če sedi nekdo 
samo poleg, gleda drugega in ne 
reče nobene besede. — Nič ne 
morem za to, tak sem pač. Sem 
človek, ki ne more mnogo go
voriti in me moraš torej vzeti 
takega kot sem! — Nekega 
dne sem jo spet iskal, pri njej 
pa je bil neki častnik in je brez 
konca govoril: Gospodična, vi
del sem vas tu in tam. Imate 
radi gledališče? Ljubite moder
ne plese? Imate navado, da pi
jete čaj točno ob petih? Zakaj 
ste mi dali te rumene rože? Ima 
darilo kakšen pomen? — Poslu
šala je oficirjeve besede, jaz pa 
sem bil zanjo ničla. Sedel sem 
tam in nisem rekel nobene be
sede. Oficir me je naposled 
opazil in ji nekaj zašepetal na 
uho, ona pa se je zasmejala. 
Tako sem molčal, celo debelo 
uro, nato pa sem vstal in od
šel. Ko sem čez nekaj dni spet 
prišel k njej, mi je odprl ofi
cir in rekel samo eno besedo: 
Ven! Moja zaročenka pa je sta
la med vrati in se smejala. Na
to je zavpila: Ne potrebujem 
vas! Ne potrebujem vas! Ne re
čete nobene besede. Tudi moja 
miza, moj štol in drugo moje 
pohištvo molči. Potem se bom 
raje zaročila s pohištvom, saj 
med njim in vami ni nobene 
razlike. Oba sta iz lesa, ste ra
zumeli? Adijo! — Odšel sem, 
ne da bi spregovoril eno samo 
besedo.«

Zazehal sem in zaspano re
kel: »Čudna zgodbica ... Lahko 
noč!«

»Lahko noč, dpbro spite in 
dobro si odpočijte! Da, moški 
imajo logiko, ženske pa, žen
ske ... Nekoč sem doživel z ne
ko poročeno žensko pravi ro
man. Veste, zakaj me je izbra
la? Ker sem tako molčeč! Tri 
dni je bila z menoj skupaj, na
to pa jo je minila potrpežlji
vost. Imenovala me je živega 
mrliča in ni hotela več slišati o 
meni. Je to logika?« •

Trudno sem odprl oči in re
kel:

»Lahko noč! Pojdite spat.
. Saj je ura že skoraj pet!«

Maksimov je počasi sezul še 
drugi čevelj in dejal:

»Dobro! Greva spat!«
Čez nekaj minut pa je že spet 

rekel: »Nekoč sem na potova
nju res nekaj zanimivega doži
vel. V moj oddelek je prišel ne
ki potnik. Sedel sem v svojem 
kotu in kot navadno molčal...«

Zaprl sem oči in začel glas
no smrčati, da bi napravil ne- . 
umnemu govorjenju konec.

» ... Vprašal me je, kam po
tujem.«

Glasneje šeni začel smrča
ti...

»Hm, zaspal je. Da, da, mla
dina. Študent, s katerim sem

OBVESTILA BRAVCEM

IZ LJUTOMERU NAM PIŠEJO
Dne 20. avgusta so se v Domu sindikatov v Ljutomeru 

sestali na posvetovanju poverjeniki Delavske enotnosti s 
področja ljutomerske komune.

Na posvetovanju, katerega je vodil občinski poverjenik 
pri sindikalnem svetu (tov. Stane Fcuš), so obravnavali vlogo 
in naloge pri posredovanju delavskega tiska članom delovnih 
kolektivov.

Pogovorili so se tudi o 20-letniei Delavske enotnosti in 
o posredovanju brošur o STATUTIH KOMUN IN GOSPO
DARSKIH ORGANIZACIJ vsem kolektivom v občini.

Iz živahne razprave na posvetovanju je bilo ugotoviti, 
da je Delavska enotnost članom kolektiva prepotrebna, ven
dar ponekod doslej niso znali razširiti kroga naročnikov. Na 
drugi strani pa so kolektivi, med njimi kolektiv rudnika 
Presika, kjer so vsi člani naročniki DE, precej jih je tudi v 
opekarni Ljutomer, KZ »Mursko polje« in drugod. Ugoto
vili pa so, da v treh sindikalnih organizacijah doslej ni 
prejemal nihče Delavske enotnosti. Precej jih je na posve
tovanju izrazilo željo, da bi prejemali DE na dom. Pogovo
rili so sc tudi v ugodnostih plačevanja naročnine v 5 obro
kih, kar je dostopno slehernemu članu sindikata. Glede vse
bine DE so predlagali, da bi v bodoče objavljala več pri
spevkov o pravilnikih, tolmačenju uredb in razlag raznih 

•nejasnosti, izkušnje gospodarjenja delavskega samouprav
ljanja, življenju kolektivov in komun, skratka tisto, kar člane 
delovnih kolektivov najbolj zanima.

Posvetovanje se je uspešno zaključilo in je pričakovati 
tudi v najkrajšem času uspehe pri nadaljnjem razvoju tega 
glasila prav v tem obdobju, ko slavimo 20-letnico Delavske 
enotnosti. Po opravljeni akciji se bodo zopet sestali, da ana
lizirajo opravljeno nalogo.

Opomba uredništva: Te dni nam je tov. Feuš poslal 25 
novih naročilnic.

MUTA OB DRAVI — V dravski dolini je vse večje za
nimanje za DE. Naši poverjeniki iz Dravograda, Radelj, 
Mute, Vuzenice itd., so marljivo na delu. Te dni smo prejeli 
naročila od sindikalne podružnice Tovarne poljedelskega 
orodja in livarne iz Mute. Poverjenik tov. MILOŠ JANJIČ 
je zbral 36 novih naročnikov v livarni Vuzenica, tovariš 
FRANC ŽELEZNIK iz livarne v Muti pa 6. Z akcijo še na
daljujejo.

CERKNICA — »BREST«. Kot smo že poročali, naglo 
raste število naročnikov med zaposlenimi v tem znanem 
lesnem podjetju. To je sad prizadevanj sindikalne podruž
nice, katere predsednik je tovariš Jože Klančar, in velikega 
razumevanja upravnega odbora in delavskega sveta ter 
uprave podjetja. Zdaj je v »BRESTU« že 35 % vseh delavcev 
in uslužbencev naročenih na Delavsko enotnost. Akcija za 
pridobivanje novih naročnikov se nadaljuje v vseh šestih 
delovnih enotah, ker si je sindikalna podružnica postavila 
za cilj, da bi postali vsi njeni člani, se pravi vsi zaposleni, 
naročniki Delavske enotnosti. To prizadevanje je vsekakor 
zgledno, priča pa prav tako o zares zglednem kolektivu.

VELENJE — »GORENJE«. Tako kot naš poverjenik v 
tovarni usnja Anton Skornšek tova-'š Danimir Kopu- 
šar, poverjenik v podjetju Gorenje, z veliko vnemo pridobiva 
nove naročnike DE in tako pobija trditve, da Delavska enot
nost ne more prodreti v Velenje. Res je sicer, da je med 
velenjskimi rudarji še malo naročnikov Delavske enotnosti, 
upamo pa, da bodo po zgledu podjetja »GORENJE« tudi v 
RUDNIKU LIGNITA našli poverjenika, ki bo znal posredo
vati rudarjem sindikalno glasilo in ga tako razširjati.

Tovariš Kopušar je doslej zbral 147 novih naročnikov.

nekoč stanoval v neki baraki, 
je tudi smrčal...«

Tedaj sem besno skočil po
konci in zavpil:

»Gospod, trdite, da ste mol
čečnež? To pravljici povejte 
komu drugemu. Držite že ven
dar enkrat jezik za zobmi! 
Spati hočem. Lahko noč!«

Nekaj časa je molčal, nato 
pa sem spet zaslišal njegov 
glas:

»Mladi mož, nekaj bi vam 
rad rekel. Nekoč sem prišel v 
neko cerkev ...«

»Konec,« sem zakričal jez
no, »spim Lahko noč! Lahko 
noč! LaJ noč!«

Razvezal si je kravato, za
mrmral »Lahko noč« in govoril 
nepretrgoma dalje. Odejo sem 
potegnil prek ušes in zaspal. Ko 
sem se zbudil, je stalo sonce vi' 
soko na modrem nebu. Moj so
sed je bil že zunaj. Oblekel 
sem se in odšel iz sobe. Ko sem 
prišel na teraso, je sedel Maksi
mov poleg neke mične mlade 
dame. Slišal sem, ko je rekel: 

»Lipočka, lahko se mi za
upate. Sem. molčečnež, ki m« 
lahko zaupate vsako stvar. Le 
stresite svoj srček — molčal 
bom kot' grob.«

»Hm,« sem dejal, zakašljal 
in odšel.

PREVEDEL 
MARJAN RAZTRESEN
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Spored RTV Ljubljana za teden od 27. avgusta do 2. septembra 1962
PONEDELJEK TOREK

27. avgusta 28. avgusta

5.00—8.00 Dobro jutro! (pi; 
m glasbeni spored)) — 6.05 
abavali vas bodo Zadovoljni 
ranjci — 8.20 Klavir v ritmu 

■ 8.30 Nikolaj Rimski-Korsa- 
ov! Prizor iz opere -Majska
0 i« _ 8.55 Za mlade rado-
edneže — 9.25 Vedri inter-
lezzc — 9.40 Beethovnova pr- 
a klavirska sonata — 10.15 
d tod in ondod — 11.00 *n- 
>n Lajovic: Pesem jeseni — 
mfonična pesnitev — 11.23
uske narodne pesmi — 11.40 
ekaj taktov za dober tek — 
>.05 Trio Avgusta Stanka — 
1.15 Kmetijski nasveti — 12.2» 
[elodije ob 12.25 — 13.15 Ob- 
estila in zabavna glasba —
1 30 Pri Antoninu Dvoraku —
1.07 Glasbeni omnibus — 14.30 
rireditve dneva — 14.35 Pe- 
mi in plesi jugoslovanskih 
arodov — 15.20 Dvajset nn- 
ut z velikimi zabavnimi or- 
estri — '15.40 Literarni spre- 
od Jože Potrč: Srečanje —
5.00 Vsak dan za vas — 17.0»

ariio skozi stoletja — 13.00 
oročila — aktualnosti doma 
t v svetu — 18.10 Portreti ju-? 
oslovanskih skladateljev za- 
avne glasbe — 18.45 Novo v 
nanosti — 19.00 Obvestila — 
9.05 Glasbene razglednice — 
9.30 Radijski dnevnik — 20.0» 
; letošnjega festivala v Bu
kovniku - 20.45—21.00 Kul-
urni globus — 22.15 Vrtiljak 
sega za vsakogar — 22.50 Li- 
erarni nokturno — 23.05 Ce 
elite — zaplešite — 24.00 Zati
lja poročila in zaključek od-

5.00—8.00 Dobro jutro! f pi
san glasbeni spored) — 8.05 
Pesmi o rožah — 8.25 Zabavni 
kaleidoskop — 8.55 Počitniško 
popotovanje od strani do stra
ni _ 9.10 Sredi logov, gajev in 
gozdov — 9.45 Narodne pesmi 
iz Bosne in Hercegovine — 
10.15 Šopek Škerjančevih — 
11.20 Michael Brett: Georgeu
se zmerom kaj primeri — 12.05 
Deset minut s Planinskim ok
tetom — 12.15 Kmetijski na
sveti — 12.25 Melodije ob 12.25 
_ 13.15 Obvestila in zabavna 
glasba — 13.30 Uvertura in
drugi odlomki iz opere »Nor
ma« — 14.05 Glasbeni omnibus
— 14.30 Prireditve dneva — 
14.35 Naši poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo — 15.20 Poje 
Komorni zbor RTV Ljubljana
— 15.30 V torek na svidenje — 
16.00 Vsak dan za vas — 17.05 
Od Bacha do Bartoka — 18.00 
Poročila — aktualnosti doma 
in v svetu — 18.10 Popoldan
ski plesni cocktail — 18.30 Fol
klorne melodije Latinske Ame
rike — 18.45 S knjižnega trga
— 19.00 Obvestila — 19.0» Glas
bene razglednice — 19.30 Ra
dijski dnevnik — 20.00 »Pod 
južnim nebom« — (melodije 
Latinske Amerike in Havajev) 
_ 20.30 Radijska igra — 21.30 
Pablo Sarasate: Zapateado — 
21.41 Majhna prodajalna plošč
— 22.15 Lisztov večer — 23.05 
Vsem vam, ki nas še posluša
te — 24.00 Zadnja poročila in 
zaključek oddaje.

SREDA
29. avgusta

5.00—8.00 Dobro jutro! (pi
san glasbeni spored) — 3.05
Jutranji divertimento — 8.55
Pisani svet pravljic in zgodb
— 9.25 Matineja za zabavo —
9.45 Basist Julij Betetto zapo
je pet pesmi Antuna Dobvoni- 
ča — 10.15 Od tod in ondod — 
11.00 Narodni ansambli Radia 
Zagreb — 11.15 Človek in
zdravje — 11.25 Trije dueti iz 
Puccinijeve opere »Madame 
Butteriiy« — 12.05 Beneški
fantje vam pojo — 12.15 Kme
tijski nasveti — 12.25 Melodije 
ob 12.25 — 13.15 Obvestila in 
zabavna glasba — 13.30 Gioac- 
chino Rossini — Ottorino Re- 
spighi: Fantastična proda i si
na — baletna suita — 14.05
Glasbeni omnibus — 14.30 Pri
reditve dneva — 14.35 Arije za 
bas iz Mozartovih oper — 15.20 
Narodni ansambli RTV Beo
grad — 15.40 Pevske ter in
strumentalne miniature Mari
jana Lipovška — 16.00 Vsak 
dan za vas — 17.05 Šoferjem, 
na poti — 17.50 Narodne pesmi 
iz Bolgarije — 18.00 Poročila
— aktualnosti doma in v svetu
— 13.10 Favn in njegova flav
ta — 18.45 Ljudski parlament
— 19.00 Obvestila — 19.05 Glas
bene .razglednice — 19.30 Ra
dijski dnevnik — 20.00 Pojoči 
mozaik — 21.42 Intermezzo z 
rogom in godali — 22.15 Pojo 
priljubljeni pevci . zabavne 
glasbe — 22.50 Literarni nok
turno — 23.05 Zadnji ples pred 
polnočjo — 24.00 Zadnja poro
čila in zaključek oddaje.

ČETRTEK
30. avgusta

5.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 
glasbeni spored) —■ 8.05 Petar 
Konjovič: Godalni kvartet v
f-molu št. 2 — 8.30 Zabavni 
kaleidoskop — 8.55 Počitniško 
popotovanje od strani do stra
ni — 9.10 Vesele počitnice — 
9.25 Scene iz Gounodovega 
»•Fausta« — 10.15 Od tod in 
ondod — 11.00 Ivan Mane Jar- 
novič: Koncert za violino in
orkester št. 2 v D-duru — 11.30 
S popevkami P° Evropi — 12.05 
Zabaval vas bo ansambel Bo
risa Kovačiča 12.15 Kmetij
ski nasveti — 12.25 Melodije 
ob 12.25 — 13.15 Obvestila in 
zabavna glasba 13.30 Plesi 
in pesmi iz Španije — 11.05 
Glasbeni omnibus — 14.30 Pri
reditve dneva —- 14.35 Naši po
slušalci čestitajo in pozdrav
ljajo — 15.20 Glasbena med
igra — 15.25 Odlomki iz »Se
viljskega brivca« s solisti 
ljubljanske opere ~ ig.oo Vsak 
dan za vas — 17-0a Koncert pb 
željah poslušalcev — ig.oo Po
ročila — aktualnosti doma in 
v svetu — 18.1° 50 minut tu
rizma in melodij — 19.00 Ob
vestila — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Radijski dnev
nik — 20.00 Četrtkov večer do
mačih pesmi in napevov — 
20.45 Četrt ure z zabavnimi 
orkestri naših radijskih po
staj — 21.00 Večer umetniške
besede _ Mi*3 Kačičeva —
21.40 Richard Strauss: Macbeth 
— simfonična pesnitev — 22,15 
Odmevi s III. jugoslovanskega 
festivala jazza Bled —62 —• 
23.05 Zaplešimo v poletno noč

PETEK
31. avgusta

5.00—8.00 Dobro jutro! (pi
san glasbeni spored) — 8.05 Iz 
manj znanih oper Pietra Ma- 
scagnija — 8.30 Zabavni kalej
doskop — 8.55 Pionirski ted
nik — 9.25 Bruno Bjelinski:
Poletna simfonija — 9.50 Slo
venske narodne pesmi — 10.15 
Od tod in ondod — 11.00 Naši 
stari mojstri — 11.20 Michael 
Brett: Georgeu se zmerom kaj 
primeri — II. epizoda: Dve 
enaki sliki — 11.55 Tik pred 
poldnevom — 12.05 Od kola do 
kola — 12.15 Kmetijski nasve
ti — 12.25 pelodi j e ob 12.25 — 
13.15 Obvestila in zabavna 
glasba — 13.30 Arije in finale 
iz Beethovnove opere -»Fide- 
lio« — 14.05 Glasbeni omnibus 
— 14.30 Prireditve dneva —
14.35 V narodnem tonu — 15.20 
Napotki za turiste — 15.25 Za
bavna medigra — 15.30 Iz ba
leta »Romeo in Julija« Sergeja 
Prokofjeva — 16.00 Vsak dan 
za vas — 17.05 Solist tega ted
na — ,17.40 Ob mediteranskih 
obalah — 18.00 Poročila — ak
tualnosti doma in v svetu — 
18.10 Mihail Ivanovič Glinka 111 
»Ivan Susanin« — 18.45 Iz na
ših kolektivov — 19.00 Obve
stila — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Radijski dnev
nik — 20.00 Antonio Vivaldi: 
Preizkušnja harmonije in in- 
vencije — 20.15 Tedenski zu- 
nanje-politični pregled — 20.30 
Dvanajst renesančnih pesmi -- 
21.00 Vedri potpuri z orke
strom Raphaele in Alfred 
Scholz — 21.15 Oddaja o mor
ju in pomorščakih

SOBOTA
1. septembra

5.00—8.00 Dobro jutro! (pi
san glasbeni spored) — 5.30— 
6.35 Napotki za turiste — 3.05 
Poštarček v mladinski glasbe
ni redakciji — 8.35 Glasba ob 
delu — 8.55 Počitniško popo
tovanje od strani do strani — 
9.10 Haydn in Handel — 0.30
Petnajst minut ob glasbenem 
avtomatu — 9.45 Makedonija v 
pesmi in plesu — 10.15 Od tod 
in ondod — 11.00 Birgit Nils- 
son v Wagnerjevih in Verdije
vih operah — 11.30 Pol ure
pred dvanajsto — 12.05 Deset 
minut s kvintetom bratov Av
senik — 12.15 Kmetijski na
sveti — 12.25 Melodije ob 12.25
— 13.15 Obvestila in zabavna
glasba — 13.30 Plesni ritmi na
ših krajev — 14.05 Glasbeni
omnibus — 14.30 Prireditve
dneva — 14.35 Naši poslušalci 
čestitajo in pozdravljajo — 
15.20 Zabavni intermezzo — 
15.25 September — Iz skladbic 
Petra Iljiča Čajkovskega — 
15.40 Štirje srbski skladatelji

, s štirimi zbori — 16.00 Vsak 
dan za vas — 17.05 Gremo v 
kino — 17.50 Pozdrav z gora
— 18.00 Poročila — aktualnosti
doma in v svetu — 18.10 Uver
tura in scherzo — %18.30 Dal
matinske narodne — 18.45
Okno v svet — 19.00 Obvesti
la — 19.05 Glasbene razgledni
ce — 19.30 Radijski dnevnik
— 20.00 Za prijeten konec ted
na — 22.15 Oddaja za naše iz
seljence — 23.05 Plesna glasba
— 24.00 Zadnja poročila in 
zaključek oddaje.

NEDELJA
2. septembra

6-00—8.00 Z vedro glasbo 'l 
nedeljsko jutro — 6.30—O;-"
Napotki za turiste — 7.30—7 ^ 
Radijski koledar in priredit'e 
dneva — 8.00 Mladinska radii' 
ska igra — 8.40 Pevski pozdra^ 
iz Zagreba — 8.55 Glasben3
medigra — 9.05 Z zabavh^
glasbo v novi teden ----- 9.4*
Iz jugoslovanskih plesov
10.00 Se pomnite, tovariši • • *
— 10.30 Operna matineja
11.30 Karel Franz: Mislimo
na naslednjo sezono — ll-1’0
Sta taktov za dober tek 7* 
12.05 Naši poslušavci čestitaj^ 
in pozdravljajo —I. — 131.
Obvestila in zabavna glasba ^
13.30 Za našo vas — 14.00 V6*" 
najst minut s Slovenskim 
tetom — 14.15 Naši poslušaj 
čestitajo in pozdravljajo
— 15.15 Trikrat pet — 15**
Nekaj priljubljenih popevk ""
16.00 Humoreska tega tedna 
16.20 Melodije za nedeljsko V0^ 
poldne — 17.05 Športna ned*' 
lja — 19.00 Obvestila — J 9-J: 
Glasbene razglednice — 
Radijski dnevnik — 20.00
ša pesem — Vaša melodij a ^ 
20.50 Športna poročila — 21 ® 
Večer stare francoske muziK
— 22.15 Ansambli in soh5 
RTV Ljubljana — 23.05 ZaP!j\ 
Šimo v novi teden — 
Zadnja poročila in zaklj u£e 
oddaj e.
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